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حزب جمهوری خواه ایالت تگزاس با آماده سازی یک 
س��ند خواهان برگزاری یک همه پرسی به منظور جدا 
ش��دن این ایالت از دولت فدرال ایالات متحده ش��ده 
است. وبگاه اقتصادی »بیزنس اینسایدر« گزارش کرد 

که حزب جمهوری خواه تگزاس در تلاش برای...

 تگزاس به دنبال همه پرسی
 جدایی از ایالات متحده

ساز تجزيه   در آمريکا باز به صدا درآمد؛

کل��ر دالی با بیان اینکه آمریکا، اروپا را به عنوان بازار 
اس��یر جدیدی برای ص��ادرات LNG خود تضمین 
کرده اس��ت، افزود که کاخ س��فید از تعهدات سیاسی 
خود در قبال جنایات جنگی عربس��تان عقب نشینی 

کرده است. روابط ریاض و واشنگتن پس از...

 چشم پوشی بایدن
 از جنایات عربستان

 گام اول انحلال پارلمان 
رژیم صهیونیستی برداشته شد

نماينده پارلمان اتحاديه اروپا مطرح کرد؛

سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ خبر داد؛

وجود ۳ میلیون مسکن 
احتکارشده در کشور

هر کس از خدا بترسد، ترسش از مردم کمتر می شود. امام علی )ع(
سرمقاله

یادداشت

مشکلات کشور یک شبه به 
وجود نیامده است

���حجت الاسلام سید محمدرضا میرتاج الدینی 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس

در  اس��لامی  انق��لاب 
مس��یر چه��ل و ان��دی 
و  عزتمندان��ه  س��ال، 
پیروزمندان��ه از موانع و 
فراز و نش��یب های بس��یاری به رهبری 
امامین انقلاب عبور کرده است و اکنون 
کش��ور ما مقتدران��ه جایگاه خ��ود را در 
جهان و کل منطقه پیدا کرده و به یکی 
از قدرت های منطقه ای تبدیل شده است. 
رئیس جمهوری پای کار، مجلس و قوه 
قضاییه همراه و همس��و در جبهه داخلی 

شرایطی را فراهم آورده است که...
ادامه در همین صفحه ���

تحریم های جدید صرفاً برای 
امتیازگیری برجامی است

شهریار حیدری  ���
عض�و کمیس�یون امنیت ملی و سیاس�ت 

خارجی مجلس
که  اخی��ر  تحریم ه��ای 
هم راس��تا ب��ا مذاکرات 
انجام می شود،  هسته ای 
صرفاً جنبه روانی داشته 
و برای امتیازگیری اس��ت. کاخ س��فید از 
خنثی ش��دن تحریم ها و محدودیت های 
ظالمانه شان علیه تهران عصبانی است، در 
واقع به وضوح می توان شکست هژمونی 
آمری��کا در عرصه بین الملل را مش��اهده 
کرد. نفت و محصولات پتروشیمی ایران 
تاکنون به فروش رفته و تحریم ها نتوانسته 
تأثیر خاصی بر آنها بگذارد، در واقع غربی ها 
خصوصاً آمریکایی ها به خوبی می دانند که 
بازاره��ای بین المللی به نف��ت ایران نیاز 
جدی دارن��د. اعمال تحریم ه��ای جدید 
علیه ایران و دم زدن از علاقه مندی برای 
بازگشت به برجام، بیانگر تناقض در رفتار 
و سیاست در قابل ایران است. به عبارتی 
سیاس��تمداران آمریکایی باید بدانند ایران 
برای تأمین منافع ملی خود هیچگاه کوتاه 
نخواهد آمد و در این راستا هیج تحریمی 

نمی تواند مانع آنها باشد.

رئیس مجلس گفت: در طول ۸ تا ۱۰ س��ال گذشته بالغ 
بر ۱۰۰ میلیارد دلار ارز از کش��ور خارج ش��ده است، این 
موضوع به مس��ائل خارجی ارتباط��ی ندارد و به مدیریت 
ت��وان داخلی مربوط می ش��ود. محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس ش��ورای اسلامی در رونمایی از گزارش عملکرد 
قانون برنامه شش��م توسعه کش��ور اظهار داشت: دیوان 
محاسبات در مسیر تحول قرار گرفته و مسیر طولانی در 
پیش دارد و بر این ریلی که سوار شده به عنوان یک نهاد 
نظارتی قدم های خوبی برداشته که از آن تشکر می کنیم 
و باعث افتخار ماست که رهبر انقلاب از عملکرد دیوان 
محاسبات احساس رضایت کردند. البته به همین میزان 
که افتخارآفرین اس��ت، مسئولیت آفرین هم بوده و باید 
توج��ه کنیم تقویت دیوان محاس��بات ش��کر این نعمت 
خواهد بود. وی افزود: ما برنامه های توسعه ای قبل و بعد 
از انقلاب اسلامی را داشتیم و با توجه به مسئولیت هایی 
که برعهده داش��تم از برنامه سوم توسعه با دقت آن ها را 

رصد کرده ام، تمام احکام برنامه های توس��عه ای طی این 
س��ال ها حدود ۲۹، ۳۰ و ۳۳ درصد محقق ش��ده است. 
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه شاخص ها و 
ارزیابی  آن ها در برنامه های توسعه بسیار مهم هستند، بیان 
داشت: اما این سؤال هم مطرح می شود که اگر طی این 
سال ها کار هایی که صورت گرفته را انجام نمی دادیم، آیا 
میزان تحقق احکام برنامه های توسعه تغییری می کرد؟ ۶ 
برنامه توسعه ای گذشته و میزان احکام محقق شده نشان 
می دهد که اگر برنامه هفتم توس��عه نیز به همان ش��یوه 
تنظیم شود، پایانش تکرار همین نتایج خواهد بود، بنابراین 
رویکرد ما نسبت به این موضوع باید کاملًا تغییر کند. وی 
ادامه داد: در عصری هس��تیم ک��ه نوع کار و مدیریت ما 
باید از جنس مدیریت س��ایبرنتیک نسل سوم باشد. باید 
براساس اهداف حرکت کنیم و قدرت تنظیم گری داشته 
باشیم و در کنار قدرت تنظیم گری، کنترل گر باشیم و در 
عین حال قدرت بازگش��ت پذیری را هم در نظر بگیریم. 

متاس��فانه در جریان تنظیم برنامه های توسعه ای گذشته 
چنین نگاهی نداش��تیم و به شدت قدرت حل مسئله ما 
پایین آمده است. قالیباف با اشاره به لزوم حرکت مسئله 
و موضوع محور در تنظیم و تدوین برنامه هفتم توس��عه، 
تاکی��د ک��رد: با این کار ب��ه راحتی و ب��دون تردید ثبات 
اقتصادی را در آینده ش��اهد خواهیم بود. اولویت فعلی ما 
ایجاد ثبات اقتصادی است تا زمینه رشد اقتصادی فراهم 
ش��ود. وی خاطرنش��ان کرد: در حدود ۱۱۹ میلیارد دلار 
درآمد یک س��ال و ح��دود ۱۷ الی ۱۸ میلیارد دلار درآمد 
یک سال دیگر که بیانگر این است رشد متناسب نداریم. 
ما همیشه در حال نوسان هستیم و در این شرایط صحبت 
از س��رمایه گذاری، بهره وری، رشد و یا عدالت نمی توان 
کرد، هر جا را می بینیم ناترازی به وضوح دیده می ش��ود، 
بنابراین پیش از تنظیم برنامه ای توسعه کشور باید تحلیل 
دقیقی از محیط داخلی و خارجی داشته باشیم و براساس 

آن برنامه را تنظیم کنیم. 

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از فعالیت های 
این نهاد برای آب رس��انی به ۸ هزار روستا در سال جاری 
خبر داد. به گزارش »عصر ایرانیان«، س��ردار سرلش��کر 
پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اس��لامی در آیین آغاز رزمایش مش��ترک صرفه جویی 
مصرف آب و برق که با حضور علی اکبر محرابیان وزیر 
نیرو و جمعی از فرماندهان و مسئولان در ستاد فرماندهی 
کل س��پاه برگزار ش��د، اظهار داش��ت: این که در جنگ 
اقتصادی قرار داریم یک واقعیت پذیرفته ش��ده است. از 
این رو ادراک ما از شرایطی که در آن هستیم، بیانگر قرار 
داشتن در این جنگ آن هم با تمام مشخصاتی که برای 

یک جنگ متصور باشد، است. وی افزود: جنگ ها با هر 
ماهیتی که تحمیل می شوند هدفشان شکستن اراده طرف 
مقابل اس��ت و امروز ما در یک  تهاجم اقتصادی از سوی 
دشمن قرار داریم. سرلشکر سلامی تصریح کرد: هر چند 
این تحریم ها تاکنون موجب رویش های ارزش��مند برای 
گسستن تمام بند های وابستگی از بیگانگان شده است، 
لذا از آنجایی که ما در حصر و جنگ اقتصادی هستیم این 
کشور باید قادر باش��د با استفاده از منابع داخلی، استمرار 
حیات و اس��تقلال خود را تداوم بخش��د. وی افزود: عبور 
موف��ق از جنگ اقتصادی، موضوع ورود س��پاه به صرفه 
جویی آب و برق اس��ت. البته در صرفه جویی همیش��ه 

برداشتن بار اضافی مدنظر است؛ کشوری که می خواهد 
پیشرفت کند لازمه آن برخورداری از آب است به همین 
جهت هیچ کس حق ندارد سرمایه های خود را با مصرف 
بیهوده هدر دهد. فرمانده کل سپاه در پایان با بیان اینکه 
امسال ۸ هزار روس��تا توسط سپاه آب رسانی خواهد شد، 
خاطر نش��ان کرد: س��پاه همواره اهل عمل است. لذا در 
اجرای مصرف بهینه انرژی نیز مصمم اس��ت، زیرا بدین 
وسیله تلاش داریم توطئه های شوم دشمن در سیاه نمایی 
در حوزه آب و برق را شکست دهیم و از زحمات کسانی 
که در س��رما و گرما تلاش می کنند تا انرژی در دسترس 

همگان قرار گیرد، قدردانی کنیم.

۱۰۰ میلیارد دلار ارز در ۸ سال گذشته از کشور خارج شده است

سپاه امسال به ۸ هزار روستا آب رسانی می کند

رئیس مجلس:

سرلشکر سلامی:

ادامه از همین صفحه ���
...بتوانیم به بس��یاری از مشکلات فائق آییم؛ انبوهی از 
مشکلات ناشی از سیاست های غلط و برنامه ریزی های 
نادرست گذشته است. گرانی و تورم، مشکل مسکن به 
ویژه اجاره بها، بیکاری جوانان، حقوق بازنشستگان، ده ها 
و صدها و هزاران پروژه نیمه تمام از گذشته به جا مانده 
اس��ت. امروز رئیس جمهور مردم��ی و ولایی با همتی 
بلند، پا به میدان گذاشته و به قلب مشکلات زده است. 
استان به استان و شهر به شهر با شهامت و شجاعت و 
برنامه، موانع و سنگ های بزرگ سد راه اقتصاد سالم را 
برمی دارد. آقای رئیس��ی! ما تو را در این میدان و کارزار 

سخت با رانت خواران و فس��ادگران و تضعیف کنندگان 
حق��وق مردم، تنها نخواهیم گذاش��ت؛ چرا که ش��ما را 
یار و یاور مخلص رهبری و افس��ر فداکار جبهه انقلاب 
می دانی��م. اگرچه عده ای در فضای مجازی و در فضای 
بیرونی غیرمنصفانه و بعضاً هتاکانه علیه شما می تازند؛ 
ولی وقتی گرد و غبار بنشیند، نتیجه اقدامات بزرگ شما 
معلوم خواهد ش��د. مدعیان اصلاحات، جریان انحرافی، 
قدرت طلبان بازمانده از پست و قدرت درآرزوی شکست 
برنامه های عدالت محور و تحول آفرین دولت نشسته اند، 
برخی چشمانشان را بر همه موفقیت های نظام می بندند 
و س��یاه نمایی می کنند. برخی فریادشان را بلند می کنند 

که مش��کل نان پی��دا کرده ایم؛ نخیر آقا! مش��کل نان 
پیدا نکرده ای��د؛ بلکه جلوی ۲ میلی��ون تُن رانت گندم 
و حی��ف و می��ل و قاچاق آن را گرفته ای��م. ایران امروز 
یک کش��ور مقتدر، موشکی، هسته ای و صنایع فضایی 
در صدر جهان اس��ت، البته هیچکس منکر مش��کلات 
موجود نیس��ت، لکن به ریشه های عوامل آن باید توجه 
کرد. وی با تاکید بر اینکه مش��کلات یک شبه به وجود 
نمی آید، اظهار ک��رد: دولت باید برای رفع گرانی همت 
مضاع��ف کند، ب��ا ۲۰۰ درص��د و ۳۰۰ درصد افزایش 
یاران��ه، قدرت خری��د مردم را جبران کن��د؛ باید به این 

موضوع هم توجه کرد.

مشکلات کشور یک شبه به وجود نیامده است

حجت الاسلام رئیسی گفت: کادر درمان بویژه شهدای 
سلامت در ش��رایط بسیار س��خت همه گیری کرونا 
زمینه بازگشت امید و نشاط به جامعه را فراهم کردند. 
به گزارش »عصر ایرانیان«، رئیس جمهور در جلس��ه 
هیات دولت اقدامات و تلاش های  پزشکان و پرستاران 
در مواج��ه با همه گی��ری کرون��ا را از دیگر مصادیق 
امیدآفرینی در جامعه دانست و گفت: کادر درمان بویژه 
شهدای س��لامت در شرایط بسیار سخت همه گیری 
کرونا که زندگی همه مردم را تحت الش��عاع خود قرار 
داده و نگرانی هایی را برای خانواده ها بوجود آورده بود،  با 
جانفشانی و از خودگذشتگی علی رغم همه کمبودها در 

عرصه خدمت رسانی میدان داری کردند و زمینه بازگشت 
امید و نشاط به جامعه را فراهم کردند. حجت الاسلام 
رئیسی همچنین گفت که وضعیت کنونی که فوتی های 
ناش��ی از کرونا تک رقمی و در برخی روزها صفر شده 
و نیز میزان بس��یار پایین ابتلا که امکان بازگشایی در 
صنوف مختلف و ایجاد شور و نشاط در کشور را فراهم 
کرده، پس از لطف خدا،  ثمره همراهی مردم و خصوصاً 
تلاش ها و اقدامات جامعه پزشکی و پرستاری است و 
بنده در ماه های گذش��ته در تهران و برخی ش��هرها با 
حضور در بیمارستان ها و مراکز درمانی از نزدیک شاهد 
ای��ن مجاهدتها و فداکاری ها بوده ام و قدردان ایش��ان 

هس��تم. رئیس جمهور در بخش دیگری از س��خنان 
خ��ود با بیان اینکه برخی رس��انه های بیگانه خصوصاً 
ش��بکه های فارسی زبان شبانه روز برای ایجاد یأس و 
ناامیدی در دل مردم تلاش می کنند، گفت: اما همواره 
با حضور مردم عزیز ما در صحنه شکست خورده اند و به 
هدف شان نرسیده اند. حجت الاسلام رئیسی همچنین با 
بیان اینکه امروز در یک جنگ اقتصادی هستیم، گفت: 
همه همکاران دولت به ویژه کسانی که مسئول بازار و 
تأمین سفره مردم هستند، شبانه روز برای خدمت رسانی 
و امیدآفرین��ی در جامعه تلاش می کنند و این اقدامات 

باید تا حصول نتایج نهایی تداوم داشته باشد. 

تک رقمی و صفر شدن آمار قربانیان کرونا ثمره تلاش  کادر درمان است
رئیس جمهور:
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ايران و جهان

درگیری با جریان مقاومت نتیجه ای جز 
زوال صهیونیست ها ندارد

رئیس س��تاد انتفاضه و قدس گفت: درافتادن 
با جریان مقاومت و س��پاه که امت اس��لامی 
را علیه جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
مسلمان بسیج کرده است، نتیجه ای جز زوال 
این رژیم جعلی در پی ندارد. به گزارش »عصر 
ایرانیان«، رمضان شریف رئیس ستاد انتفاضه 
و قدس ش��ورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
در نشس��ت اعضای این س��تاد ک��ه در محل 
شورای هماهنگی تبلیغات برگزار شد، ضمن 
قدردان��ی از همت و تلاش ه��ای ارزنده آنان 
برای فراهم س��ازی شرایط و بسترهای حضور 
ش��کوهمند و تاریخی ملت در راهپیمایی روز 
جهانی قدس س��ال ۱۴۰۱ با تشریح وضعیت 
اخیر سرزمین های اشغالی گفت: همه شواهد 
نشان می دهد که فضا در سرزمین های اشغالی 
ملتهب تر از همیشه است و تمام کسانی که در 
اقصی نقاط جهان، وقایع مربوط به فلسطین را 
رصد می کنند، به ای��ن نکته اذعان دارند. وی 
با اش��اره به تشدید و گس��ترش مبارزه مردم 
فلسطین در سال های اخیر عنوان کرد: امروز 
مبارزه مردمی در فلسطین، تنها محدود به غزه 
نیست؛ بلکه در ماه های اخیر، یک همه گیری 
در کل س��رزمین های اش��غالی برای مبارزه با 
رژیم جعلی صهیونیستی شکل گرفت و سایر 
نقاط از جمله کرانه باختری و دیگر نقاطی که 
تاکنون به راه های دیگری جز مقابله مسلحانه 
خوش بین بودن��د، تنها راه رهای��ی را مبارزه 

می دانند.

قوه قضائیه در تحقق عدالت نقش تعیین 
کننده ای دارد

دبی��ر ش��ورای نگهب��ان، عدال��ت را یکی از 
آرمانهای مهم انقلاب اسلامی دانست که قوه 
قضائیه در تحقق آن نقش تعیین کننده ای دارد. 
 از نقل گزارش »عصر ایرانیان« به به
شورای نگهبان، آیت الله احمد جنتی دبیر 
ش��ورای نگهبان در جلسه این ش��ورا با اشاره 
به آغاز هفته قوه قضائیه به تبیین برخی ابعاد 
شخصیتی شهید بهشتی پرداخت و گفت: برای 
گرامیداشت مقام والای قضا و تکریم از مقام 
شهید مظلوم، آیت  الله دکتر سیدمحمد حسینی 
بهش��تی )ره(، اولین مس��ئول دستگاه قضائی 
جمهوری اس��لامی ایران، از روز اول تیرماه تا 
روز هفتم تیرماه که سالروز شهادت آن بزرگوار 
است هفته قوه قضائیه نامیده شده است. وی 
با بیان اینکه شهید بهشتی انسانی متین، مقید، 
صبور و ب��ا اخلاق بود، اظهار داش��ت: از اول 
آشنایی با ایشان که به قبل از انقلاب برمی گردد 
جز خوبی و اخلاص در رفتار و کردار این شهید 
مظلوم سراغ ندارم. دبیر شورای نگهبان ادامه 
داد: از همان زمان آش��نایی با ش��هید بهشتی 
شیفته ایشان شدم و ارادت کامل داشته و دارم 
و هنوز پس از گذش��ت سال ها، مصیبت این 
ش��هید عزیز قلبم را می سوزاند. آیت الله جنتی 
با اشاره به اینکه ان شاءالله خداوند امثال شهید 
بهشتی را بیشتر به ما عطا کند، تصریح کرد: 
خداوند شهید بهش��تی را با اجداد طاهرینش 
محشور و توفیق ادامه راه این شهید عزیز که 
راه ائمه اطهار و امیرالمومنین علی )ع( است را 

به همه ما عنایت فرماید.

ایران خودرو و سایپا ۵۵ هزار میلیارد 
تومان زیان انباشته دارند

دفتر مطالع��ات اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی طی گزارشی به آسیب 
شناسی وضعیت مالی شرکت های ایران خودرو 
و سایپا و ارائه پیشنهاد های اصلاحی پرداخت. 
دفتر مطالع��ات اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی طی گزارشی به آسیب 
شناسی وضعیت مالی شرکت های ایران خودرو 
و سایپا و ارائه پیشنهاد های اصلاحی پرداخت. 
در ای��ن گزارش بیان ش��ده: صنعت خودرو در 
کش��ور ما با چالش ها و معضلات متعددی در 
دوره های مختلف مواجه بوده است. بهره وری 
پایین، تنوع و کیفیت پایین محصولات، عدم 
رضایتمندی مشتریان، ساختار های مالکیتی و 
مدیریتی معیوب، عدم تفاهم و درک مشترک 
تصمی��م گی��ران و ذی نفعان اصلی ب��ازار و 
صنعت خ��ودرو از معضلات و چالش های این 
صنعت، اتخاذ تصمیمات نادرست و مداخلات 
غیراصولی در این صنعت و عدم اراده کافی در 
اجرای پیشنهاد های کارشناسی از عوامل اصلی 
بروز چالش های اصلی بنگاه های خودروس��از 
و این صنعت اس��ت. در ای��ن گزارش تصریح 
ش��ده: در این میان، یکی از نتایج چالش های 
مزبور، وضعیت نامطلوب مالی دو بنگاه بزرگ 
خودروس��ازی )ایران خودرو و سایپا( بوده که 
خود را در »زیان دهی« فعالیت در این صنعت 

نشان داده است.

پاسخ مسکو به اقدامات لیتوانی تنها 
دیپلماتیک نخواهد بود

س��خنگوی وزارت خارجه روسیه اعلام کرد 
که پاسخ این کشور به اقدامات لیتوانی تنها 
به ص��ورت دیپلماتیک نب��وده؛ بلکه عملی 
خواه��د بود. به گزارش خبرگ��زاری رویترز، 
»ماری��ا زاخ��ارووا« س��خنگوی وزارت امور 
خارجه روس��یه چهارشنبه در سخنانی اعلام 
کرد که پاسخ این کشور به اقدامات لیتوانی 
تنها به صورت دیپلماتی��ک نخواهد بود. بر 
اساس اعلام این رس��انه، سخنگوی وزارت 
امور خارجه روس��یه در این خصوص گفت: 
یکی از سوالات اصلی این است که آیا پاسخ 
ما صرف��اً دیپلماتیک خواهد بود؟ جواب این 
است: خیر. پاسخ مسکو به صورت دیپلماتیک 
نیست؛ بلکه عملی خواهد بود. بهانه لیتوانی 
برای انج��ام این اق��دام خصمان��ه، پیروی 
از تحریم های اعلام ش��ده علیه روس��یه از 
سوی اتحادیه اروپا ادعا شده است. در همین 
ارتباط، »س��رگئی ریابکوف« مع��اون وزیر 
خارجه روس��یه ساعاتی پیش اعلام کرد که 
نیروهای با نف��وذ در غرب هر اقدامی انجام 
می دهند تا تش��دید بیش��تر تنش در روابط 
با روس��یه را تحریک کنند و این )مس��ئله( 

هشداردهنده است.

گام اول انحلال پارلمان رژیم 
صهیونیستی برداشته شد

نمایندگان صهیونیست با طرح اولیه انحلال 
پارلم��ان این رژیم به عنوان اولین گام برای 
برگ��زاری انتخاب��ات زودهن��گام در اراضی 
اش��غالی موافقت کردند. شبکه عبری »کان 
خب��ر داد ک��ه نماین��دگان صهیونیس��ت به 
ط��رح اولیه انحلال پارلم��ان این رژیم رأی 
مثبت داده اند. خبرنگار شبکه »الجزیره« در 
اراضی اش��غالی خبر داد که کنست )پارلمان 
رژیم صهیونیس��تی( ب��ا ۱۱۰ رأی موافق به 
عن��وان اولین گام برای برگ��زاری پنجمین 
انتخابات در اراضی اشغالی در سه سال و نیم 
گذشته منحل شده است. روزنامه »یدیعوت 
آحارانوت« گزارش داد که این مصوبه اکنون 
به کمیته قانون اساس��ی پارلمان ارجاع داده 
می شود تا مسیر برای رأی گیری دوم و سوم 
درباره انحلال پارلمان هموار شود. این رسانه 
عبری همچنین خب��ر داد که انتظار می رود 
رأی گی��ری دوم و س��وم ط��ی هفته جاری 
برگزار ش��ود. این رأی گیری در حالی برگزار 
ش��د که روزنامه عبری »هاآرتص« پیش از 
این گزارش داده بود »نفتالی بنت« و »یائیر 
لاپید« توافق کرده اند بر سر انحلال کنست 
در هفته آینده رأی گیری کنند و چنانچه این 
رأی گیری تصویب ش��ود لاپید نخست وزیر 
»موقت« بعدی کابینه تل آویو خواهد ش��د. 
کنست پس از آن منحل شد که رسانه های 
عبری گزارش دادند »نیر اورباخ« عضو حزب 
راست گرای افراطی »یامینا« )حزب بنت( در 
بیانیه ای اعلام کرد: »من به نخس��ت وزیر 
اطلاع داده ام که بر اس��اس وضعیت فعلی، 

دیگر بخشی از ائتلاف نیستم.«

آمریکا قدرت بازدارندگی را از دست 
داده است

وزیر امور خارجه سابق آمریکا گفت، وضعیت 
اوکراین نش��ان می دهد که واشنگتن قدرت 
بازدارندگی خود را از دست داده است. »مایک 
پامپئو« وزیر امور خارجه سابق آمریکا گفت، 
وضعیت اوکراین نشان می دهد که واشنگتن 
قدرت بازدارندگی خود را از دس��ت داده است. 
پامپئو در مصاحبه با »فاکس نیوز« با اش��اره 
به دستگیری دو مزدور آمریکایی در اوکراین 
به دس��ت نیروهای روس گفت: »پس��ر این 
غم انگی��ز اس��ت. به خاطر همین اس��ت که 
رهب��ری اهمی��ت دارد«. وزیر ام��ور خارجه 
س��ابق آمریکا اف��زود: »می دانی��د، ما چنین 
وضعی وحشتناکی پیدا کرده ایم، اوکراینی ها 
در وضعیت وحش��تناکی افتاده اند زیرا ایالات 
متحده بازدارندگی خود را از دست داده است«. 
این مقام سابق آمریکایی گفت: »آمریکا این 
ظرفیت را از دس��ت داده که رئیس جمهور و 
وزیر امور خارجه ]آمریکا[ با همتایان روس��ی 
گفت وگ��و کرده و هزین��ه کارهایی که برای 
آمریکایی ها مهم اس��ت و محافظت از منافع 
آمری��کا را برای آن ها روش��ن کنند«. پامپئو 
گفت: »حکم اعدام برای این دو آمریکایی که 
سابقه خدمت در ارتش آمریکا را داشته اند مثال 
دیگری از نبود ظرفیت برای انجام این کار از 
سوی این دولت است. البته که ما اهرم فشار 
داریم و البته که ابزارهایی داریم که می توانیم 
استفاده کنیم«. او که ریاست سازمان جاسوسی 
»سیا« را در کارنامه دارد افزود: »معتقد نیستم 
که این دولت آماده استفاده از آن ها به شکلی 
جدی باشد تا بازدارندگی لازم برای ممانعت 
از حرف زدن درباره این موضوع را برگردانند، 
چه رسد به اینکه این اعدام ها را انجام دهند«. 
روز سه ش��نبه اظهارات »دیمیتری پسکوف« 
سخنگوی ریاس��ت جمهوری روسیه مبنی بر 
اینکه جنگجویان آمریکایی بازداشت شده در 
جریان جنگ اوکراین ش��امل کنوانسیون ژنو 

نمی شوند، باعث هراس کاخ سفید شد.

اخبار

نماینده تهران در مجلس با اشاره به اینکه 
۳ میلیون مس��کن احتکارش��ده در کشور 
وج��ود دارد، گفت: معضل امروز مس��کن 
به دلیل نس��اختن ها و کم کاری هایی است 
که ۹ سال گذشته کشور با آن درگیر بوده 
است. علی خضریان در گفت وگو با »عصر 
ایرانیان« درباره طرح کنترل و ساماندهی 
اجاره بها اظهار داشت: یکی از موضوعاتی 
که در ش��هر های ب��زرگ خصوصاً به ویژه 
در کلانش��هر تهران به مس��ئله و مشکل 
مردم تبدیل ش��ده و لازم است مجلس و 
نمایندگان نسبت به آن اقدام کنند موضوع 

کنترل اجاره بهای مسکن است. وی افزود: 
این موضوع یکی از موضوعاتی اس��ت که 
اگر امروز برای ما به معضل تبدیل ش��ده 
به دلیل نس��اختن ها و کم کاری هایی است 
که ۹ س��ال گذشته کشور ما در حوزه انبوه 
سازی مسکن در وزارت راه و شهرسازی با 
آن درگیر بوده اس��ت. نماینده مردم تهران 
در مجلس با اشاره به کم کاری های دولت 
قبل در حوزه مسکن تصریح کرد: هنگامی 
که از سویی وزیر دولت گذشته مسکن مهر 
را مزخ��رف می داند و هی��چ طرحی را هم 
جایگزین آن می کند و از سویی دیگر کشور 

در حوزه عرضه دچار اختلال می شود، امروز 
حتماً در حوزه تقاضا شاهد چنین وضعیتی 
هستیم. یکی از نکاتی که حتماً باید در کنار 
این طرح در مجلس باید به آن توجه شود 
عمل به وعده های دولت توسط وزارت راه 
و شهرسازی است، موضوعی که همچنان 
با گذشت یک س��ال از آن شاهد نیستیم. 
وی ادام��ه داد: حتم��اً لازم اس��ت آق��ای 
قاسمی در کمیس��یون تخصصی مجلس 
کمیس��یون عمران گ��زارش دقیقی از این 
حوزه ارائه کند، اما م��ورد دومی نیز وجود 
دارد ک��ه در این طرح ت��لاش داریم از آن 

اس��تفاده کنی��م آن هم س��امانه املاک و 
اسکان اس��ت. موضوعی که در کنار عدم 
س��اخت و س��از اهمیت دارد این است که 
مس��کن ساخته شده تبدیل به یک کالای 
سرمایه ای نش��ود. بلکه زمینه مصرف آن 
فراهم ش��ود. خضریان تاکید کرد: وقتی با 
حدود ۳ میلیون مسکن احتکارشده روبه رو 
هستیم یعنی دولت توانایی به میدان آوردن 
ظرفیت ساخته شده گذشته را هم ندارد که 
باید پیگیری ش��ود. وی ادام��ه داد: با یک 
ظرفیت بالایی در حوزه مش��اورین املاک 
در کشور مواجهیم که گران کننده مسکن و 

اجاره بها در کشور هستند، به این دلیل که 
س��ود آن ها در افزایش قیمت در این حوزه 
قرار داده شده است، بنابراین ما در این طرح 
به دنبال این هس��تیم ک��ه این دو را مجزا 
کرده، به طوری که ب��ه تعداد قرارداد های 
نوشته شده به آن ها سود تعلق گیرد، یعنی 
مشاورین املاک تنها در ماه به دنبال انعقاد 
دو قرارداد نباشند، بلکه تعداد بالای قرارداد 
آن ها را به سود برساند، ضمن اینکه تحرک 
آن ه��ا را نیز افزای��ش دهد و تلاش کند با 
قیمت پایین عرضه و تقاضا را بهم متصل 

کند.

وجود ۳ میلیون مسکن احتکارشده در کشور
سخنگوی کمیسیون اصل 9۰ خبر داد؛

تگزاس به دنبال همه پرسی جدایی از ایالات متحده
ساز تجزیه   در آمریکا باز به صدا درآمد؛

با  ایالت تگ��زاس  ح��زب جمهوری خ��واه 
آماده سازی یک سند خواهان برگزاری یک 
همه پرس��ی به منظور جدا شدن این ایالت 
از دولت فدرال ایالات متحده ش��ده است. 
وبگاه اقتصادی »بیزنس اینسایدر« گزارش 
ک��رد که حزب جمهوری خ��واه تگزاس در 
ت��لاش برای برگ��زاری همه پرس��ی برای 
تصمیم گی��ری در خص��وص جدایی ایالت 
تگ��زاس از دول��ت فدرال ای��الات متحده 
آمریکا هس��تند. طبق ای��ن گزارش،  حزب 
جمهوری خ��واه در جدیدترین س��ند طرح 
خود احتم��ال جدایی از ای��الات متحده را 
مطرح کرده اس��ت. در س��ند ف��وق، حزب 
ایال��ت تگزاس خواس��تار  جمهوری خ��واه 
برگزاری همه پرسی درباره جدایی تگزاس 
در ۲۰۲۳ ش��دند. بر اس��اس این گزارش، 
برگزاری همه پرس��ی تعیین خواهد کرد که 
آیا تگزاس باید »وضعیت خود را به عنوان 
یک کش��ور مس��تقل دوباره تایی��د کند«. 
بیزنس اینسایدر ادامه داد، حزب جمهوری 
خواه ایالتی قصد خود را برای اعمال فشار 
برای پیش��برد چنین همه پرسی در سندی 
از کمیت��ه پلتفرم ه��ا و قطعنامه ه��ای خود 
بیان ک��رد و در آن خواس��ت خود را مبنی 
بر برگزاری رأی گیری در مورد این موضوع 
مشخص کرد. بر اساس این گزارش، سند 
فوق که شامل بخشی درباره استقلال ایالت 
تگزاس است، خواستار برگزاری رأی گیری 

اس��ت و ایده حزب جمهوری خواه تگزاس 
را تش��ریح می دهد مبنی ب��ر اینکه دولت 
فدرال به حق این ایالت برای خودمختاری 
»خدش��ه وارد کرده است«. طبق این سند، 
ح��زب جمهوری خ��واه تگزاس پیش��نهاد 
کرده اس��ت که هر »قانونی که از س��وی 
فدرال اجباری ش��ده و حق��وق متمم دهم 
تگ��زاس را نقض م��ی کند، بای��د نادیده 
گرفته ش��ود، مخالفت ش��ود، رد شود و لغو 
ش��ود«. در متن این سند نوشته شده است: 

»تگزاس، ح��ق جدایی از ایالات متحده را 
ب��رای خود حفظ می کند و مجلس تگزاس 
باید برای تصویب یک همه پرس��ی مطابق 
با این هدف فراخوانده ش��ود. بر اساس این 
گزارش، در این سند، حزب جمهوری خواه 
تگ��زاس همچنین از قانون گ��ذاران ایالتی 
خواس��ته ش��ده اس��ت تا به مردم تگزاس 
اجازه رأی گی��ری بدهند ت��ا »تعیین کنند 
ک��ه آیا ایال��ت تگزاس بای��د وضعیت خود 
را ب��ه عنوان یک کش��ور مس��تقل مجدداً 

حفظ کن��د یا خیر«. بر اس��اس پیش��نهاد 
ح��زب جمهوری خواه ایال��ت تگزاس، این 
همه پرس��ی در س��ال ۲۰۲۳ برگزار خواهد 
ش��د. حزب جمهوری خ��واه تگزاس علاوه 
بر درخواس��ت برای جدای��ی، همچنین از 
قانون گ��ذاران ایالتی خواس��ت تا به ادعای 
تقلب در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۰ 
ایالات متحده رسیدگی کنند. در سند پلت 
فورم ح��زب جمهوری خواه تگ��زاس آمده 
اس��ت: »ما خواستار تصویب یک اصلاحیه 

قانون اساس��ی هستیم که به دادستان کل 
تگ��زاس مج��وز همزمان پیگی��ری تقلب 
انتخاباتی به همراه دادستان های منطقه را 
می دهد«. بنا بر گزارش بیزنس اینس��ایدر، 
در حال��ی که حزب جمهوری خواه تگزاس 
مشخص نکرده اس��ت که دقیقاً چه زمانی 
ممکن است چنین رأی گیری برگزار شود اما 
این اولین بار نیست که ایده جدایی مطرح 
می ش��ود. در ماه نوامبر، »تد کروز« سناتور 
تگ��زاس گفت که اگ��ر وضعیت در ایالات 
متح��ده »ناامیدکننده« ش��ود، ای��ن ایالت 
ممکن اس��ت جدا ش��ود. کروز گفت: »ما 
هنوز به آن جا نرسیده ایم و اگر به نقطه ای 
برس��د که ناامیدکننده باش��د، فکر می کنم 
ناسا را می گیریم، ارتش را می گیریم، نفت 
را می گیری��م.« بیزنس اینس��ایدر در پایان 
گزارش خود نوش��ت، علی رغم تلاش های 
حزب جمهوری خواه برای جدا کرد تگزاس 
از ای��الات متح��ده، طبق قانون اساس��ی، 
تگزاس قادر به خ��روج یکجانبه از ایالات 
متحده نیس��ت. پی��ش از این نی��ز، پایگاه 
تحلیلی »نش��نال اینترس��ت« در گزارشی 
با عنوان آیا آمری��کا یکپارچه باقی خواهد 
ماند، نوشت: »گاهی اوقات کشورها کنترل 
بخ��ش بزرگی از س��رزمین های خود را از 
دس��ت می دهند. این موض��وع می تواند به 
دلیل تهاجم خارجی باش��د که معمولا پس 

از کشمکش های داخلی روی می دهد«.

کارشناس مس��ائل چین و اوراس��یا گفت: دیپلماسی 
فعال و راهبرد اولویت همس��ایگی دولت س��یزدهم، 
این نوی��د را می دهد که ما دوباره ب��ه دوران طلایی 
روابط با کش��ورهای آسیای مرکزی و قفقاز برگردیم. 
مهدی خورس��ند در گفت وگو ب��ا »عصر ایرانیان« در 
ارزیابی خود از سفر رییس جمهور قزاقستان به تهران 
گفت:  ما در روابط خودمان با کشورهای حوزه اوراسیا 
و به  خصوص کش��ورهای آسیای مرکزی در دو دهه 
گذش��ته با غفلت روبرو بوده ایم  طوری که بسیاری از 
فرصت ها و همکاری هایی که با این کشورها داشتیم 
را از دست داده ایم اما با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
شرایط تغییر کرده است و سعی داریم حجم مبادلات 
با کش��ورهای اوراس��یا را افزایش بدهیم. کارشناس 
مس��ائل چین و اوراسیا افزود: به عنوان مثال ۱۵-۱۰ 
سال گذش��ته، بیش از ۲۰۰ شرکت بخش خصوصی 
ایران در تاجیکستان فعالیت می کردند ما با بسیاری از 
کشورهای حوزه اوراسیا و آسیای مرکزی قرابت های 
فرهنگ��ی فراوانی به لحاظ تمدن��ی مذهبی، قومی و 
ن��ژادی داریم و مردم قزاق در بخش هایی از ش��مال 
ایران زندگی می کنند و زمینه همکاری فراهم اس��ت. 
خورس��ند بیان کرد: به دلیل فاصله گرفتن دس��تگاه 
دیپلماسی از دیپلماس��ی اقتصادی در دوران گذشته، 
متاس��فانه فضای همکاری تحت تاثیر س��وءتفاهم ها 
و سوءظن ها نس��بت به همدیگر قرار گرفت تا جایی 
که موجب ش��د حجم تجارت ما با این کش��ورها هر 

س��ال کاهش پیدا کند. وی عنوان کرد: همانطور که 
در نشست خبری رئیس جمهور ایران و رئیس جمهور 
قزاقس��تان هم اعلام شد حجم روابط ما در دوره های 
قبلی به ش��دت کاهش پیدا کرده بود و اما اکنون و با 
روی کار آمدن دولت سیزدهم قصد داریم که حداقل 
به ۳ میلیارد دلار از سطح روابط برسیم. این کارشناس 
مسائل اوراسیا تصریح کرد: زمانی که دولت سیزدهم 
روی کار آمد، آیت الله رئیس��ی برای برنامه های حوزه 
سیاس��ت خارجی، سیاست اولویت همس��ایگی را در 
پی��ش گرفتن��د و از همان زمان برای هم��ه افراد در 
حوزه های دیپلماس��ی اقتصادی بارقه امیدی را ایجاد 
کرد که ما نتایج این دیدگاه درست را اکنون مشاهده 

می کنیم.
افزایش حجم تجارت و مثبت شدن تراز تجاری با  ���

کش�ورهای اوراس�یا در دولت س�یزدهم
خورس��ند افزود: افزایش این می��زان حجم تجارت، 
مثبت ش��دن تراز تجاری بعد از سال ها و فعال شدن 
کریدورهای ترانزیتی در کش��ور ظرفیت های مغفول 
مان��ده ای بود که دولت س��یزدهم به درس��تی و با در 
اولوی��ت ق��رار دادن راهبرد اول همس��ایگان تلاش 
می کند این ظرفیت ها را به فعالیت و عینیت برس��اند. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: از دیگ��ر اتفاق��ات در دولت 
س��یزدهم، س��فرهای پی در پی مقامات به خصوص 
س��فر هیات های منطقه ای به کش��ور است که البته 
این س��فرها در پاسخ به حس��ن نیتی است که دولت 

س��یزدهم از خود نش��ان می دهد. کارشناس مسائل 
چین و اوراس��یا بیان کرد: رییس جمهور قزاقس��تان 
در س��فر به ته��ران جمله ای را بی��ان کردند و گفتند 
توسعه روابط و این سفر و امیدواری به گشایش ها در 
آینده در روابط ایران و قزاقستان مدیون تفکر آیت الله 
رئیس��ی و اتاق فکر این دولت است. این تصمیم که 
روابط با همس��ایگان در اولویت قرار بگیرد و در آغاز 
به کار دولت س��یزدهم این اتفاق رخ داد، نشاندهنده 
این است که مسیر، مسیر درستی بوده است تا بتوانیم 
ظرفیت های بیش��تری را به منص��ه ظهور بگذاریم و 
از این فرصت اس��تفاده کنیم. خورس��ند عنوان کرد: 
یکی از این فرصت ها، اس��تفاده ظرفیت های کش��ور 
قزاقستان است چراکه س��طح روابط ما با این کشور 
بس��یار کاهش پیدا کرده ب��ود. قزاق ها در حوزه های 
مختل��ف همچون انرژی و س��نگ های قیمتی مانند 
طلا، معادن ارزش��مندی دارند ک��ه جزو توانایی های 
آنها محسوب می شود. جمهوری اسلامی ایران نیز در 
حوزه های فنی-مهندسی و حوزه های تکنولوژیکی و 
در زمینه ه��ا تکنولوژی ه��ای هایتک، ش��رکت های 
دانش بنیان و شرکت های استارتاپی در لبه تکنولوژی 
قرار دارد. وی ادام��ه داد: بنده با برخی از هیات های 
قزاقس��تانی که به ایران آمده بودند دیدار داشتم آنها 
به ش��دت به دنبال این بودند که شرکت های ایرانی 
در قزاقس��تان حضور پیدا کرده و در آنجا کار کنند و 
عن��وان می کردند که حتی برای ای��ن موضوع طرح 

اقتصادی نوش��ته اند و آماده هستند که این طرح ها را 
به ما منتقل کنند. کارش��ناس مسائل چین و اوراسیا 
تصریح کرد: این تغییر راهبرد و تغییر سیاستی که در 
حوزه سیاست خارجی دولت سیزدهم اتفاق افتاده این 
نوی��د را می دهد که ما دوباره به دوران طلایی روابط 
با کشورهای آسیای مرکزی و قفقاز برگردیم چراکه 
ظرفیت های بس��یار مناس��بی وجود دارد که بتوانیم 
خدماتی که در کش��ور دارای مزیت نسبی است را به 

همسایگانمان بفروشیم.
اهمیت کریدور زمینی قزاقس�تان-ایران-ترکیه ���

خورس��ند اظهار ک��رد: از طرف دیگ��ر کریدور زمینی 
قزاقستان- ایران- ترکیه به سمت اروپا با سفر رییس 
جمهور قزاقس��تان به ایران فعال شد. اهمیت موضوع 
ترانزیت به این دلیل اس��ت که امروزه در کشورهای 
دنی��ا، دو صنعت »توریس��م و ترانزی��ت« موتور مولد 
اقتصاد کش��ورهای دنیا هس��تند و اقتصاد کشورها را 
ب��ه حرکت درآورده اس��ت. وی اضافه کرد: امروزه در 
بس��یاری از کش��ورهای دنیا به دلیل ت��ورم، تولید به 
صرفه نیس��ت. اگر کش��ور چین که نیروی کار ارزان 
دارد را کنار بگذاریم ما و سایر کشورها به دلیل تورمی 
ک��ه در دنیا وج��ود دارد در زمینه تولید دچار مش��کل 
هستیم. اما ما دارای ژئوپلتیک بسیار ارزشمند هستیم 
که می تواند این کشورهای محصور در خشکی آسیای 
مرکزی و قفقاز مانند روسیه و قزاقستان یا کشورهای 

دیگر را به مناطق مختلف دنیا ارتباط بدهیم.

 آغاز دوران طلایی ایران در اوراسیا
دیپلماسی فعال جواب داد؛

عوامل خائن در اطلاعات عراق در ترور سردار سلیمانی نقش داشتند
سخنگوی جنبش نجبا:

سخنگوی جنبش »النجباء« در عراق ضمن 
تکذیب ادعای نف��وذ آمریکا در میان افراد 
نزدیک به ش��هیدان س��لیمانی و ابومهدی 
المهندس، تصریح کرد که عواملی خائن در 
سازمان اطلاعات عراق در این ترور دست 
داشتند. »نصر الشمری« سخنگوی جنبش 
مقاومت اس��لامی »النجب��اء« در عراق در 
گفت وگ��و با ش��بکه »الاتج��اه« ادعاهای 
مطرح ش��ده درباره نف��وذ آمریکایی ها در 
می��ان اف��راد نزدیک به ش��هیدان س��ردار 
قاس��م س��لیمانی و ابومهدی المهندس با 
ه��دف اج��رای عملیات ت��رور را »دروغی 
مبالغه آمیز« خواند و در عین حال، خواستار 
محاکمه عناصر خائن در سازمان اطلاعات 
عراق ش��د که با آمریکایی ه��ا در عملیات 

ت��رور فرمانده��ان نصر هم��کاری کردند. 
بنابر مصاحبه ای که ش��امگاه سه ش��نبه در 
در وب سایت رسمی جنبش النجباء منتشر 
ش��ده، س��خنگوی این جنبش در مصاحبه 
یادش��ده به اظهارات اخیر »مایک پامپئو« 
وزیر امور خارجه سابق آمریکا در گفت وگو 
با شبکه س��عودی »العربیه« واکنش نشان 
داد و گف��ت: »پیش از ه��ر چیز باید تأکید 
کرد که س��ردار سلیمانی در سفری رسمی 
و اعلام ش��ده وارد عراق شد؛ پس هر گونه 
ادعا درب��اره نف��وذ آمریکا در می��ان افراد 
نزدیک به این دو فرمانده ش��هید با هدف 
انجام ترور و همچنی��ن نفوذ به تلفن های 
هم��راه آن ها دروغ��ی مبالغه آمیز اس��ت. 
روشن است که دولت عراق، فرودگاه بغداد 

و دفتر نخس��ت وزیر در جریان س��فر حاج 
قاسم بوده اند و این اطلاعات از طریق این 
مجاری درز کرده است.« نصر الشمری در 
ادام��ه از نقض حاکمیت ع��راق در جریان 
عملیات ترور شهیدان سلیمانی و ابومهدی 
المهندس ابراز تأس��ف کرد و افزود که این 
مسئله جدیدی نیست. همانطور که ملاحظه 
می شود یک کشور بیگانه )اشاره به ترکیه( 
بخشی از خاک عراق را اشغال کرده و خاک 
آن را بمباران می کند؛ اما دولت عراق تنها 
نظاره گر این کارشکنی هاس��ت. الشمری با 
اش��اره به مصاحبه اخیر وزی��ر امور خارجه 
س��ابق آمریکا بیان کرد ک��ه این جزئیات 
تنها بخش��ی از گزارش مفصلی اس��ت که 
برخی از رس��انه های آمریکایی پیش��تر آن 

را منتش��ر ک��رده بودند؛ گزارش��ی که در 
آن ها آمده بود یگان��ی از نیروهای آمریکا 
از س��فارت آمریکا حرک��ت کرد و با کمک 
عناصری در سازمان اطلاعات و شماری از 
عناص��ر امنیتی کُرد تحرکاتی را انجام داد. 
او ادامه داد حتی پ��س از هدف قرار دادن 
خودروی حامل ش��هیدان ح��اج ابومهدی 
المهندس و حاج قاسم سلیمانی با موشک 
اول، خودرو همچنان حرکت می کرد. یک 
گ��روه تک تیرانداز آن  را ه��دف قرار داد و 
پس از آنکه متوقف ش��د با موش��ک دوم 
ب��ه آن حمل��ه کردند. س��خنگوی جنبش 
النجباء در بخش��ی دیگری از اظهاراتش از 
سرقت برخی مدارک و لوازم همراه سردار 
س��لیمانی و ابومهدی المهندس به دس��ت 

عام��لان ت��رور و مزدوران آن ه��ا خبر داد 
و تأکی��د کرد: »نقض حاکمی��ت به جایی 
رسیده اس��ت که داخل فرودگاه که نشان 
حاکمی��ت ملی عراق اس��ت، یک کش��ور 
بیگانه ضمن ترور یک ش��خصیت رسمی 
عراقی، مهمان رس��می دول��ت ما را نیز به 
ش��هادت می رس��اند.« الش��مری در پایان 
تصریح کرد: »جنایت فرودگاه بغداد علنا و 
با کمک یک س��رویس امنیتی عراقی اجرا 
ش��د؛ اما من نمی خواهم سازمان اطلاعات 
ع��راق را به کلی مس��ئول ای��ن امر بدانم. 
شکی نیس��ت که افرادی در این سرویس 
وجود دارند که به علت مشارکتشان در این 
جنایت مرتکب خیانت بزرگ ش��دند و باید 

طبق قوانین عراق محاکمه شوند.«



اخبار
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اقتصاد کلان

شاخص بورس ۶ هزار واحد افت کرد
ش��اخص ب��ورس در جریان معام��لات دیروز 
ب��ازار س��رمایه با اف��ت ۶هزار واح��دی روبرو 
ش��د.به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
تس��نیم، در جریان دادوس��تدهای دیروز بازار 
سرمایه بیش از ۷میلیارد و ۱۰۹میلیون سهم و 
حق تقدم به ارزشی بالغ بر ۴هزار و ۲۶۱میلیارد 
تومان در بیش از ۴۰۸هزار نوبت مورد دادوستد 
قرار گرفت و ش��اخص بورس با افت ۶هزار و 
۲۳۳واح��دی در ارتفاع یک میلیون و ۵۳۳هزار 
و ۳۹۸واحد قرار گرفت.بیش��ترین اثر منفی بر 
دماسنج بازار سهام در روز جاری به نام نمادهای 
معاملاتی شرکت های ملی صنایع مس ایران، 
پتروشیمی نوری و فولاد مبارکه اصفهان شد 
و در مقابل ش��رکت های کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران، پترذوشییم بوعلی و تولید فولاد 
س��پید فراب کویر با رشد خود مانع افت بیشتر 
نماگر بازار سهام شدند.بر اساس این گزارش، در 
بازارهای فرابورس ایران هم با معامله ۴میلیارد و 
۶۰۴میلیون ورقه به ارزش ۳هزار و ۹۴۱میلیارد 
تومان در ۲۷۰هزار نوبت، ش��اخص فرابورس 
)آیفک��س( ۱۶۲واحد اف��ت ک��رد و در ارتفاع 
۲۰هزار و ۶۷۱واحد قرار گرفت.در این بازار هم 
دیروز بیشترین اثر منفی بر شاخص فرابورس به 
نام نمادهای معاملاتی بیمه پاسارگاد، پلیمر آریا 
ساس��ول و پالایش نفت لاوان شد و در مقابل 
ش��رکت های بیمه کوثر، پخش البرز و صنایع 
مادیران بیش��ترین اثر مثبت را بر این شاخص 

به نام خود ثبت کردند.

 صدور خدمات فنی و مهندسی صنعت 
نفت در اولویت است

وحیدرضا زیدی ف��رد، معاون وزیر نفت در امور 
مهندس��ی با بی��ان اینکه برای نهایی ش��دن 
این تفاهم نامه نشس��ت های مشترک پرشمار 
و مس��تمری در وزارت نف��ت و بانک توس��عه 
صادرات برگزار شده اس��ت، گفت: به زودی با 
صدور مج��وز از س��وی وزارت امور اقتصادی 
و دارای��ی ش��اهد گام های عملی ب��رای ارائه 
تسهیلات بانکی به ش��رکت های دانش بنیان 
صنعت نفت خواهیم بود.وی با تأکید بر اینکه 
صدور خدمات فنی و مهندس��ی ایران به دیگر 
کش��ورهای جهان از اولویت های وزارت نفت 
است، گفت: یکی از دلایل انتخاب بانک توسعه 
صادرات ایران برای اعطای تسهیلات، تشویق 
شرکت ها و سازندگان دانش بنیان برای موضوع 
صادرات خدمات فنی و مهندسی است.عرفان 
ریاحی، مدیرکل امور فناوری معاونت مهندسی، 
پژوهش و فناوری وزارت نفت نیز در این آیین با 
اشاره به ظرفیت های موجود در بند الف تبصره 
۱۸ قانون برای حمایت مالی از ش��رکت های 
دانش بنیان صنعت نفت گفت: با صدور مجوز از 
سوی وزارت امور اقتصادی و داریی در آینده ای 
نزدیک، بانک توس��عه صادرات ایران اعطای 
وام های ۹ درصد به ش��رکت های دانش بنیان 
و کوچک تأییدشده صنعت نفت را آغاز خواهد 
ک��رد. هم اکنون بحث ازدیاد برداش��ت نفت از 
چاه های نفت و گاز، فناوری های روزآمد تکمیل 
زنجیره ارزش افزوده در صنایع پایین دس��تی، 
تولی��د تجهی��زات بار نخس��ت و جلوگیری از 
سوزانده شدن گازهای همراه نفت مورد تأکید 
وزارت نفت برای انجام پژوهش و به کارگیری 

فناوری های روزآمد جهان است.

کاهش ۵ دلاری قیمت نفت
قیمت نفت در بازارهای جهانی به دنبال فشار 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا برای کاهش 
مالیات بر س��وخت ب��ه ۱۰۹.۷۳ دلار کاهش 
یافت.به گزارش ف��ارس به نقل از رویترز، به 
دنبال فش��ار جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا 
برای کاه��ش مالیات بر س��وخت به منظور 
کاهش هزین��ه رانن��دگان، قیم��ت نفت در 
معاملات امروز کاهش یافت.هر بش��که نفت 
برن��ت ۴ دلار و ۹۲ س��نت کاه��ش یافت و 
۱۰۹.۷۳ دلار فروخته شد. هر بشکه نفت خام 
آمریکا ب��ا ۵ دلار و ۳۴ دلار کاهش ۱۰۴.۱۸ 
دلار معامله ش��د.در س��اعات اولیه معاملات، 
هر دو ش��اخص نفتی بیش از ۶ دلار کاهش 
یافت و به کمترین سطح از ماه می رسید.یک 
مقام ارش��د در دولت آمریکا گفت، انتظار می 
رود، بایدن امروز از کنگره درخواس��ت کند تا 
به تعلیق ۳ ماهه مالیات ۱۸.۴ س��نتی بر هر 
گالن بنزین چراغ سبز نشان دهد و از ایالت ها 
بخواهد تا مالیات بر س��وخت ش��ان را موقتا 
متوقف کنند.قانونگذاران هر دو حزب نسبت 
به تعلیق مالیات فدرال مقاومت کرده اند.کاخ 
س��فید در نشس��تی در این هفته از مدیران ۷ 
شرکت نفتی  درخواست کرده  تا در مورد راه 
های افزای��ش ظرفیت تولید و کاهش قیمت 
س��وخت حدود ۵ دلار در ه��ر گالن بحث و 

گفت وگو کنند.

دلار  در کانال 29 هزار تومان 
به گفته رئیس کانون صراف��ان ایران،  دلار 
توافق��ی در کان��ال ۲۹ هزار توم��ان معامله 
ش��د.کامران س��لطانی زاده در گفت وگ��و با 
فارس،  در مورد وضعیت بازار متشکل ارزی 
در روز چهارشنبه اول تیرماه ۱۴۰۱ گفت: ارز 
مس��افری به نرخ هر دلار ۲۷ هزار و ۶۰۰ تا 
۲۷ هزار و ۷۰۰ تومان معامله ش��د.به گفته 
رئیس کانون صرافان ایران در بازار متشکل 
و رسمی ارز، بر اساس توافق بین فروشنده و 
خریدار هر دلار از ۲۹ هزار و ۳۰۰ تا ۳۰ هزار 
و ۱۰۰ تومان معامله می شود.س��لطانی زاده 
همچنی��ن تاکید کرد: ارز در بازار متش��کل 
ارزی و رس��می بدون هیچ ارزپاش��ی بانک 
مرکزی و فقط با ن��رخ توافقی بین صرافان 
و صادر کنندگان خریداری و به نرخ توافقی 
به مشتریان عرضه می شود.وی با بیان اینکه 
تعداد صرافی ها خرید توافقی در حال اضافه 
ش��دن هستند، تأکید کرد: این مدیریت بازار 
ارز  بدون اس��تفاده از ی��ک دلار ذخایر بانک 

مرکزی در حال انجام است.

نرخ تورم نقطه ای خرداد ماه به ۵2.۵ 
درصد رسید

نرخ ت��ورم نقطه ای خ��رداد م��اه ۱۴۰۱ در 
مقایسه با ماه قبل ۱۳.۲ واحد درصد افزایش 
یافته اس��ت.به گزارش خبرگزاری تسنیم و 
به نقل از س��ایت مرکز آمار ایران، نرخ تورم 
س��الانه خرداد ماه ۱۴۰۱ ب��رای خانوارهای 
کش��ور به ۳۹.۴ درصد رسیده که نسبت به 
همین اطلاع در م��اه قبل، ۰.۷ واحد درصد 
افزایش نش��ان می دهد.منظ��ور از نرخ تورم 
نقطه ای، درصد تغییر عدد ش��اخص قیمت، 
نسبت به ماه مشابه سال قبل می باشد. نرخ 
ت��ورم نقطه ای در خرداد م��اه ۱۴۰۱ به عدد 
۵۲.۵ درصد رس��یده است؛ یعنی خانوارهای 
کش��ور به طور میانگین ۵۲.۵ درصد بیشتر 
از خ��رداد ۱۴۰۰ برای خرید یک »مجموعه 
کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده- اند.
نرخ ت��ورم نقطه ای خ��رداد م��اه ۱۴۰۱ در 
مقایسه با ماه قبل ۱۳.۲ واحد درصد افزایش 
یافته اس��ت. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده 
»خوراکی ها، آش��امیدنی¬ها و دخانیات« با 
افزایش ۳۲.۲ واحد درصدی به ۸۱.۶ درصد 
و گروه »کالاهای غیرخوراکی و خدمات« با 
افزایش ۲.۸ واح��د درصدی به ۳۶.۸ درصد 
رس��یده اس��ت.این در حالی اس��ت که نرخ 
تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری ۵۱.۴ 
درصد می باش��د که نسبت به ماه قبل ۱۲.۲ 
واحد درصد افزایش داش��ته است. هم چنین 
این ن��رخ برای خانوارهای روس��تایی ۵۸.۲ 
درصد بوده که نسبت به ماه قبل ۱۸.۱ واحد 

درصد افزایش داشته است.

فهرست بدهکاران کلان بانکی به روز 
شد

بان��ک مرکزی فهرس��ت بده��کاران کلان 
تسهیلات جاری و غیرجاری را به روز کرد.به 
گزارش خبرگزاری تسنیم، بانک مرکزی در 
اجرای تکلیف مقرر در جزء نخست از بند »د« 
ذیل تبصره )۱۶(  قانون بودجه س��ال ۱۴۰۱ 
کل کشور � مصوبه به شماره ۱۱۴۵۰۴/۷۱۵ 
م��ورخ ۲۹ اس��فندماه س��ال ۱۴۰۰ مجلس 
ش��ورای اس��لامی � مبن��ی بر لزوم انتش��ار 
اطلاع��ات و جزییات مربوط به تس��هیلات 
و تعه��دات کلان و همچنین تس��هیلات و 
تعهدات اش��خاص مرتبط، پرداختی توس��ط 
هری��ک از بانک ه��ا و مؤسس��ات اعتباری 
غیربانکی در تارنمای بانک مرکزی جمهوری 
اس��لامی ایران پس از تعیین مصادیق آن در 
شورای پول و اعتبار در پایان هر فصل، آمار 
تس��هیلات و تعهدات کلان و تس��هیلات و 
تعهدات اش��خاص مرتبط پرداختی توس��ط 
بانک ها و مؤسس��ات اعتب��اری غیربانکی را 
منتش��ر کرد.طبق اعلام بان��ک مرکزی، با 
عنایت به مصوبه جلس��ه مورخ ۳۱ خردادماه 
۱۴۰۱ شورای پول و اعتبار در این خصوص، 
مجموع خالص تسهیلات و تعهدات مربوط 
ب��ه هر ذی نف��ع واحد و یا اش��خاص مرتبط 
که میزان آن حداق��ل معادل ۱،۰۰۰ میلیارد 
ریال است، به عنوان مصادیق مشمول حکم 
مقرر در جزء نخست از بند »د« ذیل تبصره 
)۱۶(  قانون بودجه س��ال ۱۴۰۱ کل کش��ور 
محسوب می شود و بانک مرکزی جمهوری 
اس��لامی ایران در چارچوب احکام قانونی و 
مصوبات موصوف، آم��ار و اطلاعات مربوط 
به تس��هیلات و تعهدات کلان و تسهیلات 
و تعهدات اش��خاص مرتبط، پرداختی توسط 
هری��ک از بانک ه��ا و مؤسس��ات اعتباری 
غیربانکی را در پایان هر فصل پس از بررسی 
از طری��ق درج در پایگاه اطلاع رس��انی خود 
در دس��ترس عموم قرار خواهد داد. ش��ایان 
ذکر اس��ت اطلاعات مربوط به تسهیلات و 
تعهدات کلان پرداختی توسط بانک های ملی 
ایران، خاورمیانه، صنعت و معدن و سرمایه و 
تسهیلات و تعهدات اشخاص مرتبط شبکه 
بانک��ی براس��اس »مصوبه ش��ورای پول و 
اعتبار« در حال بررسی است و متعاقباً انتشار 

خواهد یافت.

اخبار

وزی��ر امور اقتص��ادی و دارایی اعلام کرد: 
ط��رح »واریز یارانه بنزین به حس��اب هر 
ایرانی« از اولویت خارج ش��ده است.س��ید 

احس��ان خاندوزی وزیر ام��ور اقتصادی و 
دارای��ی در گفتگوی اختصاصی با  مهر در 
رابطه با آخرین وضعیت اجرای طرح واریز 
یارانه بنزین به حس��اب هر ایرانی، گفت: 
ب��ه جهت اینک��ه در دولت چن��د موضوعِ 
تصمیم گی��ری اقتصادی دیگر مدنظر بود 
این طرح فعلًا از اولویت خارج ش��ده است 

تا دولت در مورد سیاس��ت های اولویت دار 
تصمیم گی��ری کند و بعد پرونده جدید باز 
شود؛ بنابراین فعلًا اولویت تصمیم گیری و 
سیاست گذاری برای این طرح وجود ندارد.
وی با اشاره به اجرای طرح یارانه بنزین به 
صورت پایلوت در کیش و قش��م، تصریح 
کرد: طرح پرداخت یارانه بنزین به صورت 

پایلوت در کیش و قشم انجام شده و اجرای 
این طرح در آن مناطق متوقف نمی ش��ود.
وزی��ر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه 
اجرای پایلوت طرح یارانه بنزین در کیش 
و قشم از آن جهت بود که مشکلات فنی 
این طرح احصاء شوند، گفت: در حال حاضر 
مش��کلات فنی این طرح کاملًا شناسایی 

و مرتفع شدند.خاندوزی در پایان گفت: باز 
پرداخت یارانه بنزی��ن به بخش های فاقد 
خودرو در جزیره کیش هم انجام شده است 
اما به دلیل اینکه این طرح فعلًا در دستور 
کار توسعه نیست اجازه دهید هر زمانی که 
در م��ورد این موضوع تصمیم گیری ش��د 

جزئیات آن مطرح شود.

تخصیص بنزین به اشخاص به جای خودرو، از اولویت خارج شد
خاندوزی:

 گشایش های اقتصادی با برنامه  دولت درفعال سازی کریدورهای ترانزیتی 
عضو هیئت رئیس��ه کمیسیون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس گفت: 
قراردادهای دو یا چندجانبه  کریدورهای ترانزیتی که چندین سال مورد بی توجهی 
بود، به درس��تی در دولت س��یزدهم در دس��تور کار قرار گرفت، با توس��عه این 
قراردادها، در وضعیت حمل و نقل، ترانزیت و شرایط اقتصادی کشور روزنه ایجاد 
می شود. علی اکبر علی زاده در گفت  وگو با فارس با اشاره به اهمیت فعال سازی 
کریدورهای ریلی ایران از منظر بین الملل و تعامل با سایر کشورها، اظهار کرد: 
یکی از امتیازات بزرگی که هر کشوری می تواند داشته باشد، کریدورهای حمل 
و نقل است.وی تاکید کرد: قراردادهای دو یا چندجانبه  کریدورهای ترانزیتی که 
چندین س��ال نسبت به آن ها بی توجهی شده بود، اکنون در دولت سیزدهم در 
دس��تور کار قرار گرفته اند. این یکی از اقداماتی است که برای مردم امید ایجاد 

می کند و بسیار اقدام مثبتی است و قطعا نتایج خوبی را نیز به همراه خواهد داشت.
عضو هیئت رئیس��ه کمیس��یون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی بیان کرد: این کریدورها و قراردادهای دو یا چندجانبه حتماً باید تقویت 
شوند؛ آن هم نه با یک یا دو کشور، بلکه باید با همه کشورهای فرامنطقه ای این 
قراردادها بسته شوند تا هم در وضعیت حمل و نقل در ترانزیت و هم در وضعیت 
اقتصادی کشور روزنه ایجاد شود. علیزاده تصریح کرد: مجلس قطعاً از این اقدام 
حمایت می کند و یکی از اولویت های مجلس نیز همین است. ارتباط با کشورهای 
همس��ایه و ایجاد کریدورهای ارتباطی و ترانزیتی با کشورهای همسایه، برای 
مجلس از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار است.وی با بیان اینکه کشور  توانایی 
کاف��ی برای ایجاد امنی��ت لازم جهت ترانزیت و حمل و نقل جاده ای و ریلی و 

هوایی کشور را دارد، افزود: یکی از اولویت های اصلی ما همین است و این حوزه 
که وزارت راه و شهرسازی هم ورود کرده است، از حوزه های اولویت دار است که 
قطعا مجلس از آن حمایت خواهد کرد.   دبیر کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: امروز  یکی از مدل های حمل  و نقل   
به صرفه و ارزان در کشورها، حمل و نقل ریلی است، اکنون در همه جای دنیا، 
برای اینکه از هزینه های حمل و نقل کاسته شود، روی به راه آهن آورده اند.علیزاده 
عنوان کرد: راه آهن یکی از نقاط مغفول مانده کشور ما است که اکنون دارد به آن 
توجه می شود، قطعا مجلس و دولت باید به شدت از آن حمایت کنند، چون اگر 
روزی فرا برسد که مجبور شویم قیمت سوخت را آزاد سازی کنیم، آنگاه اهمیت 

راه آهن برای همه مشخص خواهد شد.

سامانه سماء شروع به کار کرد
نای��ب رییس ات��اق اصناف ته��ران گفت: 
سامانه س��ماء از امروز همزمان با روز ملی 
اصن��اف به صورت رس��می فعالیت خود را 
آغاز کرد.آقای ابراهیم درستی نایب رییس 
ات��اق اصناف ته��ران گفت: ات��اق اصناف 
تهران س��امانه ای به نام )سماء( برای ماده 

۲۷ و ۲۸ قان��ون نظام صنفی طراحی کرد. 
حداقل کاری که این سامانه انجام می دهد 
تمام��ی اختیار و س��اختار آن زیر نظر اتاق 
اصناف تهران و به صورت یکپارچه اس��ت. 
۱۳۵ اتحادیه صنف��ی در تهران وجود دارد 
که این سامانه از امروز یکم تیر همزمان با 

روز ملی اصناف به صورت رس��می فعالیت 
خ��ود را آغاز کرد.به گفته درس��تی با وجود 
ای��ن س��امانه تردد های ارب��اب رجوع بین 
اتحادیه ه��ا را کاه��ش داده ای��م و تمامی 
نامه ه��ا در ای��ن س��امانه ق��رار می کیرد و 
مس��ؤل اتحادیه متوجه می شود نامه اداری 

در چ��ه مرحل��ه ای ق��رار دارد و می توانند 
روند آن را در این س��امانه رصد کنند.لازم 
به ذکر اس��ت ای��ن س��امانه در ۲۴ خرداد 
به صورت آزمایش��ی ش��روع ب��ه کار کرده 
اس��ت و در ارتب��اط با پلم��ب و فک پلمب 
واحد های صنفی، دسترس��ی اتاق اصناف و 

اتحادیه های صنفی به اطلاعات مورد نیاز، 
سوئیچ استعلامات و اطلاعات بین کاربران 
با سطح دسترسی تعریف شده در نرم افزار 
مذک��ور و ایجاد یک بانک اطلاعاتی کامل 
و جامع از واحد های صنفی و مراحل کاری 

آن ها است.

روند دریافت وام فرزندآوری همچنان کُند و ملال آور
نماینده مجلس: همکاری بانک ها برای ارائه تسهیلات ازدواج ضعیف بوده است

گ�روه اقتصادی-میثم ترکی�ان: قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت آبان ماه ۱۴۰۰ پس از چند ماه رس��یدگی 
به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد تا به اجرا دربیاید. قانونی 
۷۳ م��اده ای با ۸۱ تبصره که بر اس��اس اصل هش��تاد و 
پنجم قانون اساس��ی، در یک کمیسیون مشترک بررسی 
ش��د و پس از موافقت مجلس با اجرای آزمایش��ی آن به 
مدت ۷ س��ال، دهم آبان ۱۴۰۰ به تأیید شورای نگهبان 
رسید.»جوانی جمعیت« در جریان رسیدگی به عنوان طرح 
و پ��س از ابلاغ آن به عنوان یک قانون، با اظهارنظرهای 
موافق و مخالفی هم��راه بوده؛ حالا هم که باید در دولت 
اجرا ش��ود، پرسش هایی را درباره اینکه »آیا قانون جوانی 
جمعیت اجرا می ش��ود یا نه؟« به همراه داشته است.طبق 
قانون تس��هیلات فرزندآوری بدون الزام به سپرده گذاری 
و ب��ا ۶ ماه دوره تنفس برای ش��روع اقس��اط و با کارمزد 
حداکثر ۴ درصد به صورت س��الانه پرداخت می ش��ود و 
همچنین در مورد تولد فرزندان دوقلو و بیشتر به ازای هر 
فرزند یک وام تعلق می گیرد و ترتیب تولد لحاظ می گردد.
طبق بخش��نامه بانک مرکزی، بانک های عامل مکلف 
به پرداخت تس��هیلات قرض الحس��نه فرزندآوری برای 
فرزندانی که از سال ۱۴۰۰ به دنیا آمده اند، هستند. برهمین 
اساس، بانک ها مکلفند مبتنی بر اعتبارسنجی متقاضیان، 
با أخذ سفته از متقاضی و یا یک ضامن معتبر به پرداخت 

تسهیلات فرزندآوری اقدام کنند.
چرا سرعت پرداخت وام فرزندآوری کُند است؟ ���

مع��اون اداره اعتب��ارات بانک مرکزی گف��ت: با توجه به 
ابهامات موجود در پرداخت این تس��هیلات، جلس��ات و 
مکاتباتی برای رفع ابهامات موجود برگزار ش��د که یکی 
از دلایل کندی نس��بی پرداخت این تس��هیلات نسبت 
ب��ه تس��هیلات ازدواج، همین ابهامات اس��ت.به گزارش 
خبرگزاری تس��نیم، مهدی صحابی معاون اداره اعتبارات 
بانک مرکزی با اش��اره به مفاد قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت و قانون بودجه س��ال جاری، در خصوص 
تس��هیلات فرزن��دآوری گفت: بانک مرک��زی علی رغم 
محدود بودن منابع قرض الحسنه شبکه بانکی، همواره در 
مکاتبات و جلس��ات متعدد برگزارشده بر اولویت پرداخت 

تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری و همچنین 
لزوم تسریع و تس��هیل آن تأکید داشته است.وی با بیان 
این که از ابتدای س��ال جاری تا ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۱ تعداد 
۱۹۰ هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در مجموع 
ب��ه مبلغ ۲۵۵ هزار میلیارد ریال از س��وی ش��بکه بانکی 
پرداخت شده است، گفت: با توجه به آمار مدت مشابه سال 
گذش��ته که تعداد ۱۷۵ هزار فقره تسهیلات و مبلغ ۱۴۹ 
هزار میلیارد ریال پرداخت شده، رشد بیش از ۷۱ درصدی 
در مبل��غ و ۸.۵ درصدی در تعداد تس��هیلات پرداختی را 
شاهد هس��تیم.معاون اداره اعتبارات بانک مرکزی درباره 
تسهیلات فرزندآوری تصریح کرد: بانک مرکزی در موعد 
مقرر قانونی نسبت به تهیه و ابلاغ دستورالعمل مربوطه و 
همچنین ایجاد سامانه لازم اقدام نموده است که از زمان 
ابلاغ دستورالعمل و شروع ثبت نام در سامانه یاد شده )۳۱ 
فروردین ماه ۱۴۰۱( تاکنون تعداد ۹۰ هزار فقره تسهیلات 
جمعاً به میزان ۳۶ هزار میلیارد ریال پرداخت ش��ده است.

این مقام مسئول بانک مرکزی با بیان اینکه تاکنون طی 

چندین مرحله با توجه به ابهامات موجود در پرداخت این 
تسهیلات، جلسات و مکاتباتی برای رفع ابهامات موجود 
برگزار ش��د که یکی از دلایل کندی نسبی پرداخت این 
تسهیلات نس��بت به تس��هیلات ازدواج، همین ابهامات 
اس��ت، یادآور شد: این ابهامات به مرور در حال رفع شدن 
است. کما اینکه تجربه پرداخت تسهیلات ازدواج در ابتدای 
تکمیل س��امانه آن نیز حاکی از کندی روند تسهیلات در 
آغاز به کار س��امانه به دلیل ابهام��ات موجود و رفع آن از 
س��وی بانک مرکزی بوده که بدیهی اس��ت با گذشت و 
مرور زمان، روند پرداخت تس��هیلات فرزن��د آوری نیز از 
س��رعت قابل قبول م��ورد نظر بانک مرک��زی برخوردار 
خواهد ش��د.وی با اش��اره به یکی از چالش های اصلی در 
زمینه پرداخت تسهیلات فرزندآوری تأکید کرد: از سوی 
دیگر چالش مهم پرداخت تسهیلات فرزندآوری به نسبت 
تس��هیلات ازدواج مراجعه و ثبت نام دفعت��اً واحد والدین 
فرزندان متولدش��ده در س��ال ۱۴۰۰ در س��امانه )که کل 
متولدین سال ۱۴۰۰ حسب آمار های موجود بیش از یک 

میلیون و ۱۰۰ هزار نفر اس��ت( علاوه بر متولدین س��ال 
جاری اس��ت که این موضوع در هرحال علی رغم تلاش 
شبکه بانکی و مسئولیت قانونی و اجتماعی آن ها موجب 
بروز صف طولانی در پرداخت این تس��هیلات خواهدشد، 
کما اینک��ه در حال حاضر تعداد ۶۱۰ ه��زار نفر در صف 
دریافت این تسهیلات و طی مراحل ثبت نام، تعیین شعبه، 

تشکیل پرونده و تکمیل مدارک هستند.
��� همکاری بانک ها برای ارائه تس�هیلات ازدواج ضعیف 

بوده است
در این خصوص فاطمه محمدبیگی نایب رئیس کمیسیون 
مشترک قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت گفت: 
قان��ون حمایت از خان��واده و جوانی جمعیت ۱۹ آبان ماه 
ب��ه دولت ابلاغ ش��د و دولت هم این قان��ون را ۲۴ آبان 
م��اه به وزارتخانه ها و هیئت وزیران برای اجرا ابلاغ کرد. 
قاعدتاً تا ۲۴ بهمن ماه به مدت ۳ ماه دولت فرصت داشت 
تدوی��ن آیین نامه ها و دس��تورالعمل های اجرایی قانون و 
فرآیندهایش را به اتمام برس��اند.در این مدت با پیگیری 
کمیسیون مشترک این قانون، کمیته جمعیت کمیسیون 
بهداشت، کمیسیون های فرهنگی و اجتماعی مجلس در 
چند نشست با دولت تلاش کردیم بند به بند قانون جوانی 
جمعیت به اجرایی شدن نزدیک شود.وی  افزود: در زمینه 
اعطای وام ازدواج، موفق بودیم و مقدار آن در یک س��ال 
گذش��ته افزایش پیدا کرد و بخش��ی از آن پرداخت شد؛ 
اما متأسفانه همکاری بانک ها در ارائه تسهیلات تاکنون 
ضعیف بوده. برخی مواقع، آیین نامه هایش��ان ناقص بوده 
و تدوین نش��ده بود. البته در ح��ال پیگیری این موضوع 
هس��تیم و در هفته ه��ای پایانی پارس��ال، بانک مرکزی 
آیین نامه تس��هیلاتی خ��ود را برای مس��کن و وام تولد 
فرزندان تکمیل کرد. آیین نامه اعطای س��هام بورس��ی 
پس از تولد فرزندان هم با همکاری شرکت های بورسی، 
سازمان بورس و وزارت اقتصاد در حال نهایی شدن است.

شورای عالی بیمه سلامت مراحل اولیه تدوین آیین نامه 
بیمه ناباروری را به همراه وزارتخانه هایی مانند بهداشت 
ط��ی کرده، اما هنوز در نهایی کردن و ش��کل اجرا دچار 

مشکل هستند.

ف��روش املاک ایالات متحده در م��اه مه به پایین ترین 
س��طح در دو س��ال اخیر س��قوط کرد زیرا قیمت ها به 
بالاترین حد خود رسید و برای اولین بار از مرز ۴۰۰هزار 
دلار آمریکا عبور کرد و با افزایش بیش��تر نرخ بهره وام 
مسکن همچنین به حاشیه راندن خریداران از بازار، رکورد 
جدیدی ثبت کرد.به گزارش ایس��نا و به نقل از بیزنس، 
انجم��ن ملی مش��اوران ام��لاک )NAR( اعلام کرد: 
فروش خانه های موجود ۳.۴ درصد کاهش یافته و به نرخ 
س��الانه ۵.۴۱ میلیون واحدی تعدیل شده فصلی رسیده 
که پایین ترین س��طح از ژوئن ۲۰۲۰ است یعنی زمانی 
که فروش از رکود قرنطینه کووید-۱۹ در حال بازگشت 
ب��ود. این چهارمین کاهش متوالی ف��روش ماهانه بود.

اقتصاددانان شرکت کننده در نظرسنجی رویترز پیش بینی 
کرده بودند که فروش به نرخ ۵.۴۰ میلیون واحد کاهش 
یابد. فروش در ش��مال شرقی افزایش یافت اما در غرب 
و جنوب پرجمعیت کاهش��ی بود.فروش مجدد خانه که 
بخش عمده ای از فروش خانه در ایالات متحده را تشکیل 
می دهد، نس��بت به س��ال قبل ۸.۶ درصد کاهش یافته 
است.فروش ماه مه عمدتا مربوط به انعقاد قراردادهایی 
بود که یک تا دو ماه پیش امضا ش��ده بود، قبل از اینکه 
نرخ وام مس��کن در بحبوحه افزایش انتظارات تورمی و 
افزایش ش��دید نرخ بهره از س��وی فدرال رزرو شروع به 
شتاب گرفتن کند.بر اس��اس داده های آژانس مالی وام 
مسکن فردی مک، وام مسکن ۳۰ ساله با نرخ ثابت ۵۵ 

واحد در هفته گذشته جهش کرد و به بالاترین میانگین 
۱۳-۲/۱ ساله ۵.۷۸ درصد رسید. این بزرگترین افزایش 
یک هفته ای از سال ۱۹۸۷ بود و این نرخ از ژانویه بیش 
از ۲۵۰ واحد پایه افزایش یافته است.بازار مسکن، بخش 
حساس به نرخ بهره، در حال از دست دادن سرعت است 
اما این می تواند به بازگرداندن عرضه و تقاضای مسکن 
و کاهش قیمت ها کمک کند.متوس��ط  قیمت مس��کن 
موجود نسبت به سال قبل ۱۴.۸ درصد افزایش یافت و 
ب��ه بالاترین حد خود در ماه مه به ۴۰۷هزار و ۶۰۰ دلار 
رسید. در بحبوحه کمبود خانه های سطح پایه، فروش در 
قسمت های بالای قیمت بازار متمرکز شد.۱.۱۶ میلیون 
خانه قبلا در بازار وجود داشت که ۱۲.۶ درصد نسبت به 

آوریل و ۴.۱ درصد نسبت به سال گذشته کاهش داشت. 
با کاهش تقاضا، عرضه ماهانه احتمالا به طور پیوس��ته 
بهبود خواهد یافت. دولت هفته گذشته گزارش کرد که 
تکمیل مسکن در ماه مه به بالاترین سطح از سال ۲۰۰۷ 
رسیده است، در حالی که تعداد خانه هایی موجود در حال 
س��اخت نزدیک به بالاترین رکورد بوده است.با سرعت 
ف��روش در ماه مه، ۲.۶ ماه طول می کش��د تا موجودی 
فعلی خانه های موجود تمام ش��ود، در مقایسه با ۲.۵ ماه 
س��ال قبل. عرضه ۶ تا هفت ماهه به عنوان تعادل سالم 
بین عرضه و تقاضا در نظر گرفته می شود.به طور معمول، 
املاک به م��دت ۱۶ روز در بازار باقی می ماند و فروش 

تمام نقدی ۲۵ درصد از معاملات را تشکیل می داد.

فروش املاک آمریکا رکورد ۲ ساله را شکست

افزایش ناگهانی مالیات قابل قبول نیست
اسحاقی: 

نماینده قائنات در مجلس ش��ورای اس��لامی 
گفت که قابل قبول نیست که به طور ناگهانی 
مودی��ان مالیات در کش��ور ش��اهد نوعی از 
محاسبات باشند که در پی آن مالیات ها بیش 
از ۱۰ برابر افزایش داده شود.به گزارش ایسنا، 
سلمان اسحاقی در جلسه علنی چهارشنبه در 

تذکری گفت که چند ماه اس��ت یارانه کمک 
معیشتی مرزنشینان پرداخت نشده است. وزرای 
کشور و اقتصاد و سازمان برنامه برای رفع این 
مش��کل ورود کنند.به گفته وی، مرزنشینان 
نقش مهمی در ثبات و حفظ امنیت کشور دارند 
و باید وزرای کشور و اقتصاد و سازمان برنامه 

و بودجه اقدامات لازم را در این باره انجام می 
دهند.اسحاقی با اشاره به روز اصناف گفت: در 
کنار تبریک روز اصناف باید به مطالبات آن ها 
توجه کرد. وزیر اقتصاد به این نکته توجه کند 
که افزایش مالیاتی باید با یک منطق اقتصادی 
و برنامه ریزی همراه باشد؛ قابل قبول نیست 

که به طور ناگهانی مودیان مالیات در کش��ور 
ش��اهد نوعی از محاسبات باش��ند که در پی 
آن مالیات ه��ا بیش از ۱۰ براب��ر افزایش داده 
ش��ود. اینکه مودی مالیاتی قبل از محاسبه از 
کیفیت و کمیت پارامترهای موجود باخبر شود 
حق اوس��ت پس اگر بنا بر اص��لاح دارید، راه 

ه��ای فرار مالیات��ی و فس��اد اداری را ببندید.
وی در پایان گفت که روزهاس��ت که کامیون 
داران برای گرفتن حق شان در گرمای آفتاب 
درمقابل وزارت راه و شهرسازی می سوزند که 
دلیل آن تعلل این وزارت خانه است. این رویه 

دولت مردمی نیست.
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شهرستان

بانک قرض الحسنه مهر ایران پیشگام 
شبکه بانکی کشور در برگزاری مجامع 

عمومی شد
 بزرگ ترین بانک قرض الحس��نه کش��ور با 
برگزاری مجمع عمومی عادی خود در تاریخ 

۱۸ خرداد، پیشگام بانک های کشور شد.
مع��اون  حس��ینی«  »سیدعباس��ی  دکت��ر 
وزی��ر اقتص��اد در جلس��ه مجم��ع عمومی 
بانک:اقدام��ات لازم برای افزایش س��رمایه 
بانک قرض الحس��نه مهر ایران ت��ا ۱۰هزار 
میلیارد تومان انجام شود. بانک قرض الحسنه 
مهر ایران در بانکداری خرد به گونه ای عمل 
کرده که هم بانکداری اسلامی است و هم از 
اقشاری دس��تگیری می کند که نیاز بیشتری 
به مساعدت و کمک دارند. لازم است بانک 
از س��مت کارمزدمحوری به خدمت محوری 
حرکت کند.  دکتر »سید سعید شمسی نژاد« 
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران:به 
علت افزایش تعداد مش��تریان، رویکرد بانک 
باید توس��عه خدمات غیرحضوری باشد. وی 
افزود :بالاترین س��ود بانک در ۱۵ سال اخیر 
ب��ه مبلغ ۱۸هزار میلیارد رالا به دس��ت آمده 
اس��ت.  مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر 
ایران در پایان سخنان خود خاطر نشان کرد: 
کمترین معوقات در تاریخ این بانک به میزان 
نیم درصد در سال مالی ۱۴۰۰ به دست آمده 

که در شبکه بانکی کشور بی نظیر است.
 

۱۱۵ راس احشام قاچاق در صالح آباد 
مهران کشف و ضبط شد

فرمانده مرزبانی ایلام از کش��ف و ضبط۱۱۵ 
راس احشام قاچاق در سطح حوزه استحفاظی 

گروهان مستقل مرزی صالح آباد خبرداد.
سرهنگ س��تاد “فرج رس��تمی با اعلام این 
خب��ر اظهار داش��ت: درپ��ی اخبارواطلاعات 
واصل��ه ازمناب��ع ومخبرین، مبن��ی برقاچاق 
احش��ام در حوزه گروهان مستقل صالح آباد 
با تعام��ل اطلاعات��ی و با انج��ام کارفنی و 
رصد اقدام��ات قاچاقچیان با تاکید بررویکرد 
نظامی دفاعی درراستای مبارزه باپدیده شوم 
قاچاق دردس��تورکارقرار گرف��ت. وی افزود: 
بلافاصله اکیپی ازمع اطلاعات س��تاد استان 
و کارکنان ستاد گروهان مستقل مرزی صالح 
آباد ب��ا تجهیزات کامل و رعایت کلیه اصول 
حفاظتی،با اجرای گشت و کمین های متعدد 
درمعابر مورد ظن به تردد و مسیر قاچاقچیان، 
ضمن اجرای طرح مهار و انسداد مرز پوشش 
داده شد. فرمانده مرزبانی ایلام گفت: در این 
راس��تا تعداد ۱۱۵ راس احش��ام )گوسفند( در 
نقط��ه صفر مرز که درحال خروج به س��مت 
خاک عراق مش��اهده ش��دند کشف و ضبط 
شدند و قاچاقچیان با توجه به تاریکی شب و 
توپوگرافی منطقه عرصه را برخود تنگ دیده 
و بارها کردن احشام از محل متواری گردیدند 
که تلاش برای دستگیری آنان در دستور کار 
می باشد. سرهنگ رستمی خاطرنشان کرد: 
مرزبانان این گروهان، برای کشفیات مذکور 
صورتجلسه تنظیم و جهت سیر مراحل قانونی 

به مقام قضایی تحویل گردید.

طرح میان مدت آبرسانی غدیر 
پیشرفت بسیار خوبی دارد

مع��اون وزیر نیرو در امور آب و آبفا گفت: در 
تابستان امس��ال ش��رایط کمی و کیفی آب 
شهر اهواز، ش��هرهای پایین دست استان و 
روس��تاهای حاش��یه کرخه با بهره برداری از 
طرح میان مدت غدیر بهبود پیدا خواهد کرد.

به گزارش ش��بکه خبری سازمان آب و برق 
خوزس��تان،محمد جوانبخت در حاشیه بازدید 
از طرح آبرس��انی غدیر در شهرس��تان کرخه 
خوزس��تان اظه��ار ک��رد: طرح می��ان مدت 
آبرسانی غدیر در راستای سیاست های دولت 
جدید و جهت تامین کمی و کیفی آب شرب 
مردم خوزستان، از ماه های گذشته آغاز شده 
اس��ت. وی با بیان اینکه سال ها است بحث 
طرح آبرسانی غدیر در خوزستان مطرح است، 
افزود: متاسفانه مشکلاتی در بحث آب شرب 
خوزستان وجود داشت که با رویکرد جدید در 
دولت سیزدهم تحت عنوان پروژه های طرح 
میان مدت آبرس��انی غدیر، این مشکلات در 

حال مرتفع شدن است.
مدیرعامل ش��رکت مدیریت منابع آب ایران 
گف��ت: طرح میان م��دت آبرس��انی غدیر از 
ماه های گذش��ته آغاز ش��ده و خوش��بختانه 
پیشرفت بسیار خوبی دارد. اکنون در ایستگاه 
پمپ��اژ w۲ از کان��ال دز و خطوط انتقال آب 
از بخش آبگی��ر w۲ به اهواز اقدامات خوبی 
انجام ش��ده اس��ت. همچنین در ایستگاه ام 
الدب��س نیز اقدام��ات خوبی ش��ده و کار در 

مراحل نهایی است.

کسب دو رتبه ارزشمند گروه عملیاتی 
شرکت توزیع برق استان سمنان در 

منطقه شرق کشور
گروه عملیاتی اعزامی شرکت توزیع نیروی 
برق استان سمنان به مسابقات مهارت های 
شغلی شرکتهای منطقه شرق کشور مفتخر 

به کسب دو رتبه ارزشمند شد.
و  ب��رداری  به��ره  معاون��ت  سرپرس��ت 
دیس��پاچینگ ش��رکت توزیع برق استان با 
بیان این مطلب گفت: دومین دوره مسابقات 
مهارت های ش��غلی از ۲۷ لغایت ۳۰ خرداد 
ماه س��ال ۱۴۰۱ به میزبانی ش��رکت توزیع 
برق شهرستان مشهد به اجرا در آمده است.  
مصطف��ی کرمی با بیان این که در این دوره 
از مس��ابقات هش��ت تیم عملیات��ی منطقه 
شرق کشور حضور داش��ته اند افزود: ۹۸ نفر 
از همکاران شرکت های توزیع برق خراسان 
رضوی، خراسان ش��مالی، خراسان جنوبی، 
شمال اس��تان کرمان، جنوب استان کرمان، 
س��منان و مش��هد به رقابت پرداخته و تیم 
های برتر تعیین ش��دند.  وی یادآور شد: تیم 
عملیاتی ش��رکت توزیع برق استان سمنان 
موفق ش��د »رتبه نخست« در رشته مهارت 
احداث کابل خودنگهدار و همچنین در رشته 
»جایگزین سیم مس��ی با کابل خودنگهدار 
به رتبه س��وم« نائل ش��ده و از س��وی علی 
حیدری تفرشی، مدیر اجرایی انجمن صنفی 
کارفرمایی ش��رکت های توزیع برق کشور 
و محمدرضا رمضان��ی، رئیس هیات مدیره 
و مدیرعام��ل ش��رکت توزیع نی��روی برق 
شهرستان مشهد، با اعطای لوح تقدیر هایی 
جداگان��ه به مدیرعامل ش��رکت توزیع برق 
استان س��منان و اعضای گروه اعزامی این 
شرکت، این موفقیت ارزنده را پاس داشتند.  
وی اضافه کرد: شهرام قلی بیکی به عنوان 
نماینده این شرکت و محمدحسن عزت دین، 
قربانعلی دوستمحمدی، سعید ضمیری فرد، 
علی بلالی، علی ایمانی و فرش��ید شورونی، 
اعضای گروه اعزامی از ش��رکت توزیع برق 
استان س��منان جهت حضور در این دوره از 

مسابقات هستند.
 

اخطار قطع برق به ۳۰۰ اداره 
پرمصرف در هرمزگان

مدی��ر عام��ل ش��رکت توزیع نی��روی برق 
هرمزگان گفت: در حال حاضر مصرف برق 
۹۰۰ اداره در اس��تان رصد و پایش می شود 
که ۳۰۰ اداره بیش از الگوی تعیین شده برق 

مصرف می کنند.
ب��ه گزارش خبرن��گار روزنامه اس��کناس - 
محمد کریمی افزود: ب��ه ادارات پر مصرف 
اخطار داده شده که در صورت رعایت نکردن 
الگوی مصرف، برق آنها قطع می ش��ود. به 
گفته وی دستگاههای دولتی موظف هستند 
مص��رف خود را در س��اعات اداری به میزان 
۳۰ درص��د و پ��س از پایان وق��ت اداری به 
میزان ۶۰ درصد نس��بت به س��ال گذش��ته 
کاهش دهند. دستگاههایی که این میزان را 
رعایت نکنن��د ابتدا اخطار قطع برق دریافت 
می کنند. در صورت بی توجهی به هش��دار 
قطع و ادامه روند مصرف بی رویه، برق آنها 
قطع می شود. کریمی اضافه کرد: از ابتدای 
خرداد م��اه و با هدف مدیریت بار ش��بکه ، 
مصرف برق ادارات و نهادهای عمومی همه 
روزه بصورت آنلاین و از راه دور کنترل می 
شود که در صورت مصرف بیش از محدوده 
تعیین شده و بی توجهی به هشدار قطع، برق 
این مجموعه ها قطع شده است. مدیرعامل 
ش��رکت توزیع نیروی برق گف��ت: اولویت 
شرکت توزیع نیروی برق در فصل تابستان ، 
تامین برق مطمئن مشترکین است و از تمام 
ظرفیت ها جهت مدیریت و پایداری ش��بکه 

برق در ایام پیک بار استفاده می شود.

 بررسی۵۰4 پرونده مبارزه با فساد 
اقتصادی درکردستان 

رئیس دادگستری اس��تان کردستان کشف 
و شناس��ایی شبکه س��ازمان یافته غیرمجاز 
را مهم ترین اقدامات ش��اخص دستگاه قضا 
عن��وان کرد و گفت:با ورود دس��تگاه قضا و 
کشف جرایم و مصادیق فس��اد اداری ۵۰۴ 
پرونده مفاس��د اقتصادی، ش��امل اختلاس، 
ارتشا، تضییع وجوه دولتی، استفاده غیرمجاز 
و غیرقانونی از اموال دولتی در دادگس��تری 

مورد رسیدگی قرار گرفته است. 
حجت الاس��لام س��ید حسین حس��ینی به 
مناس��بت فرا رس��یدن هفته قوه قضائیه در 
جمع خبرنگاران اس��تان کردستان مهمترین 
اقدام در حوزه فساد اداری و مالی شناسایی، 
کشف و انهدام شبکه ساخت و ساز غیرمجاز 
در شهرداری بود که افرادی در خارج از این 

مجموعه هم دخیل بودند.
رئیس کل دادگس��تری کردس��تان با اش��اره 
به اینکه در سال گذش��ته ۲۱ واحد تولیدی 
تعطیل و دارای مشکل احیا و برای ۳۲۵ نفر 
جوان کردستانی اش��تغال ایجاد شده است، 
اعلام کرد: هم اکنون بررس��ی مش��کل ۱۹ 
واحد تولیدی دیگر در استان در حال بررسی 

است.

اخبار

ب��ه گ��زارش روابط عمومی ات��اق بازرگانی 
اصفه��ان در ابتدای این جلس��ه محمدرضا 
رجالی رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی 
اصفهان بر ضرورت توجه به توسعه خدمات 
در ش��رایط بحرانی امروز که توسعه اشتغال 
مورد تاکید قرار گرفته تاکید کرد.  عضوهیات 
نماین��دگان اتاق بازرگانی اصفهان ش��رایط 
حاکم بر اقتصاد کش��ور را ناشی از تصمیم 
گیری ها و سیاس��ت های ۵۰ س��ال گذشته 

دانس��ت و تصریح نمود: متاس��فانه دخالت 
مستقیم دولت در امور اقتصادی کشور دارای 
تبعات منفی زیادی بوده و این در حالی است 
که دولت تنها باید نقش داور داش��ته باشد.  
رجالی افت س��رمایه گذاری، کاهش قدرت 
خرید، افزایش رانت و فس��اد و افزایش تورم 
را از نتایج و تبعات دخالت دولت بر قیمت ها 
دانست و تاکید کرد: قیمت تعادلی مهم ترین 
ابزارپای��داری اقتصادی ب��وده و زاییده یک 

بازار آزاد اس��ت.  رئیس کمیس��یون صنایع 
اتاق بازرگانی اصفه��ان افزود: دولت هزینه 
غیرتعادلی بودن قیمت ه��ا را با بودجه خود 
می پردازد و این امر موجب ایجاد بی انضباطی 
مال��ی در بودجه ش��ده و ای��ن نتیجه ای جز 
قیمت های غیرواقعی و غیرتعادلی نداشته که 
منجر به رکود، تورم و ش��وک های قیمتی با 
فاصله کوتاه در اقتصاد خواهد ش��د.  رجالی 
تصریح کرد: در صورت تداوم دخالت دولت در 

قیمت گذاری در صورتی که توان پرداخت آن 
وجود نداشته باشد شوک های مستمر شالوده 
اقتص��اد و اجتماع را نابود ک��رده و اتاق های 
بازرگانی ب��ه عنوان مشاورس��ه قوه تبعات 
منفی این وضعیت را هش��دار می دهند.سید 
آرش امامی دبیر کمیسیون صنایع نیز کمبود 
شدید نقدینگی در تامین مواد اولیه، بالا بودن 
قیمت مواد اولیه و ورود مواد اولیه نامرغوب 
در بازار، بالا بودن قیمت ارز، افزایش بی رویه 

دستمزدها، کمبود مواد اولیه به دلیل افزایش 
قیمت دلار، واردات فلزات از روسیه و کمبود 
سفارش صنایع وابسته به خودروسازی ها را 
از مش��کلات عمده دو ماهه اول سال جاری 

واحدهای صنعتی کشور عنوان کرد.

قیمت تعادلی تنها راه نجات اقتصاد کشور است
در دوازدهمین جلسه کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی اصفهان تاکید شد:

استاندار بوشهر سرعت بخشیدن به پروژه های نهضت ملی مسکن عالیشهر را خواستار شد
استاندار بوشهر بر پیگیری و سرعت بخشیدن به پروژه 

طرح نهضت ملی مسکن در عالیشهر تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت عمران ش��هر جدید 
عالیش��هر، احمد محمدی زاده در بازدی��دی که همراه 
با مدیرعامل ش��رکت عمران ش��هر جدید عالیش��هر و 
مدیرکل بنیاد مس��کن انقلاب اسلامی از روند پیشرفت 
فیزیکی پروژه های نهضت ملی مس��کن در شهر جدید 
عالیش��هر  داشت، با اشاره به اهمیت پروژه های نهضت 
ملی مس��کن افزود: باید مس��ائل مربوط به پروژه های 
نهضت ملی مس��کن در عالیشهر  با سرعت بیشتری در 
دنبال ش��ود. وی ادامه داد: بدون تردد با تسریع در روند 
اجرایی یا مراحل اداری پروژه های نهضت ملی مسکن 
ش��اهد تحمیل هزینه های نامتعارف ناش��ی از طولانی 

شدن پروژه ها به مردم نخواهیم بود.
اس��تاندار بوش��هر از پیگیری و جدیت مجموعه شرکت 
عمران و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در شهر عالیشهر 
و دیگ��ر دس��تگاه های مربوطه در اس��تان در خصوص 
مباح��ث مرب��وط به پ��روژه های نهضت ملی مس��کن 
قدردانی و بر س��اماندهی اقدامات لازم جهت تسریع در 

اجرای پروژه های این حوزه تاکید کرد.
محمدی زاده با بیان اینکه بازدید مستمر از پروژه طرح 

نهضت ملی مس��کن در دس��تور کار قرار  گرفته است، 
گف��ت: ش��رکت   عمران و بنیاد مس��کن بای��د برای به 
سرانجام رساندن طرح نهضت ملی مسکن اهتمام ویژه 
داشته و هرچه س��ریع تر وضعیت پروژه های باقی مانده 
را مش��خص کنند. وی ادام��ه داد: در برخ��ی از پروژه 
ها کندی در پیش��رفت پروژه ها دیده می ش��ود که این 

عقب ماندگی ها باید پیش بینی تدابیر لازم هر چه زودتر 
جبران شود.

استاندار بوش��هر تاکید کرد: با توجه به کمبود منابع آب 
در اس��تان در طراحی و اجرا به گونه ای اقدام شود تا از 
آب های بلاء اس��تفاده جهت تامین بخشی از منابع آب 
جهت مصارف فضای س��بز، شست  و شو و دیگر موارد 

مورد توجه قرار گیرد.
وی با بازدید از سایت صنعتی فاز ۶ خواستار تکمیل هر 
چه سریعتر این ناحیه شد و در ادامه از محله گلبهار واقع 
در فاز سه دیدن و به افزایش اجرای نمونه محله گلبهار 

در تمامی نقاط شهر تاکید کرد.
مدیرعامل شرکت عمران عالیشهرگفت: سهم شهرهای 
جدید عالیش��هر و نایبند از طرح نهضت ملی مسکن به 

ترتیب ۶ هزار و ۲ هزار و ۸۴ واحد است.
جهانبخش تل اشکی ادامه داد: در گام نخست عملیات 
اجرای��ی ۳ ه��زار و ۶۶۴ واحد در عالیش��هر آغاز ش��ده 

است.
وی اف��زود: از این تعداد ۶۸۱ واحد به صورت کارگزاری 
بنیاد مسکن و ۲ هزار و ۶۳۵ انعقاد تفاهم نامه با رهاورد 
سازندگی آزادگان ) رسا( ۶۸ واحد توسط شرکت عمران 
عالیشهر و مابقی نیز به صورت واگذاری به شرط ساخت 

ساخته خواهد شد.
مدیرعامل شرکت عمران عالیشهر اظهار کرد: طرح ملی 
نهضت مس��کن در عالیشهر تاکنون حدود ۱۶ هزار نفر 
نام نویس��ی کردند ک��ه از این مجموع حدود هفت هزار 
نفر حایز ش��رایط اولیه شدند و بیش از سه هزار نفر نیز 

به تایید نهایی رسیدند.

حمایت شرکت گاز ایلام از واحدهای تولیدی و اشتغالزا
سرپرست شرکت گاز استان ایلام :

سرپرست ش��رکت گاز استان ایلام گفت:در 
راستای تحقق نامگذاری سال جاری توسط 
مقام معظم رهبری، ش��رکت گاز اس��تان از 
شرکت های تولیدی و اشتغالزا حمایت ویژه 

ای خواهد کرد.
محمود کش��اورز در دیدار ب��ا معاون اجرایی 
ش��رکت پتروش��یمی هلیلان از گس��ترش 
همکاری جدید بین این مجموعه و شرکت 
پتروشیمی هلیلان خبر داد و افزود: تعامل دو 
سویه شرکت گاز و پتروشیمی هلیلان باعث 
حمایت از ش��رکت های تولی��دی و تقویت 
حمای��ت از اش��تغال در واحده��ای صنعتی 

استان می  شود.

وی اظهار داشت: شرکت پتروشیمی هلیلان 
در آینده نزدیک عمده ترین مشترک شرکت 
گاز استان خواهد بود چرا که خوراک اصلی 

این شرکت، گاز طبیعی است.
سرپرس��ت شرکت گاز اس��تان تصریح کرد: 
ع��لاوه ب��ر اینکه خ��وراک اصلی ش��رکت 
پتروش��یمی هلیلان گاز  طبیعی است، منبع 
تاُمین ان��رژی نی��روگاه آن ش��رکت نیز از 

گاز طبیعی خواهد بود.
کشاورز گفت: برای اتصال شرکت پتروشیمی 
هلیلان به خطوط و شبکه گاز می بایست از 
خ��ط اصلی صادرات��ی گاز موجود در منطقه 
انشعاب فرعی گرفته ش��ود که نیازمند اخذ 

مج��وز از ش��رکت انتق��ال گاز و نیز احداث 
ایستگاه اختصاصی تقلیل فشار گاز است.

سرپرست ش��رکت گاز اس��تان افزود: برای 
برق��راری و اتصال جریان گاز این ش��رکت، 
همه هماهنگی ها با شرکت های بالا دست 
و پائین دس��ت انجام و مجوزهای لازم اخذ 

خواهد شد.
همچنین معاون اجرایی ش��رکت پتروشیمی 
هلیلان در این دیدار از همکاری شرکت گاز 
استان در طراحی اولیه خطوط و ایستگاه های 
گاز مورد نیاز شرکت پتروشیمی قدردانی کرد 
و گفت: شرکت پتروشیمی هلیلان بزرگترین 
ش��رکت بخش خصوصی در اس��تان ایلام 

اس��ت که علاوه بر ایجاد اش��تغال مستقیم 
و غیر مس��تقیم برای مردم، باعث توس��عه 
پایدار منطقه و ایجاد توازن توسعه ای و رفع 

محرومیت شهرستان هلیلان خواهد شد.
حمید اس��لامی ب��ه اهمیّت اجرا و تس��ریع 
در راه ان��دازی پتروش��یمی هلی��لان ب��رای 
س��رمایه گذار پروژه اش��اره ک��رد و افزود: از 
ابتدای اخذ مجوزه��ای احداث این مجتمع 
عظیم، ش��رکت گاز اس��تان ب��ا راهنمایی و 
مش��اوره های به موقع، اخذ مجوزهای لازم 
برای تاُمین خوراک از طریق ش��رکت ملیّ 
گاز و ش��رکت انتقال گاز، تعام��ل خوبی را 
داش��ته اس��ت.وی اظهار داش��ت: اینگونه 

تعام��لات و دی��دگاه مدیریت��ی موجود در 
شرکت گاز اس��تان، قطعاً در جهت دهی به 
دیگر سرمایه گذاران برای اجرای پروژه های 
خود در استان ایلام، نوید بخش آینده خوبی 

برای توسعه استان رقم خواهد زد.

 جلسه مهندس یعقوبی شهردار هشتگرد 
با معاونین و مسئولین واحدهای شهرداری 
با موضوع هم اندیشی در خصوص فعالیت 

های شهرداری برگزار شد .
یعقوبی در این جلس��ه خواستار همکاری 

و مش��ارکت کارکنان در تمام��ی امورات 
به ویژه در زمینه های ایمنی ش��هروندان 

شد .
وی گف��ت : برخی از امور جزئی و وظایف 
مجموع��ه بزرگ ش��هرداری ک��ه به آنها 
توجهی نمی ش��ود زمانی حایز اهمیت می 
گردد که لطمات جب��ران ناپذیری از عدم 

توجه به آنها به مجموعه وارد گردد .
وی ب��ه ص��ورت نمونه به بهینه س��ازی 
مبلمان پارکی و وس��ایل ب��ازی کودکان 
اشاره کرد که نگهداری و استاندارد سازی 

آن از جمله وظایف ش��هرداری است و در 
صورت عدم توجه به این موضوع می تواند 

موجب حادثه برای شهروندان گردد .
وی اف��زود : هرچند ش��هرداری اقدامات 
لازم ب��رای اجرای بیمه مس��ئولیت مدنی 
شهروندان انجام داده لیکن انجام اقدامات 
پیش��گیرانه برای حفظ جان شهروندان و 
ایمن��ی آنها از اولویت برخوردار بوده و می 
بایست نظارت مس��تمر و شبانه روزی بر 

این تجهیزات صورت پذیرد .
 بهس��ازی و تعمیر ماشین آلات و به روز 

آوری آنها به ویژه برای اس��تفاده در زمان 
بحران از جمله موارد دیگر اش��اره ش��ده 

توسط شهردار هشتگرد بوده است .
یعقوبی به کاهش هزینه های غیر ضروری 
، نظ��ارت بر هزینه ه��ا و نیز تلاش برای 
افزایش درآمد شهرداری تاکید کرد و گفت 
: ه��دف نهایی مجموعه ش��هرداری ارائه 
خدم��ات مطلوب به ش��هروندان ، اجرای 
پروژه های عمرانی و برنامه های فرهنگی 
خواه��د بود که انتظار م��ی رود معاونین و 
مس��ئولین واحدها با برنامه ریزی مدون ، 

وظایف ذاتی خود را انجام دهند .
 تس��ریع در تکمیل پروژه های عمرانی ، 
برنامه ریزی جهت حفظ و نگهداری شهر 
، توج��ه به امور معیش��تی کارکنان ، بهره 
گیری از ظرفیت بوس��تان ها و فضاهای 
ورزشی برای اوقات فراغت دانش آموزان 
، تهی��ه نرم افزارهای م��ورد نیاز واحدها ، 
پیگیری پرون��ده های حقوق��ی ، وصول 
مطالبات و ج��ذب درآمده��ای مغفول از 
جمله موارد مطرح شده در این جلسه بوده 

است .

توجه به امور جزئی ، زمینه ساز اقدامات بزرگ خواهد بود

نفت یک منبع ثروت آفرین برای تولید دانش، اشتغال و افزایش قدرت اقتصادی است
در همایش علمی فرصت ها و چالش های خوزستان عنوان شد

رئیس پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب ضمن ارائ��ه مقاله برگزیده با 
عنوان فرصت توس��عه ش��بکه ارزش منابع 
هیدروکربوری در همایش مذکور گفت: نفت 
ی��ک منبع ثروت آفرین ب��رای تولید دانش، 

اشتغال و افزایش قدرت اقتصادی است.
ب��ه گزارش پای��گاه اطلاع رس��انی نفتخیز، 
دکتر محمد گلس��تانباغ  روز س��ه ش��نبه ۳۱ 
خ��رداد ۱۴۰۱ در همای��ش علمی فرصت ها 
و چالش ه��ای خوزس��تان در تحقق ش��عار 
سال ۱۴۰۱ در سالن همایش دانشکده علوم 
دانشگاه شهید چمران اهواز برگزار شد اظهار 
داش��ت: زمانی که رش��د و توسعه را انتخاب 
می کنیم، بدون شک بحران و چالش را هم 

برگزیده ایم.
وی اف��زود: مجموعه چالش ه��ا در کنار هم 
بحران م��ی آفرینندوهربرنامه حرکتی رو به 
توسعه بدون شک ما را با چالش هایی مواجه 
خواه��د نمود، چون چالش و بحران جزئی از 
مس��یر رشد و به عبارتی فرزند رشد و توسعه 

است.
وی با بیان اینکه بحران و چالش نقطه عطف 
هر برنامه علمی و اجرایی است، اظهار داشت: 
نقطه عطف جایی اس��ت که باید از آن نقطه 
به بعد پرش کنیم و به عبارتی تغییر مس��یر 
هوشمندانه دهیم،اما اینکه چگونه این پرش 

رخ می دهد و از چه منابعی و با چه امکاناتی 
می بایس��ت برای تغییر مسیر استفاده نمود 
بس��یار حائز اهمیت است. دکتر گلستانباغ با 
اش��اره به اینکه فرصت ها، ثمره چالش ها و 
بحران هاس��ت افزود: زمانی که از استراتژی 
صحبت می  کنیم می دانیم که وضع موجود 
چیست و مقصد مطلوب ما کجاست اما باید 
بدانی��م که با چ��ه راه��ی می خواهیم به آن 
برس��یم،  راهی که ما را به وضع مطلوب می 

برد می شود استراتژی.
وی بیان داشت: استراتژی دو بال دارد یکی 
برنامه ری��زی و دیگری اجرا و عمل، اما نکته 
مهم نوع عمل و اجراست. ما در برنامه ریزی 
و دان��ش چیزی کم نداریم اما عمل و اجرای 
متناس��ب با برنامه نکته مهم هر اس��تراتژی 
اجرایی اس��ت. رئی��س پژوه��ش و فناوری 
ش��رکت ملی مناطق نفتخی��ز جنوب گفت: 
م��ا خوب فک میکنیم و خ��وب برنامه تولید 
می کنیم اما گاه��ی در برخی موارد بد عمل 
می کنیم. به عنوان نمونه پالایشگاهی را در 
جایی که نباید احداث کنیم احداث می کنیم یا 
پتروشیمی را در جایی که نیابد به آن خوراک 
بدهی��م احداث و برای ده س��ال خوراک آن 

برنامه ریزی می کنیم.
وی ب��ا بیان اینکه برنامه را باید متناس��ب با 
زمین��ه عملیاتی اجرا نمود اف��زود: بار اصلی 

اس��تراتژی در اجراس��ت لذا ضرورت دارد در 
استراتژی های خود مدل برتری رشد ماندگار 
را با توجه به ظرفیت عملیاتی که وجود دارد 
انجام دهیم. دکتر گلستانباغ با اشاره به بیانات 
مقام معظم رهبری درباره ایران قوی گفت: 
در ای��ن بیانات منظور از ق��درت فقط قدرت 
نظامی نیست بلکه منظور این است که باید 
اقتصاد کش��ور قوی شود و وابستگی به نفت 
تمام ش��ود و جهش علمی و فن��اوری ادامه 
داشته باشد. وی با تاکید بر مولفه های قدرت 
از جمل��ه جغرافیا و ظرفیت های دانش گفت: 
آنچه نمیتواند توس��ط بیگانگان از ما گرفته 
شود به ما قدرت می دهد به شرط آنکه تفکر 
و برنامه ریزی متناسب با عمل باشد در غیر 
این صورتمولف��ه های ق��درت آفرین اقتصاد 

تئوریزه می شوند.
رئیس پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب با اشاره به ظرفیت های استان 
خوزستان گفت: مدیریت۸۵ درصد منابع نفتی 
و گازی کشور، حدود ۹۵ درصد تامینخوراک 
پالایشگاهی کشور و ۲۰ درصد منابع گازی 
کشور در این اس��تان است که نشان میدهد 
ب��ا منبع عظیمیدر اس��تان خوزس��تان روبرو 

هستیم.
وی با اشاره به امکان تولید محصولات متنوع 
از نف��ت خام گفت: مطاب��ق منابع، نفت خام 

از عدد کربن یک تا عدد کربن۷۰را ش��امل 
می ش��ود. برخ��ی منابع تع��داد محصولات 
رسمی تولیدی از نفت خام را ۶۰۰۰ تا ۷۰۰۰ 
اعلام کرده اند اما برخی محققان با فرآوری 
محصولات نوین به نظریه تعداد محصولات 
متناسب با ایزومرهای متنوع هیدروکربوری 

معتقدند.
دکتر گلس��تانباغ اف��زود: به عن��وان مثال از 
کرب��ن۱۶ )س��تان(می توان۶۰۵۳۳ ایزوم��ر 
تولی��د کرد، و منابع متع��دد تنوع ایزومری را 
تنوع محصولات نهایی عنوان می کنند و با 
این نگاه انقلاب محصولات و ارزش آفرینی 
در منابع هیدروکربوری را شاهد هستیم.برای 
نمونه ایزومر سین پلاتین به عنوان یک داروی 
درمان سرطان اس��تفاده می شوددر حالی که 
ایزومر ترانس آن،هیچ نوع خاصیت پزشکی 
ندارد و این تنوع ایزومری خود شاخص های 
محصولات را تغییر می ده��د لذا این حوزه 
می توان��د از لحاظ دانش و اش��تغال و قدرت 

اقتصادی مورد توجه قرار گیرد.
رئیس پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جن��وب گفت: آمار تولی��دی نفت و 
گاز س��ال ۱۳۹۸کشور نش��ان می دهد که از 
مجموع تولیدی نف��ت و گازحدود۱۸ درصد 
آن ص��ادرات ، ۴۳ درصد تبدیل به س��وخت 
،۱۰ درصد خوراک پتروش��یمی ها،۱۶ درصد 

اتلاف،۸ درصد تزریق و ۵ درصد نیز فلرینگ 
صورت گرفته اس��ت، مطابق این آمار حدود 
۷۵ درصد منابع هیدروکربوری خام فروشی یا 

خام خواری/خام سوزی شده است.
وی ب��ا بیان اینک��ه نفت ی��ک منبع ثروت 
آفرین برای تولید دانش، اش��تغال و افزایش 
قدرت اقتصادی است گفت: مطابق گزارش 
مرکز پژوهش های مجل��س و منابع متعدد 
ع��دد تولید ثروت و ارزش اف��زوده در برخی 
محصولات نیم��ه خام یا خ��ام صادراتی در 
صورت ادامه زنجیره می تواند حدود ده برابر 
ارزش فعل��ی ثروت و ۲۰۰ برابر میزان فعلی 

اشتغال تولید کند.
گلس��تانباغ با تاکید بر ضرورت توسعه ارزش 
افزوده در صنایع پالایش��گاهی و پتروشیمی 
و تولید هوشمند نفت گفت: ما در دنیا شاهد 
پالایش��گاه هایی با ظرفیت ۲۰۰۰ بشکه در 
روز نیز هستیم و این در حالی است که توسعه 
پالایشگاه در کشور با بی مهری مواجه شده 

است.
رئیس پژوهش و فناوری شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب در پایان بر ضرورت ساماندهی 
محیط حکمرانی و برنامه ریزی در حوزه نفت 
و گاز، الق��ای نگرش س��ودمحوری به جای 
س��وخت مح��وری و نق��ش پررنگ صنعت 

پالایش در توسعه متوازن تاکید کرد.
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ورود اسکوتر برقی در معابر تهران 
منوط به تأیید پلیس

یعقوب آزاده دل در مورد آخرین وضعیت ورود 
اس��کوترهای برقی اشتراکی در تهران گفت: 
مدتی است که اس��کوترهای برقی در برخی 
از بوس��تان های تهران فعال هستند و مردم 
می توانند از این وس��یله استفاده کنند اما آن 
چیزی که ما در معاونت حمل و نقل به دنبال 
آن هستیم،  این است که از اسکوتر برقی به 
عنوان یک مد حمل و نقلی استفاده کنیم.وی 
ب��ا بیان اینکه این مدل حمل و نقلی پاک به 
زودی  وارد چرخه حمل و نقل درون ش��هری 
می شود، افزود: البته در حال تدوین آئین نامه 
اس��تفاده از اس��کوتر به عنوان یک مد حمل 
ونقلی هس��تیم که البته به طور موازی پلیس 
نیز در حال بررس��ی ورود اسکوترهای برقی 
ب��ه خیابان برای تردد عموم اس��ت تا پس از 
بررسی، نظر نهایی خود را در این مورد اعلام 
کند.معاون توسعه حمل و نقل پاک و آموزش 
سازمان حمل و نقل و ترافیک در مورد آئین 
نامه اس��کوترهای برقی ک��ه در حال تدوین 
اس��ت نیز گفت: دقت داشته باشید که ما در 
نظر داریم در راستای توسعه حمل ونقل پاک، 
اس��کوتر  نیز به عنوان یک مد حمل ونقلی 
مثل دوچرخه، موتور، خودرو و.... توسط مردم 
استفاده شود ما در این ایین نامه نوع اسکوتر، 
ش��اخص ها، مسیرها و... را تعیین می کنیم و 
پس از آن در صورت موافقت پلیس این آئین 
نامه در سازمان حمل ونقل ترافیک تصویب 
می ش��ود و بعد از تصویب نسبت به فراخوان 
شرکتها بر اس��اس الزاماتی که در آئین نامه 

مشخص شده، اقدام می کنیم.

افزایش پوشش بیمه درمان ناباروری 
در مراکز خصوصی در انتظار تصویب

معاون بیمه و خدمات س��لامت سازمان بیمه 
سلامت ایران از افزایش پوشش بیمه درمان 
ناباروری مراکز خصوصی در صورت تصویب 
ش��ورای عالی بیمه خب��ر داد.مهدی رضایی 
با اش��اره به اینکه در بس��ته خدمات بیمه ای 
درمان ناباروری تعریف شده ویزیت، خدمات 
دارو، آزمایش��گاهی، تصویربرداری و ... تا ۹۰ 
درصد در مراک��ز دولتی و عمومی غیردولتی 
تحت پوش��ش بیمه پایه اس��ت، گفت: البته 
اخیرا پیش��نهاداتی هم مطرح شده است که 
ان ش��اءالله اگر فرایند تصویب آن در شورای 
عالی بیمه صورت گیرد درصدی از تعرفه های 
درم��ان ناب��اروری در بخ��ش خصوص��ی و 
خیریه ها هم تحت پوش��ش بیمه خواهد آمد.
معاون بیمه و خدمات س��لامت سازمان بیمه 
سلامت ایران، اظهار کرد: بر اساس مصوبات 
ش��ورای عالی بیمه، چهار نوع تعرفه بیمه ای 
بس��ته به نوع مالکیت مراک��ز درمانی داریم؛ 
تعرف��ه مراکز دولت��ی، مراک��ز عمومی غیر 
دولت��ی، مراکز خیری��ه و مراکز خصوصی. با 
این حس��اب نمی توانیم در یک مرکز دولتی 
تعرفه بخش خصوص��ی را پرداخت کنیم. به 
عنوان مثال مرکز درمان ناباروری ابن س��ینا 
مالکیت عموم��ی غیردولتی دارد؛ یعنی طبق 
قان��ون باید خرید خدمت هم ب��ا این عنوان 
صورت گیرد و طبق قانون نمی توانیم از این 
مرک��ز تعرفه بخش خصوصی را خرید کنیم.
او درباره هزینه هر س��یکل درمان ناباروری، 
تصری��ح کرد: در مراک��ز خصوصی میانگین 
پرداختی متفاوت اس��ت اما در بخش دولتی 
می��زان پرداختی از یک ت��ا ۷ میلیون تومان 

متغیر است.

انهدام باند توزیع مواد روانگردان در 
جنوب پایتخت 

 سرهنگ ضرغام آذین اظهار داشت:مدتی قبل 
اخباری مبنی بر فعالیت مش��کوک چند تن از 
مواد فروشان پایتخت در مناطق جنوبی تهران 
به پلیس ارائه و بدین جهت اکیپی از ماموران 
پایگاه پنجم پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران 
رسیدگی به موضوع را در دستور کار خود  قرار 
دادن��د. وی  افزود : مام��وران این پایگاه طي 
اقدامات اطلاعاتي موفق به شناس��ایي محل 
فعالی��ت متهمان در یک��ی از محلات جنوبی 
پایتخ��ت ش��دند.به همین منظ��ور مقدمات 
دس��تگیری و برخورد قانونی با ای��ن افراد در 
دس��تور کار قرار گرفت و صبح روز گذشته  با 
هماهنگی قضایی و اخذ مجوز ورود به مخفیگاه 
متهمان ،  تیمی از ماموران  عملیات این  پلیس 
به مخفیگاه مواد فروش��ان اعزام شدند.رئیس 
پلی��س مبارزه با مواد مخدر ته��ران ادامه داد: 
اعضای ای��ن باند در حالیکه در مخفیگاه خود  
در حال  بسته بندي مواد مخدر شیشه بودند در 
یک عملیات ضربتی و غافلگیرانه دستگیر و در 
بازرس��ی از این محل  ۳کیلو و ۶۰۰گرم  مواد 

روانگردان شیشه کشف شد.

جمع آوری ۷۵۰ میلیارد تومان زکات 
در سه ماهه سال جاری

رئیس کمیته امداد از جمع آوری ۷۵۰ میلیارد 
تومان زکات در سه ماهه ابتدای سال جاری 
خب��ر داد و گفت: با تروی��ج و تبلیغ این امر 
واجب، ش��اهد رشد قابل توجهی در پرداخت 
زکات در کش��ور بودیم.بختیاری ضمن ارائه 
گزارش فعالیت های اجرایی زکات در سطح 
کشور در س��ال ۱۴۰۰ گفت: سال گذشته با 
تلاش همه اعضای ش��ورای زکات و ترویج 
و تبلی��غ این امر واجب، ش��اهد رش��د قابل 
توجهی در پرداخت زکات در کش��ور بودیم.

وی با اش��اره به جم��ع آوری ۱۷۲۰ میلیارد 
تومان زکات در سال گذش��ته افزود: میزان 
زکات جمع اوری شده در سال ۱۴۰۰ نسبت 
به س��ال پیش از آن ۳۲ درصد رشد داشت.

دبیر شورای مرکزی زکات اظهار کرد: از این 
میزان هزار میلیارد تومان زکات مس��تحب، 
حدود ۳۰۰ میلیارد تومان زکات مال و ۴۰۰ 
میلیارد تومان ش��امل فطریات، کفارات و رد 
مظالم بوده است.بختیاری از جمع آوری ۷۵۰ 
میلیارد تومان زکات در سه ماهه ابتدای سال 
جاری خبر داد و تاکید کرد: براساس مصوبه 
شورای مرکزی زکات دست کم۶۰ درصد از 
زکات باید سر سفره نیازمندان قرار گیرد که 
در حال حاضر به دلیل مش��کلات اقتصادی 
بیش از ۸۰ درصد از زکات صرف معیش��ت 

نیازمندان می شود.

وام ضروری بازنشستگان کشوری به 
۱۵میلیون تومان افزایش یافت

در نشس��ت مش��ترک مدیرعامل و مدیران 
صن��دوق بازنشس��تگی کش��وری و بان��ک 
صادرات ایران موافقت ش��د تا وام ضروری 
بازنشس��تگان تحت پوش��ش این صندوق 
از ۱۲ میلی��ون تومان ب��ه ۱۵میلیون تومان 
افزایش یابد.اس��کندری مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی کشوری با تاکید بر لزوم افزایش 
اعتبارات و س��قف پرداختی تس��هیلات به 
بازنشس��تگان و وظیف��ه بگی��ران صندوق 
بازنشستگی کشوری گفت: افزایش اعتبارات 
پرداختی از سوی بانک صادرات به صندوق 
و بهبود س��قف تس��هیلات به بازنشستگان 
عزیز تحت پوش��ش این صن��دوق، حداقل 
مطالبه ای اس��ت که وجود دارد و امیدواریم 
با هم��کاری و مس��اعدت بان��ک صادرات 
این مه��م عملیاتی شود.س��ید ضیاء ایمانی 
مدیرعام��ل بانک صادرات ای��ران نیز اظهار 
داش��ت: افزای��ش اعتبارات و بهبود س��طح 
ارائه تس��هیلات برای بازنشستگان کشوری 
و فرزندان آن ها، همکاری در زمینه اجرای 
ط��رح های یاری و س��ایر خدم��ات رفاهی 
صندوق بازنشستگی کش��وری و همچنین 
ارائ��ه تس��هیلات به ش��رکت ه��ای تابعه 
صندوق، مورد توجه ویژه بانک صادرات قرار 
دارد.در این نشست، دوطرف موافقت کردند 
وام ضروری بازنشستگان تحت پوشش این 
صندوق که تا پیش از این ۱۲ میلیون تومان 
تعیین شده بود، به ۱۵میلیون تومان افزایش 
یافته و پس از انجام مقدمات لازم، افزایش 

آن در تیرماه جاری اعمال و اجرایی شود.

دستگیری عامل زورگیری از زن جوان 
در تهران 

رییس پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری 
مرد جوانی که با سلاح سرد از زن جوانی در 
خیابان پاس��داران زورگیری ک��رده بود خبر 
داد.  س��رهنگ علی ولی پور گودرزی گفت: 
با وق��وع یک فقره زورگیری از زن جوان در 
خیابان پاسداران موضوع رسیدگی به پرونده 
در دستور کار تیمی از کارآگاهان پایگاه یکم 
پلیس آگاهی پایتخت قرار گرفت. وی افزود: 
در تحقیقات ابتدایی کارآگاهان،  مش��خص 
ش��د زن جوانی پس از س��وار شدن بر یک 
دس��تگاه خودروی سواری مسافربر شخصی 
)خودرو دوو( در خیابان پاسداران توسط یک 
مرد جوان با چاقو هدف زورگیری قرار گرفته  
و زن جوان خود را از درب خودرو به خیابان 
پرت��اب کرده اس��ت. رییس پلی��س آگاهی 
تهران با بیان اینک��ه در این حادثه گردنبند 
طلای زن جوان  سرقت شده بود، ادامه داد: 
بنا بر حساسیت موضوع تیمی از کارآگاهان 
پایگاه یکم پلیس آگاهی وارد عمل ش��دند 
و ب��ه بازبینی لحظه به لحظ��ه محل وقوع 
جرم پرداختند و در ادامه با شناس��ایی پلاک 
خودرو به آدرس خانه صاحب خودرو مذکور 
را در شمال تهران شناسایی کردند. کارآگاه 
ول��ی پور گورزی گف��ت: کارآگاهان  پس از 
دریاف��ت این اطلاعات مهم بلافاصله راهی 
مح��ل مورد نظر ش��دند و صاحب خودرو را 
هدف تحقیق قرار دادند و در بررس��ی های 
اولیه کارآگاهان مشخص شد، راننده خودرو 
مذکورهنگام وقوع جرم فرزند مرد میانسال 
ب��وده و وی دخالتی در زورگی��ری از جوان 
نداش��ته اس��ت. این مق��ام انتظامی تصریح 
ک��رد: همین کافی بود ت��ا کارآگاهان پایگاه 
یکم پلیس آگاهی راهی محل کار مرد جوان 
ش��دند و در یک عملیات غافلگیرانه وی را 

دستگیر کردند. 

اخبار

گ�روه اجتماع�ی: ش��هردار ته��ران گفت: 
از  جلوگی��ری  ب��رای  بای��د  ش��هرداری 
سوداگری مس��کن و دلالی، تعیین کننده 
اصلی افزایش اجاره و بهای مسکن باشد. 
به گ��زارش »عص��ر ایرانی��ان«، علیرضا 
زاکانی ش��هردار تهران در دومین اجلاس 
مجمع روسای کمیسیون های شهرسازی 
و معماری شوراهای اسلامی کلان شهرها 
و مراکز اس��تانها با محوری��ت بازآفرینی 
ش��هری و توسعه مس��کن ملی افزود: در 
تهران ۶۵ درصد س��بد معیشتی یک فرد 

باید برای سرپناه اختصاص پیدا کند؛ ۵۱ 
درصد افراد در تهران اجاره نشین هستند، 
بنابراین در مدیریت ش��هری مس��ئولیت 
داریم، هرچند مس��ئول اصل��ی وزارت راه 
است اما ابزارها در اختیار مدیریت شهری 
است. وی با بیان اینکه بعد مسکن برای 
م��ا اهمی��ت دارد تا بتوانی��م حداقل ها را 
ب��رای جامعه فراه��م کنیم، یادآور ش��د: 
یکی از مشکلات کشور کاهش نرخ رشد 
جمعیت است که یکی از مولفه هایی که 
در ای��ن کاه��ش اثرگذار اس��ت، موضوع 
کمبود مس��کن می باشد؛ بنابراین ما نمی 
توانی��م از زی��ر بار این مس��ئولیت بزرگ 
ش��انه خالی کنیم.زاکانی خاطرنشان کرد: 
کش��ور بیش از ۸۰ میلی��ون جمعیت دارد 

و ب��ه فرموده رهبر معظ��م انقلاب، اگر از 
امکانات و اقتضائات درست استفاده شود، 
کشور ۱۵۰ میلیون نفر ظرفیت دارد چون 
جمعیت، نوعی س��رمایه به شمار می رود؛ 
در واق��ع یک��ی از مقدم��ات آن موضوع 
تامین مس��کن به میزان نیاز و حال افراد 
و خانواده ها است.ش��هردار تهران اضافه 
کرد: ح��دود ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار خانه خالی 
در تهران وجود دارد که عمدتا در مناطق 
بالای ش��هر است و عملا این نیاز پایه در 
موضوع عدالت دستخوش یک بازیگری 
و بی تدبیری ش��ده است و علاوه بر این 
سالیان سال است که قفل بر مسکن زده 
ش��ده تا مانع این امکان ش��وند؛ موضوع 
بح��ث بنده سیاس��ی نیس��ت بلک��ه نیاز 

اولیه انسانها اس��ت؛ وقتی می بینیم رشد 
جمعیتی ته��ران ۴ درهم درص��د بوده و 
اغلب افراد از دیگر ش��هرها آمدند، نتیجه 
می گیریم که بای��د زمین بازی را عوض 
کنیم  و مس��ئولیت خ��ود را بپذیریم؛ این 
ننگ است برای ما که ببینیم زوجی برای 
مسکن گردن کج کند، بنابراین باید بازی 
را عوض کنیم، چرا که مسکن بزرگترین 
مشکل مردم است و نمی توانیم از زیر بار 
این مسئولیت شانه خالی کنیم.وی گفت: 
در جلس��ه ای که درباره مس��کن تشکیل 
ش��د اعلام کردیم که ظرفی��ت هایی در 
ته��ران  در این بخش وج��ود دارد؛ مثلا 
در کوتاه م��دت می توانیم کمک کنیم تا 
مصوبه سران درست اجرا شود، همچنین 

با تس��هیلات، پایه و مقدمه این افزایش 
۲۵ درصدی برای اجاره نشینان را فراهم 
کنیم و تس��هیلاتی برای س��اخت ایجاد 
کنیم و با مشوق ها امکان افزایش ساخت 
را فراهم کنیم.شهردار تهران با بیان اینکه 
پیگیری می کنیم ک��ه به صورت جدی، 
ش��هرداری تعیین کننده اصل��ی افزایش 
اجاره و بهای مس��کن باشد، گفت: با این 
اقدام از س��وداگری ه��ا جلوگیری خواهد 
شد؛ می توان اجاره داری حرفه ای ایجاد 
کرد تا بتوانند سود خود را داشته باشند اما 
نه به اینگونه که اجاره درصد قابل توجهی 
افزایش پیدا کند. به طور صریح اعلام می 
کنم که ش��هرداری می توان��د این کار را 

انجام دهد.

شهرداری باید تعیین کننده اصلی افزایش قیمت اجاره و بهای مسکن باشد
زاکانی: 

یکسال از حادثه واژگونی اتوبوس خبرنگاران گذشت؛ پرونده به کجا رسید؟
روزی تلخ برای خبرنگاران محیط زیستی؛

گروه اجتماعی: دوم تیر ۱۴۰۰ اتوبوس خبرنگاران در جاده 
نقده ارومیه واژگون ش��د، در این حادثه ۲ خبرنگار ایرنا و 
ایس��نا جان باختند، بعد از گذشت این مدت هنوز پرونده 
تعیین تکلیف نش��ده، حتی قرار منع تعقیب مس��وولان 
صادر ش��ده و تمام تقصیرها به گردن راننده افتاده، البته 
این قرار موقتی است و در محکمه دادگاه کیفری۲ بررسی 
می شود.به گزارش »عصر ایرانیان« یک سال از واژگونی 
اتوب��وس خبرنگاران محیط زیس��ت در ارومیه می گذرد؛ 
یک س��ال از رفتن مهش��اد و ریحانه خبرنگاران ایسنا و 
ایرنا می گذرد، اما هنوز اتفاقی نیفتاده اس��ت و پرونده در 
دالان های دادس��راها از این طرف ب��ه آن طرف می رود، 
هنوز داغ پدر و مادرهایش��ان و همسرانش��ان تازه است، 
هنوز روی زخم آنها به هم نیامده و همچنان تازه اس��ت، 
آن روز تاریک و فراموش نش��دنی روز دوم تیرماه ۱۴۰۰ 
رقم خورد، روزی که ۲۱ نفر از خبرنگاران محیط زیس��ت 
در مس��یری قدم گذاشتیم که فکر نمی کردیم در این راه 
۲ نف��ر را جا بگذاریم و ۱۹ نف��ره به تهران برگردیم، دوم 
تیرماه ۱۴۰۰ مانند همیشه با شور و شعفی زیاد در فرودگاه 
مهرآباد گردهم آمدیم تا به ارومیه برویم و از پروژه بزرگ 
آبرسانی و احیای دریاچه ارومیه خبرهای خوبی بیاوریم اما 
غافل از اینکه این سفر آبستن حادثه ای فراموش نشدنی 
بود.س��اعت از ۶:۳۰ دقیقه صبح گذش��ته بود، در گرگ و 
میش هوا در فرودگاه دور هم و با سر و صدای زیاد سوار 
هواپیما شدیم و به سمت ارومیه پرواز کردیم، بعد از حدود 
یک ساعت و اندی پر از شور و هیجان به فرودگاه ارومیه 
رسیدیم، عده ای به دنبال ما آمده بودند و بدون وقفه سوار 
اتوبوس��ی شدیم که ما را به سوی مرگ و بدترین تجربه 
زندگیمان برد، فرمانی که به هر طرف می چرخید گویی 
نمی توانست سرنوشت را تغییر دهد، سرنوشت سیاهی که 
بعد از گذشت یک سال کامل هنوز تازه است و گویی قصد 
کهنه شدن ندارد، هنوز هم فکر کردن به آن روز و بلایی 
که بر س��رمان آمد روح را می خراشد و دل را به درد می 
آورد اما چه فایده که دستمان به جایی نمی رسد تا شاید 

بتوانیم این درد را التیام بخشیم.سخن کوتاه و اینکه ساعت 
از ۴ بعدازظهر گذش��ته بود که از بازدید تونل کانی سیب 
که قرار بود حجم زیادی آب را به دریاچه ارومیه برس��اند 
خارج و س��وار اتوبوس شدیم تا به ناهار برسیم، در مسیر 
برای مهشاد خبرنگار ایسنا جشنی گرفتیم چون قرار بود 
تا ۵ روز دیگر راهی خانه بخت شود اما غافل از اینکه این 
آخرین جشن زندگی این دختر پرشور خواهد بود، ناگهان 
ارابه مرگ چهره عفریت خود را به ما نشان داد و با بریدن 
ترمز با سرعتی سرسام آور به پیش رفت، آنجا پایان راه بود، 
اتوبوس با تکان های شدید، صدایی مهیب و غرش کنان 
دل جاده را می شکافت و بی رحمانه پیش می رفت گویی 
می خواست مهشاد و ریحانه را با سر و صدا از ما بگیرد و 
این کار را هم کرد، زمانی که اتوبوس به صورت واژگون 
در ک��ف جاده آرام گرفت دیگر مهش��اد و ریحانه نبودند، 
پر کش��یدند و برای همیشه رفتند.ماند یک دنیا سنگینی 

و داغ بر دل پدر و مادر و همسرانش��ان و خاطرات تلخ و 
شیرین بودن با آنها در این سال ها و سفرهای قبلی برای 
ما خبرنگارانی که با جسمی زخمی و روحی زخمی تر به 
جا ماندیم، قرار نبود اینطور ش��ود اما ش��د؛ به این ترتیب 
ساعت برای ما ۱۹ نفر باقیمانده بر روی ۱۶ و ۴۵ متوقف 
ش��د.بعد از آن پرونده رسیدگی به مقصران این حادثه باز 
ش��د و مانند هر پرونده دیگری در حال گشتن و دست به 
دس��ت شدن در دالان های دادسرها است؛ با گذشت یک 
سال هنوز به نتیجه ای نرسیده است، پدر مهشاد می گوید 
که به قوه قضاییه نامه نوش��تیم با دادستان ارومیه دیدار 
داشتیم و از آنها تقاضا کردیم که پرونده را به نحوی جلو 
ببرند که به نفع قوه قضاییه باش��د و در روند رسیدگی به 
این پرونده مس��تقل عمل شود، پدر ریحانه هم می گوید 
نمی دانم چرا رس��یدگی به این پرونده تا این حد طولانی 
ش��ده اس��ت، با ما تماس گرفتند و گفتند که شما دیه را 

بگیرید اگر نگیرید با مش��کل مواجه می شوید اما ما که 
دیه نمی خواهیم، می خواهیم مقصران مشخص شوند.در 
حالی اس��ت که روز گذشته سخنگوی قوه قضاییه اعلام 
کرد که راننده مقصر اس��ت و برای مسوولان منع تعقیب 
صادر شده است، اما وکیل ش��اکیان اتوبوس خبرنگاران 
ارومی��ه به خبرنگار ایرنا گفت: قرار منع تعقیب در مرحله 
دادس��را صادر شده این قطعی اس��ت اما نهایی نیست و 
پرونده در جریان است.محمد داس��مه افزود: این قرار در 
م��دت ۱۰ روز قابل اعتراض ب��ود ما هم اعتراض کردیم 
و پرون��ده رفت محکمه دادگاه کیفری دو و ۱۷ خرداد ماه 
اولین جلسه آن برگزار شد، به همراه تعدادی از خبرنگارانی 
که در اتوبوس بودند به جلسه دادگاه در ارومیه رفتیم و در 
آنجا دلایل و اس��تدلالات خود را بیان کردیم.وی تاکید 
کرد: محکمه می تواند قرار منع تعقیب را نقض و یا تایید 
کند لذا تصمیم گیرنده نهایی محکمه است، رییس مجتمع 
دادگاهی کیفری ارومیه ش��خصا به پرونده رسیدگی می 
کند بنابراین تعیین تکلیف پرونده در خصوص مسوولان 
منوط به اظهار نظر قضایی نهایی دادگاه کیفری دو است.
وی درباره گفته سخنگو قوه قضاییه مبنی بر مقصر بودن 
راننده و منع تعقیب مسوولان گفت: قرار منع تعقیب صادر 
ش��ده اما این پایان راه نیست، سخنگو باید کامل توضیح 
می داد که پرونده در چه مرحله ای است تا شک و شبهه 
ای ایجاد نش��ود، الان منتظریم که دادگاه تعیین تکلیف 
کن��د؛ دادگاه می تواند آن  را نقض ی��ا تایید کند پس این 
قرار هنوز به مرحله قطعیت نرس��یده است.وکیل شاکیان 
اتوبوس خبرن��گاران ارومی��ه افزود: قاض��ی می داند که 
قرار منع تعقیب قطعی نیس��ت و این اظهار نظر سخنگو 
تاثیری در استقلال رای دادگاه کیفری ندارد، پرونده هنوز 
به مرحله قطعیت نرس��یده یعنی تبرئه مسوولان موقتی، 
در مرحله دادس��را و الان هم در حال بررسی است و اگر 
دادگاه کیفری دو ارومیه اس��تدلال های ما را بپذیرد این 
قرار منع تعقیب نقض می شود و مسوولان تحت تعقیب 

قرار می گیرند.

معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهنمایی و 
رانندگی تاکید کرد که استفاده از صندلی کودک برای 
کودکان کمتر از ۱۲ سال یا قد کمتر از ۱۳۵ سانتیمتر 
الزامی است.به گزارش ایسنا، سرهنگ عین الله جهانی 
در همایش »کودکان را در تصادفات نجات دهیم« که 
در مرکز همایش های نورالرضا برگزار ش��د، گفت: این 
نشست با موضوع حفاظت از جان کودکان در تصادفات 
برگزار شده است، چرا که حفظ جان کودکان به عنوان 
یک اولویت مهم برای پلیس و دیگر دستگاه هاس��ت.
وی با اش��اره به دلایلی که کودکان در تصادفات جان 
خود را از دس��ت داده یا آس��یب می بینند گفت: یکی 
از دلایل آس��یب دیدگی کودکان این اس��ت که برای 
آنان صندلی کودک تهیه نمی ش��ود. من همین جا به 

والدین می گویم که اگر صندلی کودک نخرند، احتمال 
آسیب دیدگی فرزندانش��ان در حوادث رانندگی بیشتر 
می ش��ود.معاون اجتماعی پلیس راه��ور با بیان اینکه 
برخی از والدین گران بودن این صندلی ها را به عنوان 
دلیلی برای عدم خرید آن اعلام می کنند، گفت: سوال 
من این اس��ت که آیا جان فرزندتان گران تر اس��ت یا 
صندلی کودک؟جهانی درباره اینکه استفاده از صندلی 
ک��ودک برای چه افرادی الزامی اس��ت، اظهارکرد: به 
طورکلی کودکان زیر ۱۲ س��ال یا کودکان با قد کمتر 
از ۱۳۵ سانت باید از صندلی کودک استفاده کنند، چرا 
که بس��تن کمربند ایمنی نمی تواند بدن آنها را به طور 
کامل بر روی صندلی نگه دارد.وی ادامه داد: همچنین 
نشس��تن کودکان کمتر از ۱۲ س��ال بر روی صندلی 

جلوی خودرو نیز ممنوع است.جهانی با اشاره به دیگر 
خطرات رانندگی برای کودکان اظهارکرد: یکی دیگر 
از خطرات بیرون بردن س��ر و بدن از سان روف خودرو 
اس��ت، این کار بسیار خطرناک اس��ت وگرچه ممکن 
اس��ت هیجان انگیز باش��د اما ممکن اس��ت یک تکه 
س��نگ از زیر چرخ خودرویی خارج ش��ده و با صورت 
ک��ودکان برخورد کند، یا اینکه گاهی س��یم ، طناب، و 
حتی شاخه و برگ درختان پایین آمده و با سر و گردن 
برخورد می کند و ما این موارد را داش��ته ایم. پس لازم 
است حتما از انجام این کار پرهیز شود.معاون اجتماعی 
پلیس راهور به نوجوانان نیز توصیه کرد که از  رانندگی 
بدون گواهینامه با موتورسیکلت پرهیز کنند و به هیچ 
عنوان در ایام تعطیلات تابس��تان به س��راغ رانندگی 

بدون گواهینامه با موتور با انجام کارهای مخاطره آمیز 
با اینوس��یله نروند.جهانی به نقش همیاران پلیس نیز 
اش��اره کرد و افزود: س��فرهای تابستانی نزدیک است 
و من از ک��ودکان و نوجوانان عزیز می خوام که موارد 
تخلفات رانندگی را با رعایت احترام به بزرگترها گوشزد 
کنن��د. صحبت با تلفن همراه، خوردن و آش��امیدن در 
حین رانندگی، حرف یکطرفه، نبستن کمربند ایمنی و 
... همگی تخلف اس��ت که همیاران باید آن را رعایت 
کرده و عدم رعایت آن را به دیگران گوشزد کنند.وی 
از والدین نیز خواس��ت به ایمنی ترافیکی فرزندانشان 
دقت داش��ته باش��ند، اس��تفاده از دوچرخه در معابر و 
خیابان ها بسیار خطرناک است و باید کودکان خود را از 

انجام این کار منع کنند.

استفاده از صندلی کودک در خودرو برای چه کسانی الزامی است؟
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهنمایی و رانندگی پاسخ داد؛

هادیانفر: با واردات خودروی ۶ هزار دلاری هندی مخالفیم
واکنش پلیس به خرید اتوبوس دست دوم؛

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی توضیحاتی 
را درباره واردات اتوبوس های دس��ت دوم به 
کشور ارائه کرد.به گزارش »عصر ایرانیان« ، 
سردار سید کمال هادیانفر در حاشیه همایش 
کودکان را از تصادفات نجات دهیم با حضور 
در جمع خبرنگاران، در پاس��خ به پرسش��ی 
درباره وضعی��ت ایمنی و کیفیت خودروها و 
اراده خودروسازان در خصوص تغییر، گفت: 
مدتی قبل از ش��رکت ایران خودرو پیش ما 
آمدن��د و گفتن��د که اقدام��ات و بحث های 
اصلاح��ی را در مورد خودروه��ا انجام داده 
ان��د که من ب��ه آنها گفتم ای��ن موضوعات 
داخلی اس��ت و نتیجه برای ما مهم اس��ت. 
آنچه که جزو مطالب��ات پلیس راهور، مردم 
و مقام معظم رهبری اس��ت افزایش ایمنی 
و کیفیت خودروهاست و من به خودروسازان 
گفت��م که برنامه زمانی ت��ان را به ما اعلام 
کنید تا م��ا بدانیم که چ��ه زمانی خودروی 
ایمن خواهیم داشت.وی افزود: تصادف یک 
امر اجتناب ناپذیر اس��ت؛ اما این مهم است 

که کیفیت ایمنی خودرو به گونه ای باش��د 
ک��ه جان راننده و سرنش��ین را حفظ کند نه 
اینکه بدتر آن را به خطر بیندازد.هادیانفر در 
پاسخ به پرسش��ی درباره واردات خودرو نیز 
به ایس��نا، گفت: ما پی��ش از این هم چه در 
رس��انه ها و چه به دولت اعلام کردیم که ما 
موافق واردات خودرو هس��تیم. اتفاقا یکی از 
مواردی ک��ه منجربه کاهش ۱۰ هزار نفری 
جانباختگان حوادث رانندگی از س��ال ۸۵ تا 
سال های اخیر شد همین واردات خودرو بود 
و در واقع خودروهایی که وارد ش��دند سبب 
ش��دند تا خودروس��ازان داخلی نیز به ایمنی 
توجه بیشتری داش��ته و در فضای رقابتی و 
به مرور امکاناتی که ترمز ABS کیسه هوا 
و ... را نیز ب��ه تولیدات خود اضافه کنند. در 
واقع واردات س��هم زیادی در افزایش ایمنی 
و ارتقای کیفیت خودروس��ازان یا به عبارتی 
مونت��اژکاران داخل��ی دارد و موج��ب ایجاد 
احساس رقابت می شود.هادیانفر با قدردانی 
از مجلس شورای اسلامی، مجمع تشخیص 

مصلحت نظام و ... که شرایط واردات خودرو 
را تسهیل کردند، افزود: البته این بسیار مهم 
اس��ت که حتما خودروی ایمن وارد ش��ود. 
متاس��فانه برخی خبرها را شنیده ام که می 
خواهن��د خودرو ۶۰۰۰ دلاری از هند بیاورند 
که ما قطعا مخالف چنین اقدامی هس��تیم.
رئیس پلیس راهنمای��ی و رانندگی با تاکید 
بر اینکه امروز در هی��چ جای دنیا خودروی 
ایم��ن کمتر از ۱۰ ه��زار دلار نداریم، گفت: 
یک خ��ودروی ایمنی که تم��ام امکانات را 
داشته باش��د دس��تکم بالای ۱۰ هزار دلار 
قیم��ت دارد. اینکه می گوین��د می خواهند 
از هند خ��ودروی ۶۰۰۰ دلاری بیاورند کار 
دستی نیس��ت. صرفا اسم خودروی خارجی 
که ایمنی ایجاد نمی کند وگرنه همین پراید 
و تیبا را داشتیم و دیگر نیازی به واردات نبود. 
من شنیده ام چندین خودرو در هند دپو شده 
و قص��د دارند که آنها را بیاورن��د. از این رو 
تاکید می کنم که دستورالعمل وزارت صمت 
برای واردات باید مناس��ب و متناسب باشد و 

شامل واردات چنین خودروهایی نشود. لازم 
اس��ت که حتما خودروهای ایمن وارد کشور 
ش��ود.وی ادامه داد: یک موضوع دیگر این 
اس��ت که ش��رط هایی برای واردات خودرو 
می گذارند که عملا ش��دنی نیس��ت. مثلا 
م��ی گویند که واردات خ��ودرو باید در ازای 
صادرات خودرو یا قطعه انجام شود. خب ما 
می خواهیم قطعات پراید را صادر کنیم؟ این 
شرط یعنی واردات خودرو هم انجام نشود. ما 
نباید شروطی بگذاریم که واردات را محدود 
کنیم و در این صورت قطعا اتفاق معناداری 
رخ نخواهد داد.هادیانفر تاکید کرد: بار دیگر 
تاکید م��ی کنم که برای واردات خودرو باید 
به سراغ خودروهای با کیفیت و ایمن برویم.
وی در پاسخ به پرسش ایسنا درباره واردات 
اتوبوس های دست دوم نیز گفت: در دولت 
قبل مصوب��ه ای مبنی ب��ر واردات اتوبوس 
های پایین س��ه س��ال از مدل وجود داشت 
مثلا اتوبوس های س��ال ۲۰۱۹، ۲۰۱۸ و ... 
در حال حاضر نیز حدود ۲۰۰۰ اتوبوس وارد 

و پلاک شده اس��ت. این اتوبوس ها دست 
دوم و کار کرده ب��ه آن معنایی که در ذهن 
ایجاد می شود نیستند. در واقع اتوبوس های 
استوکی هستند که کیفیت خوبی هم دارند.

هادیانفر افزود: ۶۰۰۰ دستگاه اتوبوس دیگر 
نیز در سراس��ر کش��ور منتظر شماره گذاری 
هس��تند ام��ا ش��رط آن اس��قاط اتوبوس یا 
کامیون اس��ت و همین موضوع سبب عدم 
شماره گذاری اینها شده است. اینها باید این 
مشکلات را رفع بکنند که البته رایزنی هایی 
با وزارت راه، وزارت صمت و ... انجام ش��ده 
اس��ت. با توجه به اینکه با حکم دیوان سن 
فرسودگی از خودروهای سنگین برداشته شد 
در حال حاضر مالکان بسیاری از خودروهای 
س��نگین فرس��وده دیگر تمایلی به اس��قاط 
وس��یله نقلیه خود ندارند.وی درباره اتوبوس 
هایی که از سوی شهرداری مجوز بازسازی 
یا اصطلاحا اورحال را گرفتند نیز گفت: این 
اتوبوس ها نیز پس از بازس��ازی باید معاینه 

فنی دریافت کنند.
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اقتصاد خرد

درخواست معاون وزیر راه از متقاضیان 
نهضت ملی مسکن

مع��اون وزیر راه و شهرس��ازی با بیان این که 
انتظار می رود متقاضیان نهضت ملی مسکن 
آورده خود را به موقع واریز کنند،گفت: به هیچ 
وجه نباید اجازه دهی��م امید مردم به ناامیدی 
تبدیل شود.به گزارش تسنیم، علیرضا جعفری 
در جلس��ه با پیمانکاران پروژه های مسکونی 
شهر جدید پردیس اظهار کرد: شرکت عمران 
با توجه به تعهدی که به متقاضیان مسکن در 
این شهر جدید داده است باید تا یک ماه آینده 
برنامه زمانبندی و اجرایی مشخصی در پیشبرد 
و تحوی��ل پروژه های مس��کن مهر به آن ها 
ارائ��ه دهد.وی با تأکید بر این که به هیچ وجه 
نباید اجازه دهیم امید مردم به ناامیدی تبدیل 
شود، افزود: ش��رکت عمران شهرهای جدید 
بدون ش��ک هرگونه همکاری لازم در تأمین 
مالی پروژه های مسکن مهر نیمه کاره به ویژه 
در حوزه تهاتر را داش��ته و آمادگی لازم برای 
دریافت درخواس��ت پیمانکاران در این بخش 
را دارد.وی ب��ا یادآوری توقف س��اخت برخی 
پروژه های اقدام ملی مسکن با پیشرفت کمتر 
از ۱۰ درصد، تصریح کرد: در این دوره تصمیم 
بر آن ش��دیم به منظور ساماندهی متقاضیان، 
پیمانکاران و تعیین تکلیف هرچه سریع تر این 
واحدها، طی فرآیندی بر اس��اس شرایط طرح 
نهضت ملی مسکن تغییر و قرارداد جدید برای 
آن ها تنظیم ش��ده تا مشمول تسهیلات این 
طرح نیز ش��وند.وی ادام��ه داد: ضریب بالای 
ناخالصی پروژه های اقدام ملی مس��کن یکی 
از مشکلات است؛ این مسئله با افزایش سهم 
متقاضیان به آن ها فش��ار می آورد که باید با 
بازنگری سهم ها در آن پروژه ها هرچه سریع 
تر به نفع مردم اصلاح شود.مدیرعامل شرکت 
عمران شهرهای جدید با تاکید بر تسریع فرآیند 
ابلاغ تغییر شاخص مبنای پیمان و قراردادهای 
محوطه، گفت: در این راستا موضوعات مربوط 
به ابلاغ قراردادهای مهندسین مشاور نیز انجام 

و تعیین تکلیف شود.

۳۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی برای 
اجرای کشاورزی قراردادی مورد نیاز است

وزیر جه��اد کش��اورزی گفت: ب��رای اجرای 
کش��اورزی قراردادی ۳۰ ه��زار میلیارد تومان 
نقدینگ��ی نی��از داریم که مقرر ش��د توس��ط 
س��ازمان برنامه و بودجه کش��ور تامین شود تا 
کود، س��م، بیمه، بذر را برای کش��اورز تامین 
کنیم.به گزارش عصرایرانیان به نقل از وزارت 
جهادکشاورزی،س��ید جواد ساداتی نژاد  با بیان 
این که ما به دنبال ۵ کار اساس��ی هستیم که 
محوری ترین آن امنیت غذایی است که از طریق 
کش��اورزی قراردادی قابل انجام است، اظهار 
کرد: تکمیل داده و اطلاعات و ایجاد رصدخانه 
کشاورزی، دیپلماسی غذایی و وابستگی غذای 
همسایگان به تولیدات کشاورزی ایران، توسعه 
سرمایه گذاری در حوزه کشاورزی و صدور اسناد 
اراضی از دیگر کارهای اساسی این وزارت است 
که در هویت بخشی به کشاورزان و جلوگیری 
از تغییر کاربری اراضی نقش اساسی دارد.وی 
تصریح کرد: بسیج هم در عرصه ایجاد سامانه 
و هم در ترویج عملکرد خوبی داش��ته است و 
اگر به وزارت جهاد کش��اورزی پیوند داده شود 
و در مجموعه قرار گیرد می توانیم ارزش افزوده 
کشاورزان را ارتقا دهیم. وزیر جهاد کشاورزی 
با اش��اره به کش��اورزی قراردادی، گفت: برای 
اجرای طرح در تامین نقدینگی کمی مش��کل 
داری��م و تقریب��ا ب��ه ۳۰ هزار میلی��ارد تومان 
نقدینگی نیاز داریم که مقرر شد توسط سازمان 
برنامه و بودجه کشور تامین شود تا بتوانیم کود، 
س��م، بیمه، بذر را برای کشاورز تامین کنیم و 
در زمان برداشت و فروش محصول با کشاورز 

تسویه کنیم.

قیمت سیمان تا ۱2 درصد کاهش یافت
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
گفت: با تامین بخشی از برق مورد نیاز صنعت 
سیمان، قیمت این محصول در مقایسه با هفته 
گذشته به طور متوس��ط بین ۱۰ تا ۱۲ درصد 
کاهش یافت. به گزارش صداو سیما،عبدالرضا 
ش��یخان افزود: با برگزاری جلسه اعضاء این 
انجمن با وزیر نیرو و دستور تامین برق مورد 
نیاز برای تولید ماهانه پنج میلیون تن سیمان و 
کلینکر، تا امروز بخشی از برق مورد نیاز تامین 
شده است.وی بیان داشت: اکنون برق مناسبی 
در اختیار واحد های تولیدکننده سیمان است تا 
به تداوم تولید بپردازند.ش��یخان گفت: همین 
مساله سبب شده تا نسب به هفته قبل عرضه  
بیشتر س��یمان را شاهد باشیم که در ادامه به 
کاهش متوسط ۱۰ تا ۱۲ درصدی قیمت ها در 
مناطق مختلف کشور نسبت به هفته گذشته 

انجامیده است. 

اخبار

زیان 2۳ هزار تومانی مرغداران در 
هر کیلوگرم تولید تخم مرغ

رئیس هیئت مدی��ره اتحادیه مرغ تخمگذار 
اس��تان تهران با اش��اره به اینکه مرغداران 
در ه��ر کیل��و تولی��د تخ��م م��رغ ۲۳ هزار 
تومان ض��رر می کنند، گفت: با این وضعیت 
مرغ ها کشتار می شوند.به گزارش مهر،ناصر 
نبی پور، رئیس هیئت مدی��ره اتحادیه مرغ 
تخمگذار اس��تان تهران با اش��اره به حذف 
تعرفه صادرات تخم مرغ گفت: کشور عراق 
واردات تخ��م مرغ از ایران را ممنوع کرده و 
در حال حاضر صادرات این محصول فقط به 
افغانستان انجام می شود.وی درباره اینکه چرا 
عراق چنین تصمیمی گرفته اس��ت؟ گفت: 
نقل قول ه��ای زیادی در ای��ن زمینه وجود 
دارد ام��ا دلیل اصلی فش��ار ترکیه بر عراق 
بوده اس��ت و با توجه به اینکه کشور ترکیه 
می تواند به طور مس��تمر تخم مرغ عراق را 
تأمین کند، بنابراین طبیعی اس��ت که عراق 
نیز این درخواست ترک ها را بپذیرد.این فعال 
صنفی با بیان اینکه مازاد تخم مرغ در کشور 
وحشتناک است، تصریح کرد: در حال حاضر 
قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری 
بین ۲۵ تا ۲۶ هزار تومان است در حالی که 
قیمت تمام شده آن برای تولید کنندگان ۴۸ 
هزار تومان اس��ت. به عبارتی مرغ دار در هر 
کیلو تولید ۲۳ هزار تومان ضرر می کند.نبی 
پور با بیان اینکه ش��رکت پشتیبانی امور دام 
خرید حمایتی تخم مازاد را با قیمت کیلویی 
۳۱ هزار تومان آغاز کرده اس��ت، تأکید کرد: 
تعدادی از مرغداران، تخم مرغ های مازاد را 

به شرکت پشتیبانی تحویل می دهند. 

خرید میوه ۳۰ درصد کاهش یافت
نائ��ب رئی��س اتحادیه فروش��ندگان میوه و 
سبزی گفت: میوه های لاکچری که در بازار 
ش��مال ش��هر و پلادیوم عرضه می شود به 
صورت قاچاق وارد بازار می شود. این میوه ها 
در میدان قیمت مصوب ندارند و فروشندگان 
می توان��د به اختیار خ��ود بر این محصولات 
نرخ تعیین کنند.به گزارش ایلنا، اس��ماعیل 
مرادیان با اشاره به کاهش ۲۵ تا ۳۰ درصدی 
مصرف میوه در هفته ای که گذش��ت، افزود: 
افت ق��درت خرید مصرف کنن��دگان باعث 
ش��ده اس��ت میزان خرید میوه نیز کاهشی 
شود. همچنین بس��یاری از مردم سرگردان 
هس��تند و نمی دانند پول خود را برای خرید 
کدام محصولات اساس��ی تخصیص بدهند.
ب��ه گفته این فعال صنفی؛ به نظر می رس��د 
خرید می��وه در ماه های آینده در ایران مانند 
کش��ورهای اروپای��ی دانه ای انجام ش��ود.
وی ب��ا بیان اینکه هزینه ه��ای جانبی تولید 
و حمل ونقل میوه افزایش��ی ش��ده اس��ت، 
افزود: کارگری ک��ه روزانه ۵۰۰ هزار تومان 
دس��تمزد می گیرد حداکثر می تواند ۵۰ کیلو 
زردآل��و و گیلاس از درخ��ت بچیند. قیمت 
میوه نسبت به سایر اقلام اساسی مناسب تر 
است.مرادیان با اشاره به نرخ انواع میوه های 
موجود در بازار، گفت: زردآلو گرمسار کیلویی 
۴۰ تا ۷۰ هزار تومان، زردآلو شهریار کیلویی 
۲۰ تا ۴۵ ه��زار تومان، گیلاس کیلویی ۳۰ 
تا ۱۰۰ هزار تومان، گیلاس لواسان کیلویی 
۱۲۰ ه��زار تومان، آلبال��و کیلویی ۲۰ تا ۳۵ 
هزار تومان، توت فرنگی کرج ۴۰ تا ۸۰ هزار 
تومان، توت فرنگی محلی کردس��تان ۳۰ تا 

۶۰ هزار تومان است.

پرونده 22۰ شرکت متخلف حمل ونقل 
کالا به تعزیرات ارسال شد

مدیر کل بازرس��ی خدمات سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: طبق 
آمار ارائه شده در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱، 
توس��ط بازرسان ادارات کل صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان ها بیش از چهارهزار ناوگان 
حمل ونقل درون و برون شهری مورد بازرسی 
قرار گرفته اس��ت.به گ��زارش عصرایرانیان 
و  مصرف کنن��دگان  حمای��ت  س��ازمان  از 
تولیدکنندگان، »پرویز فرجی« تصریح کرد: 
طی همین مدت، تعداد ۲۲۰ فقره پرونده در 
ای��ن دو بخش تش��کیل و همچنین ارزش 
تخلفات کشف شده یک هزار میلیارد و ۵۴۵ 
میلیون رال  اس��ت. وی به آمار بازرسی های 
انجام شده در این بخش اشاره کرد و اظهار 
داش��ت: در مدت زمان ذکر ش��ده در بخش 
برون شهری یک هزار و ۹۱۰ مورد بازرسی 
ک��ه منجر به ۶۳ فقره پرونده به ارزش ۲۸۹ 
هزار میلیون رالل و در بخش درون ش��هری 
دو ه��زار و ۹۳۳ مورد بازرس��ی که منجر به 
۱۵۷ فقره پرونده تخلف به ارزش یک هزار 
میلیارد و ۲۵۶ میلیون رالش تشکیل و برای 
رس��یدگی ب��ه تعزیرات حکومتی اس��تان ها 
ارس��ال شده اس��ت. فرجی خاطرنشان کرد:  
این در حالی است که بر اساس آمار ارسالی 
از فعالیت بازرسان استان های سراسر کشور، 
از ابتدای س��ال جاری تاکن��ون جمعاً بالغ بر 
۱۲ هزار و ۶۰ مورد بازرس��ی در حمل ونقل 
برون و درون شهری صورت گرفته که منتج 
به تشکیل ۵۳۱ فقره پرونده تخلف به ارزش 

بالغ بر ۶ هزار میلیون رالا شده است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با 
دریافت مالیات بر عایدی سرمایه، منابع مالی 
به جای روانه شدن به سمت بازار خودرو و 
ملک به س��وی تولید هدایت می ش��ود.به 
گزارش خانه مل��ت، محمد صفائی دلوئی 
ب��ا بیان اینکه در ۱۹۰ کش��ور دنیا مالیات 
ب��ر عایدی س��رمایه اخذ می ش��ود، گفت: 
دریافت این نوع مالیات الزاما برای کس��ب 
درآمد نیس��ت بلکه برای هدایت س��رمایه 

به سمت تولید اس��ت، این مالیات از روانه 
شدن سرمایه به سمت سوداگری جلوگیری 
می کند.نماینده مردم گناباد و بجس��تان در 
مجلس افزود: در کانادا ، آمریکا و انگلیس 
مالیات بر عایدی سرمایه اخذ می کنند تا از 
هدایت منابع مالی به س��مت سوداگری و 
دلالی جلوگی��ری کنند با تحقق این مهم 
سرمایه ها به سوی تولید هدایت می شود  و 
به اقتصاد ملی کمک خواهد شد.وی اضافه 

ک��رد: از آنجا که در ح��وزه دریافت مالیات 
بر عایدی سرمایه دچار خلا هستیم، بیشتر 
منابع مالی به س��وی س��وداگری در حوزه 
مس��کن، زمین، ارز، طلا و خودرو هدایت 
می شود، این موضوع کمیسیون اقتصادی 
مجلس را بر آن داش��ت ک��ه درصدد رفع 
ای��ن نقص��ان برآید.این نماین��ده مردم در 
مجلس یازده��م با بیان اینکه ش��ور اول 
طرح مالیات بر عایدی س��رمایه در خرداد 

ماه س��ال گذشته به تصویب صحن علنی 
مجلس رسید، ادامه داد: در حال حاضر بعد 
از شور دوم طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
در کمیسیون اقتصادی به تصویب رسیده 
و در نوب��ت بررس��ی صحن علنی مجلس 
قرار دارد.عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
تصریح کرد: امیدواریم با این مصوبه یکی از 
ساختارهای اصلی اقتصادی کشور اصلاح 
شود و سرمایه ها به سمت سوداگری نرود؛ 

با اجرای قانون مالیات بر عایدی س��رمایه، 
سرمایه ها به جای روانه شدن به سمت بازار 
ملک و خودرو که موجب افزایش قیمت ها 
و فش��ار به مردم می ش��ود به سوی تولید 

روانه می شود.

مهار سوداگری در بازار مسکن و خودرو با اجرای مالیات بر عایدی سرمایه
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد؛

خرید مسکن در صد سال دوم زندگی!
رویایی به نام صاحبخانه شدن؛

مدت زمان انتظار فقیرترین دهک جامعه برای صاحبخانه 
شدن در پایان دولت قبل معادل ۱۷۸ سال یعنی چیزی 
حدود دو قرن بوده اس��ت. این ش��اخص همچنین برای 
ده��ک دوم نیز از مرز یک قرن گذش��ته و به عدد ۱۰۱ 
س��ال رسیده است، یعنی خرید مس��کن برای بخشی از 
جامعه مطلقا غیرممکن ش��ده اس��ت.به گ��زارش ایرنا، 
این روزها مس��ئله رشد ش��دید اجاره بهای مسکن نقل 
محافل ش��ده و دولت نیز برای حل این مسئله، طرحی 
را در ش��ورای س��ران قوا تصویب کرد که بر اساس آن 
تقریبا تمامی قراردادهای اجاره به طور خودکار مش��مول 
تمدید با حداکثر رشد ۲۵ درصدی اجاره بها می شوند.بازار 
مسکن از جمله بازارهایی بود که مرداد ۱۴۰۰ در وضعیت 
بحرانی بود. رشد شدید قیمت و اجاره بها، تامین سرپناه 
برای مردم را بسیار سخت کرده بود. بحرانی که سال ها 
با سوءمدیریت دولت گذشته ایجاد شده، به سادگی حل 
شدنی نیست و هنوز گریبان مردم را گرفته است.با وجود 
آنکه دولت بلافاصله پس از آغاز به کار نسبت به اجرایی 
کردن طرح نهضت ملی و س��اخت سالانه یک میلیون 
واحد مسکونی اقدام کرد، اما بازار مسکن هنوز آزام نشده 
است.رشد شدید قیمت ها اما تنها چالش به ارث رسیده از 
دولت قبل در بازار مس��کن نبود. افت شدید قدرت خرید 
م��ردم، بحران دیگری بود که از دولت گذش��ته به ارث 
رسید. رشد شدید قیمت مسکن در کنار افت شدید قدرت 
خرید مردم، طول دوره انتظار برای تامین مس��کن را به 

بیش از یک قرن رساند.
یکی از ش��اخص هایی که برای س��نجش قدرت خرید 
مسکن در جوامع مختلف استفاده می شود، شاخص توان 
پذیری مس��کن یا طول دوره انتظار برای خرید مسکن 
اس��ت. به بیان دقیق تر مدت زمانی که طول می کش��د 
تا خانوار با کل یا بخش��ی از پس ان��داز خود، یک واحد 
مسکونی ۷۵ متری خریداری کند.آمارهای رسمی نشان 
می دهد این ش��اخص در پایان دولت گذشته برای برخی 
دهک های درآمدی به بیش از ۱۰۰ س��ال رسیده است. 
یعن��ی برای برخی دهک های درآمدی بیش از یک قرن 
طول می کش��د تا بتوانند با پس ان��داز خود، صاحبخانه 
شوند. نمودار زیر طول دوره انتظار برای سه دهک پایین 

کشور را نش��ان می دهد. همانطور که پیداست در پایان 
مدیریت دولت گذشته، مدت زمان انتظار فقیرترین دهک 
جامعه برای صاحبخانه شدن در سال ۱۴۰۰ معادل ۱۷۸ 
س��ال یعنی چیزی حدود دو قرن بوده است.این شاخص 
همچنین برای دهک دوم نیز از مرز یک قرن گذشته و 
به عدد ۱۰۱ س��ال رسیده است. این یعنی خرید مسکن 
برای این دو دهک مطلقا غیرممکن ش��ده است. دهک 
س��وم نیز در این ش��اخص وضعیت مناس��بی ندارد و با 
صاحبخانه شدن حدود ۸۰ سال فاصله دارد. این در حالی 
اس��ت که طول دوره انتظار مطلوب برای این سه دهک 
۲۵ س��ال است. فاصله بسیار زیاد این سه دهک از وضع 
مطلوب، وضع بحرانی مردم به ویژه دهک های پایین در 

تامین سرپناه را نشان می دهد.
صاحبخانه شدن دهک های میانی در پایان عمر ���

وض��ع دهک های میانی هم در ط��ول دوره انتظار خرید 
مسکن مطلوب نیست. آمارها نشان می دهد دهک های 
میانی تا اواخر عمر باید منتظر صاحبخانه ش��دن بمانند. 
نموداره��ای زیر طول دوره انتظ��ار دهک های چهارم تا 

دهم برای خرید یک واحد مس��کونی ۷۵ متری را نشان 
می ده��د. نکته عجیب دیگر، فاصل��ه دهک دهم یعنی 
ثروتمندتری��ن دهک جامع��ه از وضع مطل��وب در این 
شاخص است. طبق آمارها دهک دهم برای صاحبخانه 
شدن نیازمند ۱۵ سال پس انداز هستند در حالی که رقم 
مطلوب برای این دهک ۱۰ س��ال اس��ت. این وضعیت 
نشان دهنده گسترش دامنه فقر در جامعه است تا جایی 
که بخش��ی از دهک بالای جامعه نیز از استاندارد تعیین 

شده در این شاخص فاصله دارد.
کار س�خت دول�ت س�یزدهم در حل بحران مس�کن  ���

مردم
هش��ت س��ال درجا زدن اقتصاد کش��ور با وجود رش��د 
جمعیت، درآمد س��رانه را به ش��دت کاه��ش داده که به 
معنای رش��د فقر در جامع��ه و کاهش قدرت خرید مردم 
است. کاهش قدرت خرید مردم از یک سو و رشد شدید 
قیمت مس��کن از سوی دیگر، خرید و حتی اجاره سرپناه 
برای بخشی از مردم را عملا غیرممکن کرده است.طول 
دوره انتظار بیش از ۱۰۰ سال دو دهک جامعه برای خرید 

مسکن، عمق بحران سوءمدیریت دولت قبل در مدیریت 
و س��اماندهی بازار مسکن را به وضوح نشان می دهد. در 
چنین شرایطی دولت سیزدهم می بایست حل این بحران 
را از همه مس��یرها پیگیری کند. رونق س��اخت مسکن، 
اعمال نظارت هرچه بیش��تر بر بازار مس��کن به منظور 
پالایش بازار از دلالان و تقاضاهای س��وداگرانه، اعمال 
مالیات های تنظیمی برای تبدیل مسکن به کالایی صرفا 
مصرف��ی و نه س��رمایه ای و ... از مهمترین محورهایی 
است که می توان برای حل این بحران به کار برد.دولت 
قبل در مدت زمان ۸ س��ال که س��کان مدیریت کشور 
را در اختی��ار داش��ت، نه تنها اقدامی برای حل مش��کل 
مس��کن نکرد و وظیفه قانونی خود را کنار گذاش��ت که 
طرح��ی همچون مس��کن مهر را نیز تکمی��ل نکرد که 
امروز همچنین واحدهای مورد بهره برداری قرار نگرفته 
مس��کن مهر را شاهده هس��تیم.دولت قبل به نساختن 
مس��کن افتخار می کرد که حاص��ل آن را امروز جوانان  
و مستأجران در زندگی خود می ببیند و بخش اعظمی از 
مش��کلات امروز بازار مسکن و بخصوص اجاره به دلیل 
سیاس��ت های دولت قبل است. سیاست هایی که حاشیه 
نش��ینی را بیشتر کرد و حتی قشر متوس��ط جامعه را با 
بحران مسکن مواجه کرده است.دولت سیزدهم یکی از 
ش��عارهای خود را حل مشکل مسکن اعلام کرده بود و 
بلافاصله پس از اینکه سکان مدیریت کشور را در دست 
گرفت، روند ثبت نام و ساخت طرح نهضت ملی مسکن 
ش��روع شد.براساس طرح دولت س��یزدهم قرار است ۴ 
میلیون واحد مسکونی در مدت زمان ۴ سال ساخته شود 
تا بتواند مشکل مسکن را حل کند. در طرح نهضت ملی 
مسکن بیش از ۵ میلیون نفر ثبت  نام کرده اند.بر اساس 
اعلام وزارت راه و شهرسازی، تا امروز زمین برای ساخت 
دو میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مسکن نهضت ملی مسکن 
تامین ش��ده و زمین برای ساخت مابقی آن نیز در حال 
آماده شدن است. براساس برنامه ریزی ها دولت سیزدهم 
چهار میلیون نفر را در چهار سال خانه دار می کند.ساخت 
دو میلیون واحد تا مردادماه امس��ال وارد مرحله اجرایی 
خواهد ش��د؛ هر چند تعدادی از ای��ن واحدها در مرحله 

اجرای خاکبرداری و فونداسیون است.

رئی��س اتاق اصناف تهران گفت: کارخانجاتی که می گویند قیمت در کف 
بازار تغییر می کند ابتدا باید پاس��خ دهند ک��ه چرا کالا را به صورت قطره 
چکانی و بدون فاکتور رسمی به واحد صنفی تحویل می دهند؟ وقتی کالا 
ب��دون فاکتور و گران ب��ه واحد صنفی می دهند واحد صنفی چه کار کند؟ 
به گزارش مهر، قاس��م نوده فراهانی امروز در نشست خبری دهه تولید و 
تجارت که در وزارت صمت برگزار شد، در مورد گرانی و گرانفروشی، اظهار 
کرد: نگفتم ما گرانی نداریم، گرانی کالا در حوزه اصناف رخ نمی دهد کالا 
در جای دیگر گران می ش��ود و بعد اصناف عرضه می کنند. گرانفروش��ی 
وجود دارد و قابل انکار نیست اما واحدهای صنفی موظفند کالا را با فاکتور 
رسمی بخرند در این صورت است که اگر از سود متعارف، پول اضافه تری 
بگیرند برخورد می ش��ود.رئیس اتاق اصناف تهران افزود: ۲۸۰ هزار واحد 
صنف��ی در تهران داریم و فرد متخلف هم در بین آنها وجود دارد که البته 
برخی از آنها گرفتار قانون ش��دند.کارخانجاتی که می گویند قیمت در کف 
بازار تغییر می کند ابتد ا باید پاس��خ دهند که چرا کالا را به صورت قطره 
چکانی و بدون فاکتور رسمی به واحد صنفی تحویل می دهند؟ وقتی کالا 
بدون فاکتور و گران به واحد صنفی می دهند واحد صنفی چه کار کند؟ اما 
از مردم می خواهم از طریق س��امانه ۱۲۴ تخلفات را حتماً گزارش دهند.
قیمت نان، گفت: قیمت نان باید تغییر کند که در حوزه ما نیس��ت و باید 

وزارت جهاد کشاورزی در این خصوص کار کند.
با درج قیمت روی کالا، گرانفروشی کاهش یافت ���

همچنین محمدباقر مجتبایی دبیرکل اتاق اصناف ایران نیز در این نشست 
گفت: در دو ماه امسال ۵۵۸ هزار فقره بازرسی و ۳۲ هزار مورد تخلف )۵.۲ 
درصد( از قانون شناسایی ش��د.وی در مورد فروش اجباری کالا کنار نان 
به مردم، اظهار کرد: صنوف اجازه فروش اجباری کالا ندارند و ما قطعاً با 
این موارد برخورد می کنیم.مجتبایی در مورد گرانفروشی ماکارونی، گفت: 
در آن زمان که ارز ۴۲۰۰ حذف ش��د، مردم برای خرید روغن و ماکارونی 
هج��وم بردند و وزارت صم��ت ابلاغیه داد که کالاه��ا را با قیمت جدید 
بفروش��ند تا ازدحام ش��کل نگیرد. به غیر از همان چند روز در بقیه موارد 
این مش��کل را نداریم و با اجرای ط��رح درج قیمت مصرف کننده تقریباً 

گرانفروشی در اصناف نمی بینید.
صاحبان پول و قدرت می خواهند اتاق تسلیم خواسته های آنها باشد ���

حس��ین س��لاح ورزی نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران نیز در این نشست 
اظه��ار کرد: اتاق بازرگانی قدیمی ترین نهاد مدنی بخش خصوصی ایران 
و خاورمیانه است و قطعاً ایراداتی دارد. منتهی بعد از ابلاغ اصل ۴۴ قانون 
اساسی، اتاق از دو مسیر مورد هجمه قرار می گیرد؛ بخش هایی که صاحب 
پول و قدرت هس��تند و می خواهند اتاق تس��لیم خواس��ته های آنان باشد 
که وقتی این خواس��ته ها اجرا نمی شود مورد هجمه قرار می گیریم. بخش 
دیگر نیز حوزه های سیاسی اس��ت که در زمان انتخابات اتاق می خواهند 
در انتخابات اخلالی به وجود آورند.وی افزود: هفته گذش��ته هیأت رئیسه 
اتاق بازرگانی با رئیس جمهوری جلس��ه داش��ت که وی میانداری بخش 

خصوصی را مورد تاکید قرارداد.س��لاح ورزی تصریح کرد: برای امس��ال 
حضور جدی تری برای توس��عه تجارت خارجی و صادرات، حضور بخش 
خصوصی در کش��ورهای دیگر، تولید دانش بنیان و توس��عه منطقه ای با 

همکاری استان ها را در دستور کار قرار داده ایم.
قطعی برق واحدها با برنامه ریزی خواهد بود ���

علی رسولیان معاون وزیر صمت نیز در این نشست اظهار کرد: ۱۸۴ پروژه 
با س��رمایه گذاری ۹۰۰ میلیارد تومانی در دهه صنعت افتتاح خواهد شد. 
بزرگترین شهرک صنفی تولیدی با مشارکت اصناف ایجاد شده که آماده 
بهره برداری است.مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران افزود: وزارت صمت در خصوص تأمین زیرساخت ها حساسیت ویژه 
ای دارد؛ ت��لاش کردیم کمترین قطعی برق در حوزه صنعت اتفاق بیفتد. 
البته کشور با کمبود جدی برق در زمان های پیک مواجه است و اما تاکید 
ما این است که بیشترین صرفه جویی باید در سایر بخش ها رخ دهد.وی 
ادامه داد: قطعی برق امسال با برنامه ریزی خواهد بود. با مدیران شهرک ها 
و بخش خصوصی مذاکرات متعددی را انجام دادیم تا کمترین اثر منفی را 
داش��ته باشد که توافق شد حداکثر یک روز از ۱۱ صبح تا ۱۱ شب قطعی 
برق را داش��ته باشیم.رسولیان در مورد لکه های صنعتی، گفت: ساماندهی 
۳۸ لکه صنعتی را با کمک بخش خصوصی در دس��تور کار قرار داده ایم.
معاون وزیر صمت در مورد جذب سرمایه، اظهار کرد: ستاد سرمایه گذاری 

تشکیل و آمایش سرزمین انجام شده است.

فروش قطره چکانی کالا از سوی کارخانجات
رئیس اتاق اصناف تهران مطرح کرد؛

نوسازی کامیون؛ گره کور ۱۷ ساله 
دبیر کانون انجمن های صنفی کامیونداران مطرح کرد؛

نوس��ازی کامیون های فرس��وده که از س��ال 
۱۳۸۴ در برنامه ه��ا و ش��عارهای مس��ئولان 
دس��تگاه های متولی به آن اش��اره شده، هنوز 
با مش��کلاتی روبه روست که کامیون داران به 
کامیون های خود نرسیده و به گفته دبیر کانون 
انجمن های صنفی کامیونداران این گره کور 
۱۷ س��اله شده اس��ت.به گزارش ایسنا،احمد 
کریمی درباره مش��کلات کامیون داران برای 
نوسازی ناوگان فرسوده اظهار کرد: در ابتدای 
آغاز پروژه نوسازی ناوگان فرسوده با استفاده از 
کامیون های کارکرده اروپایی با عمر کمتر از سه 
سال، ناهماهنگی بین مسئولان و دستگاه های 
متولی وجود داش��ت که همین مسئله سبب 
بروز مش��کلات متعددی برای کامیون داران 
ش��ده بود.وی افزود: بزرگترین مشکل در این 
میان به واسطه صدور گواهی خدمات پس از 

فروش توسط شرکت هایی بود، که به عنوان 
نماینده برند معرفی شدند. در ادامه مسئله کد 
ساتا مطرح شد و بانک مرکزی اعلام کرد که 
منشاء ارز واردات کامیون کارکرده اروپایی نباید 
داخلی باش��د و از این جهت تا ایجاد همانگی 
بی��ن کامی��ون دار به عنوان خری��دار و تاجر و 
واردکننده به عنوان فروشنده، مشکلات عدیده  
دیگری پیش پ��ای رانندگان افتاد.دبیر کانون 
انجمن های صنفی کامیون��داران ادامه داد: در 
نهایت مسئله پلاک و ش��ماره گذاری از نظر 
زمانی و نحوه آن نیز مش��کل دیگری بود که 
در مس��یر نوسازی قرار گرفت. به گونه ای که 
در وهله نخس��ت اینگونه مطرح شد که برای 
شماره گذاری این کامیون ها باید اسقاط پیش از 
آن انجام شود یا بعد از شماره گذاری. در ادامه 
افزایش قیمت ها سبب شد تا هزینه اسقاط نیز 

آنقدر بالا برود ک��ه برای کامیون داران صرفه 
نداش��ته باشد و آن ها نتوانند این مبلغ را برای 
اسقاط پرداخت کنند. اما در ادامه این مشکل 
هم تقریبا حل شد.کریمی در پاسخ به سوالی 
درباره اینک��ه چه تعدادی کامی��ون کارکرده 
اروپای��ی خریداری و وارد ش��ده و هم اکنون 
در گیر و دار این آیین نامه ها و موانع هس��تند؟ 
گف��ت: از آنجا که آم��اری در ای��ن زمینه به 
صورت شفاف اعلام نمی کنند، نمی توانیم به 
صورت دقیق بگوییم که چه تعداد کامیون در 
گمرک اس��ت، چه تعداد ثبت سفارش شده و 
چه تعدادی از آن های ترخیص و چند دستگاه 
شماره گذاری و تحویل ش��دند اما به صورت 
کلی حدود ۶۰۰۰ نف��ر از کامیون داران با این 
مشکل مواجه هس��تند.وی با تاکید بر اینکه 
مس��ئولان برای حل این مشکلات که حدود 

۱۷ س��ال گریبانگیر کامیون داران شده، باید 
پروژه ای تعریف کنند که بتوانند نوس��ازی را 
انجام دهند، گفت: با تعریف یک پروژه واحد، 
می ت��وان امیدوار بود که مش��کلات برطرف 
ش��ود و شاهد این نارضایتی ها نباشیم اما این 
اشتباه در سال های گذشته وارد ادبیات برخی 
از مس��ئولان ش��د که حتما باید ب��ه ازای هر 
دستگاه کامیون وارداتی یک دستگاه کامیون 
فرس��وده اسقاط شود و اساسا بر همین اساس 
ب��ود که طرح کلید به کلید در دولت گذش��ته 
برای نوس��ازی کامیون های فرس��وده مطرح 
ش��د اما این طرح مش��کلاتی دارد که تحقق 
کامل آن را تا کنون غیر ممکن کرده اس��ت. 
در همه کشورهای دنیا زمانی که کامیون های 
نو و جدید وارد و خریداری می ش��ود، ناوگان 
فرسوده اجازه تردد ندارند اما در ایران به سبب 

شرایط اقتصادی و وضعیت خاصی که در آن 
قرار داریم طی سال های گذشته تنها ۱۰ درصد 
ناوگان وارداتی و نو، اس��قاط داش��ته ایم.دبیر 
کانون انجمن های صنفی کامیونداران تاکید 
ک��رد: اگر تس��هیلات ارزان قیمت بلند مدت 
برای نوسازی ناوگان فرسوده تخصیص یابد 
و شرایط نوسازی برای کامیون داران تسهیل 
ش��ود، در آن زمان می توان انتظار داش��ت که 
به کامیون های فرسوده با شرایطی که اعلام 
می ش��ود، اجازه تردد داده نشود. از سوی دیگر 
ضرب المثلی می گوید که سنگ بزرگ، نشانه 
نزدن است. یعنی اگر برای نوسازی اعلام کنند 
کامیون های بالای ۲۵ سال مشمول این قانون 
هستند این به معنی ممنوعیت تردد ۱۴۰ هزار 
دستگاه کامیون است اما باید در چندین سال و 

به صورت پلکانی این نوسازی انجام شود.
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بانک و بيمه

وضعیت ادارات امور شعب و شعب 
مستقل تهران بررسی شد

نشس��ت بررس��ی وضعیت ادارات امور شعب 
و شعب مس��تقل تهران، با حضور سرپرست 
معاون امور شعب و بازاریابی تهران و روسای 
ادارت امور شعب ۵ گانه تهران و روسای شعب 
مستقل برگزار شد. به گزارش روابط عمومی 
بانک ملی ایران، در این نشست مقدم بیرانوند 
سرپرست معاون امور شعب و بازاریابی تهران 
ضمن تاکی��د بر ضرورت کاه��ش مطالبات 
معوق گفت: همه بخش ه��ای بانک باید با 
همه توان ب��رای تحقق اهداف طرح »همت 
ملی« بسیج ش��وند و در راستای جذب منابع 
پایدار بکوش��ند.  وی افزود: وجود مشکلات 
نباید مانع پیشبرد امور شود و  باید با خلاقیت 
و انگی��زه برای رش��د و توس��عه منابع بانک 
ت��لاش کرد.  مقدم بیرانون��د تاکید کرد: باید 
در کنار  پرداختن به امور جاری بانک نسبت 
به جانشین پروری و بکارگیری نیروی جوان 
اهتمام ش��ود.  در ادامه این نشست با حضور 
فرهاد معقول عضو هیات عامل و معاون منابع 
انسانی،نصرت اله شهبازی عضو هیات عامل 
و معاون پشتیبانی،امیر مسعود رزازان معاون 
مالی، اکبر ش��بانی مدیر امور حراست، جواد 
بخشی سرپرس��ت اداره کل بازرسی، حسین 
صابری رئی��س اداره کل حفاظت فیزیکی و 
فنی، ش��هریار س��عادت اداره کل کارپردازی 
و محم��د رضای��ی رئیس اداره کل س��رمایه 
انسانی ش��رایط ارتقای ایمنی صندوق های 
امانات شعب تهران مورد بررسی قرار گرفت.  
در پایان این نشس��ت، س��ید رضا خادمی به 
عنوان سرپرس��ت اداره امور ش��عب  ش��رق 
تهران و مهدی صفاری به عنوان سرپرس��ت 
شعبه مس��تقل مرکزی تهران  معرفی شدند.  
همچنین از خدمات محمدرضا صدری رئیس 
اسبق اداره امور شرق تهران و  محمد حصار 
سرخی رئیس اسبق ش��عبه مستقل مرکزی 

تهران تقدیر شد.

نسخه جدید موبایل بانک سینا راه 
اندازی شد

نسخه جدید موبایل بانک سینا با رویکرد نوآورانه 
و در راستای گسترش خدمات غیرحضوری و 
جه��ت دادن ب��ه جریان ه��ای فناورانه بانک 
راه اندازی شد. به گزارش روابط عمومی بانک 
س��ینا، این نرم افزار با هدف تسهیل و تسریع 
در انج��ام خدم��ات بانک��ی مش��تریان، در ۳ 
نس��خه اندروید، IOS و تحت وب با کاربری 
آس��ان و گرافیک جدید در اختیار کاربران قرار 
گرفته است. بر اساس این گزارش، قابلیت ها 
و امکانات همراه بانک س��ینا در نسخه جدید 
افزای��ش یافته که از طریق وب س��ایت بانک 
https://www.sinabank. نش��انی به 
ir قابل دسترس اس��ت. همچنین به جهت 
کمک به کاهش مراجعات حضوری مشتریان 
و انجام س��ریع، امن و آس��ان خدمات بانکی 
مدنظر آنها، امکان فعال س��ازی و بازیابی نام 
کاربری و رمز عبور نرم افزارهای اینترنت بانک 
و همراه بانک سینا از طریق وبسایت بانک به 
صورت غیرحضوری فراهم شده است. بر این 
اساس، دارندگان شماره مشتری در بانک سینا 
می توانند به صورت غیرحضوری نس��بت به 
ثبت نام جهت فعال سازی سامانه های مذکور 
یا بازیابی نام کارب��ری و رمز عبور خود اقدام 
کنند. برای استفاده از این امکان، مشخصات 
متقاضی ش��امل کد ملی و شماره موبایل وی 

باید در سیستم بانک ثبت شده باشد.

بازدید مدیر امور حراست بانک ایران 
زمین، از شعب استان خراسان رضوی

مدیر امور حراس��ت بانک ای��ران زمین، در 
راس��تای انجام بازرس��ی ه��ای دوره ای و 
تقوی��ت امنیت ش��عب از تعدادی از ش��عب 
استان خراسان رضوی بازدید کرد.به گزارش 
رواب��ط عمومی بانک ای��ران زمین، علیرضا 
یارقلی مدیر امور حراس��ت این بانک در این 
بازدیدها با تاکید بر نقش محوری حراس��ت 
در جلوگیری از هر گونه مس��ئله حفاظتی به 
عنوان مشاوری امین و مورد اعتماد میتواند با 
شناسایی تهدیدات و آسیب ها و نقاط قوت و 
ضعف و ارائه اطلاعات به موقع نقش موثری 
در کاهش آس��یب پذیری مجموعه داش��ته 
باشد. یارقلی با اشاره اهمیت موضوع امنیت 
در بانکه��ا اظهار داش��ت: بانکه��ا امانت دار 
مش��تریان هستند و رعایت اصول و مقررات 

امنیتی جزو لاینفک امور بانکی است.

اخبار

بانک توس��عه صادرات ایران و وزارت نفت با هدف حمایت از شرکت های 
دانش بنی��ان و فناور داخلی صنعت نفت و افزایش توان رقابتی و در نهایت 
ارتقای شاخص های بهره وری در اقتصاد، تفاهم نامه همکاری منعقد کردند.  
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، دکتر سیدعلی حسینی 
مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران در مراسم انعقاد این تفاهم نامه که با 
حضور وحید رضا زیدی فر معاون امور مهندسی و پژوهش و فناوری وزارت 
نفت برگزار شد، افزود: موضوع حمایت از دانش بنیان ها طی چند سال اخیر 
در دس��تور کار بانک توس��عه صادرات ایران بوده و در سال ۱۴۰۱ براساس 
نام گذاری و فرمایش��ات مقام معظم رهب��ری مبنی بر حمایت از این حوزه، 

مسیر و راهبردهای این سیاست روشن شده است. وی با اشاره به مقررات و 
قوانین بالادس��تی و تاکید رهبری بر هموار ساختن مسیر رشد شرکت های 
دانش بنیان،اظهار داشت: بانک توسعه صادرات ایران سال گذشته با همکاری 
صندوق فناوری نفت، برنامه های خود را به صورت اخص برای شناس��ایی 
پتانسیل های صادراتی شرکت های دانش بنیان و فناور آغاز و با انعقاد این 
تفاهم نامه روند جدی تری را در این راس��تا ادامه خواهد داد. وی گفت: این 
بانک به عنوان یکی از سهامداران اصلی صندوق فناوری شریف، به منظور 
ارائ��ه خدمات متمرکز، یکی از ش��عب خود در تهران را ب��ه ارائه خدمات به 
مشتریان معرفی شده از سوی این صندوق و صندوق فناوری نفت اختصاص 

می دهد. مدیرعامل بانک توسعه صادرات ایران با اعلام اینکه ۵۰ درصد از 
شرکت های دانش بنیان و فناور صنعت نفت، مشتری بانک توسعه صادرات 
ایران هستند، افزود: بر اساس تفاهم نامه انجام شده، بانک توسعه صادرات 
ایران مطابق با ضوابط بانک مرکزی، مجموعه ای از خدمات و تس��هیلات 
خود را به شرکت های دانش بنیان و فناور صنعت نفت و شرکت های دارای 
قرارداد با کشورهای هدف اعطا خواهد کرد. وی اظهارداشت: پس از معرفی 
شرکت های دانش بنیان دارای قرارداد صادراتی از سوی وزارت نفت به بانک 
توسعه صادرات ایران، فرایند بررسی امکان استفاده از ظرفیت های تسهیلاتی 

و اعتباری انجام و در ادامه خدمات ذکر شده به شرکت ها ارائه می شود.

ارتقا شاخص های بهره وری شرکت های دانش بنیان نفتی با حمایت بانک توسعه صادرات ایران
در پی انعقاد تفاهم نامه با وزارت نفت؛

مدیرعامل بانک صنعت و معدن: 

دکتر خورسندیان: سرمایه انسانی و نحوه ارائه خدمات 
هویت بانک را تشکیل می دهد و بهبود و ارتقای این 
موارد موجب تعالی بانک خواهد بود. به گزارش روابط 
عمومی بانک صنعت و معدن، دکتر علی خورسندیان 
که به اتفاق حس��ین عسکری قائم مقام مدیرعامل و 
جمعی از معاونی��ن و مدیران این بانک برای پیگیری 
و اجرایی نمودن مصوبات س��فر ریاس��ت جمهوری و 
بررسی و نظارت بر وضعیت طرح های صنعتی تامین 
مالی شده توسط این بانک به استان فارس سفرکرده 
است، در جلسه با مسؤلان استانی و کارکنان مدیریت 
اس��تانی این بانک حضور یافت.  وی در این جلس��ه 
با حضور محس��ن ربانی زاده مع��اون هماهنگی امور 
اقتصادی اس��تانداری فارس، حمید رضا ایزدی رییس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان و بابک دایی 
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان پیرامون نحوه 
مساعدت و حمایت از صنایع استان سخن می گفت، با 
تاکید بر نقش اثر گذار بانک در توسعه و تعالي صنعت 
و معدن کشور افزود: هر یک از ما به نوبه خود وظیفه 
داریم در  رشد اقتصادي وتوسعه کشور از هیچ اقدامی 
فروگذار نکنیم و بر اس��اس شعار س��ال و تاکید مقام 
معظ��م رهبری مکلفیم مش��کلات و موانع را از پیش 
پای تولیدکنندگان برداریم تا با افزایش سطح تولید و 
اشتغال شاهد افزایش سطح رفاه در جامعه باشیم. دکتر 
خورس��ندیان افزود: بانک صنع��ت و معدن در عرصه 
اقتصادی کشور یک بانک تخصصی تاثیرگذار است و 
این موضوع واقعیتی ملموس است که حاصل تلاش و 
کوشش یکایک همکاران می باشد.  مدیرعامل بانک 
صنعت و معدن ایجاد و افزایش اعتماد به شبکه بانکی 

را عامل موفقیت بانک ها و پیش زمینه افزایش سطح 
فعالی��ت و اثرگذاری آنها در افزایش س��رمایه گذاری 
های کلان در بخش های مختلف اقتصادی و صنعتی 
کش��ور دانس��ت و تاکید کرد: مش��تری محوری یک 
اصل اساس��ی و تغییر ناپذیر در ح��وزه عملکرد بانک 
هاس��ت و تمام فرآیندها و ش��یوه های خدمت رسانی 
با محوریت رضایت مش��تری طراحی و اجرا می شود. 
وی  در بخ��ش دیگري از س��خنان خود با اش��اره به 
اهمیت و لزوم تحقق برنامه راهبردی بانک ادامه داد: 
توجه به صنایع صادرات گ��را، دانش محور و فناوری 
های نوین نخس��تین اولویت بانک صنعت و معدن در 

گزینش و حمایت از طرح های صنعتی است و چنانچه 
صنعتگران در ایجاد و توس��عه واحدهای تولیدی خود 
به این امر توجه داشته باشند و طرح آنان نیز از توجیه 
پذیری مناسبی برخوردار باشد برای تامین مالی مورد 
مس��اعدت قرار می گیرند. دکتر خورس��ندیان سپس 
ب��ر جایگاه بان��ک صنع��ت و معدن به عن��وان یک 
بانک تخصصی و توس��عه ای مه��م در عرصه تولید 
و اش��تغال در نقاط مختلف کشور تاکید و خاطرنشان 
کرد: نباید تمرکز منابع بانکی در نقاطی از کشور باشد 
که با انباشت سرمایه و ثروت مواجه اند، در هر استان 
کش��ور به فراخور اقلیم، نیروی کار  مزیت های ویژه 

ای برای ایجاد و گس��ترش صنایع مختلف وجود دارد 
که باید به درس��تی شناسایی ش��ده و پس از بررسی 
توجی��ه اقتصادی، فنی و مال��ی و با رعایت ملاحظات 
زیس��ت محیطی و  ارزیابی هزین��ه- فایده مورد اجرا 
و حمایت قرار گیرن��د. وی در جمع کارکنان مدیریت 
اس��تانی این بانک، حرکتهای در مسیر پیشرفت بانک 
را مثب��ت ارزیابی کرده و گفت: ما براي دس��تیابي به 
بالاتری��ن ش��اخص های عملک��ردی، برنام��ه ریزی 
و هدفگ��ذاری ک��رده ایم که این امر ی��ک کار تیمی 
منسجم و هماهنگ را می طلبد که یکایک همکاران 
مانند اجزای یک سیس��تم منظ��م در تحقق و اجرای 
آن س��هیم ان��د و باید تمامی امکانات خ��ود را در این 
راستا به کار ببندند. مدیرعامل بانک صنعت و معدن به 
تشریح جایگاه سرمایه انساني در بانک پرداخت و بیان 
داش��ت: نیروي انساني مجرب، مطلع و کوشا، سرمایه 
ارزش��مندی اس��ت و از همه همکاران با سابقه تقاضا 
دارم در انتقال تجارب و دانش خود به نیروهای جوان 
تر نهایت اهتمام را مبذول دارند چراکه بحث جانشین 
پروری موض��وع مهمی در ت��داوم فعالیت تخصصی 
بانک و خوشنامی آن اس��ت. دکتر خورسندیان ایجاد 
فض��ای صمیمانه ب��رای ارتباط س��ازنده، یادگیری و 
انتقاد را وظیفه مدیران دانس��ت و تاکید کرد: در رفتار 
با مش��تري رعایت احترام و وظیفه شناسی اصل اول 
است که در تعامل همکاران با یکدیگر نیز باید مدنظر 
ق��رار گیرد و خوش��بختانه ۵۳ درص��د کارکنان بانک 
دارای تحصیلات فوق لیسانس یا بالاتر می باشند که  
این موضوع، توقع و انتظار ما از حسن رفتار و عملکرد 

آنان را بالاتر می برد. 

سرمایه انسانی و نحوه ارائه خدمات هویت بانک را تشکیل می دهند
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توقیف فیلم »برادران لیلا« به دلیل 
وقوع تخلف است

وزیر فرهنگ در رابطه با توقیف فیلم برادران 
لیلا گفت: قانون در این زمینه مش��خص بود 
دوستانمان در سازمان سینمایی بررسی های 
کامل��ی انجام دادند و اص��رار من بر این بود 
که حتماً مر قانون را رعایت کنند. به گزارش 
اس��ماعیلی،  ایرانیان«، محمدمهدی  »عصر 
وزی��ر فرهن��گ و ارش��اد اس��لامی صب��ح 
چهارش��نبه در حاشیه جلس��ه هیئت وزیران 
در جمع خبرن��گاران در رابطه با توقیف فیلم 
برادران لیلا، اظهار داش��ت: چند هفته پیش 
در حی��اط دولت اعلام ک��ردم ما طبق قانون 
عم��ل خواهیم ک��رد. قانون در ای��ن زمینه 
مشخص بود. دوستانمان در سازمان سینمایی 
بررسی های کاملی انجام دادند و اصرار من بر 
این بود که حتماً مر قانون را رعایت کنند. وی 
عنوان کرد: این بیانیه و اعلام نظر مبتنی بر 
این بررسی ها بوده و مجموعه افرادی که در 
این تصمیم گیری بودند متفق القول به وقوع 
تخلف اعتقاد داشتند. ممکن است سال های 
قبل مجموعه وزارت ارشاد و سازمان سینمایی 
ب��ه هر دلیلی در این موضوعات منفعل عمل 
می کرده اس��ت اما بنای ما این است در دوره 
جدید مطابق قانون عمل کنیم. وزیر ارشاد در 
رابطه با ابلاغی��ه پرداخت ۲۰ درصد افزایش 
قیم��ت بلیط به گروه های نمایش��ی در تئاتر 
شهر، گفت: این ابلاغیه حتماً بررسی و جلسه 

بعد در مورد آن توضیح خواهم داد.

کنش های مسئولان در برابر فساد برای 
عموم مردم محسوس باشد

رئیس شورای سیاس��ت گذاری مجمع عالی 
علوم انسانیِ اس��لامی گفت: احساس فساد 
کمتر از واقعیت فساد مخرب نیست لذا مهم 
این است که کنش های مس��ئولان در برابر 
فس��اد برای عموم مردم محسوس باشد. به 
گزارش »عص��ر ایرانیان«، حجت الاس��لام 
والمسلمین رضا غلامی رئیس شورای سیاست 
گذاری مجمع عالی علوم انسانیِ اسلامی در 
مراس��م افتتاحیه همایش فس��اد اقتصادی و 
مدیریتی از پیشگیری تا مقابله، تهران گفت: 
بدون تردید، یکی از مهم ترین اهداف انقلاب 
اسلامی، مبارزه همه جانبه با فساد بوده است. 
در واقع، چه امام )ره( به عنوان محور انقلاب، 
و چه شخصیت های دیگری که به نحوی در 
انقلاب نقش داش��تند، رژیم پهلوی را زاییده 
فس��اد سیاس��ی و به تبع آن، آلوده به سطح 
عمیقی از فس��اد اقتصادی تلقی می کردند و 
یک��ی از مهم ترین دلایلی که خواس��تار یک 
دگرگونی اساس��ی در ایران بودند، پایان دادن 
به فسادی در ایران بود که شکل کاملًا فراگیر 
و سیس��تمی به خود گرفته بود. وی ادامه داد: 
البته ش��اید این دقت نبود ک��ه پایان دادن به 
فساد در ایران دستوری و دفعتی ممکن نیست 
بلکه باید جدای از س��رنگونی رأس فساد که 
ش��خص محمدرضا ش��اه و نزدیکانش بود، 
بس��ترهای فساد را که به ویژه در پهلوی اول 
و دوم در ایران گس��ترانیده ش��ده بود و حتی 
به جزئی از فرهنگ اقتصادی و اداری کشور 
تبدیل ش��ده بود را قدم به قدم شناسایی و از 
بین برد. به نظر من، فساد پدیده ای است که 
اگ��ر رأس آن را هم نابود کنید اما به بدنه آن 
کاری نداشته باشید، از بدنه فساد، دوباره سر یا 
سرهای جدید خواهد رویید؛ البته ممکن است 
سر یا س��رهای جدید به اندازه سر اول قوی 
نباش��د، اما فرصت حیات و گسترش فساد را 
در جامعه به وجود می آورند. رئیس ش��ورای 
سیاس��ت گذاری مجمع عالی علوم انس��انیِ 
اسلامی گفت: به تبع انقلاب اسلامی، هدف 
اصلی نظام برآمده از انقلاب اس��لامی یعنی 
نظام جمهوری اس��لامی ایران ه��م مبارزه 
با فس��اد بوده و هس��ت؛ به نظ��ر من، میزان 
موفقیت نظام جمهوری در مبارزه با فساد، نه 
تنها شاخصی بسیار مهم و تعیین کننده برای 
ارزیابی موفقیت و کامیابی انقلاب است بلکه 

نشان دهنده حیات انقلاب است. 
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 دخالت یا حمایت
سید ضیا هاشمی تهیه کننده سینما از چگونگی مخالفت 
سازمان سینمایی با شورای صنفی نمایش و روند انحلال 
و ش��کل گیری دوباره آن گفت. سید ضیا هاشمی رئیس 
جامعه صنفی تهیه کنندگان س��ینما و یک��ی از اعضای 
شورای صدور پروانه ساخت، در گفتگو با »عصر ایرانیان« 
با اشاره به شرایط موجود در روند فعالیت، حذف و فعالیت 
دوباره شورای صنفی نمایش و تاثیر آن در اکران سینماها 
گفت: اواخر س��ال گذشته شورای صنفی نمایش براساس 
آیین نامه و رویه معمول خود اس��امی فیلم های متقاضی 
اکران برای نوروز ۱۴۰۰ از جمله فیلم های »چپ، راست« 
و »لامین��ور« را اعلام عمومی ک��رد و این اقدام به دلیل 
موضع مخالف س��ازمان با اعلام اس��امی به مذاق آقایان 
خوش نیامد. در واقع منشا بروز اختلاف سازمان سینمایی با 
شورای صنفی و تصمیمات و اقدامات بعدی سازمان برای 
مداخله در امور ش��ورا از ای��ن مقطع کلید خورد. وی ادامه 
داد: مخالفت سازمان با معرفی مجدد اعضای فعلی شورا 
با ادعای تخلف آن ها در معرفی اسامی فیلم های متقاضی 
اکران نوروز و مداخله س��ازمان در تدوین آیین نامه شورا 
برای س��ال جدید، زمینه را برای عمیق تر شدن اختلافات 
صنوف با س��ازمان س��ینمایی فراهم کرد. این تهیه کننده 
سینما با اشاره به اینکه سازمان سینمایی در اقدامی عجیب 
و مداخله گرانه با اس��تناد به یک ماده از آیین نامه احداث 
سالن های س��ینما که ناظر بر سالن سینما بوده نه فرایند 
اکران، شورای دولتی به نام شورای راهبردی را تحت لوای 
نظام نامه اکران ۱۴۰۱ راه اندازی کرد، بیان کرد: سازمان 
سینمایی مجدد در بدعتی عجیب تر شورای صنفی اکران را 
که ماهیت صنفی داشته را ذیل این شورای دولتی تعریف 
کرد که س��اختار اعضای این ش��ورا ۵ مدیر سینمایی و ۵ 
نفر از روس��ای صنوف اس��ت. وی ادامه داد: ریاست این 
ش��ورا برعهده رئیس سازمان س��ینمایی قرار گرفته که با 
یک نگاه س��اده به اتفاقات رخ داده و ساختار طراحی شده 
برای شورای راهبردی، درمی یابیم عملًا سازمان سینمایی 
تمام قد از نوروز ۱۴۰۰ وارد مدیریت اکران فیلم ها شده و 
صن��وف در این مدت و من بعد هم اختیار و تاثیری در این 

فرایند نخواهند داشت.
س�ازمان س�ینمایی در حوزه اکران جای�گاه حمایتی و  ���

نظارتی دارد
هاش��می با اشاره به اینکه با این مقدمه که ارائه شد لازم 
اس��ت نکاتی در خصوص عقبه و س��بقه شورای صنفی 
اکران بیان کند تا عمق این مداخله و تصدی گری دولتی 
بیش��تر نمایان شود، گفت: اساساً فلسفه راه اندازی شورای 
صنفی اکران، به دلیل تجربیات شکس��ت خورده دولت ها 
در ده��ه ۶۰ تا نیمه دهه ۷۰ در مدیری��ت و برنامه ریزی 
اکران فیلم ها بود، مس��ئولیتی که نه از جانب قانونگذار و 
نه صاحبان فیلم ها و س��ینمادارها به وزارت ارشاد سپرده 

نشده بود ولی به دلیل روح تصدی گری حاکم بر دولت ها 
و فق��دان صنوف قدرتمند، دولت تم��ام قد در این امر نیز 
مداخله می کرد. وی ادامه داد: زمانی که زنده یاد سیف الله 
داد به عنوان معاون س��ینمایی انتخاب شد، به دلیل اشراف 
حداکثری و درک صحیح از اختی��ارات دولت و احترام به 
حقوق بخ��ش خصوصی در اولین گام امر مدیریت اکران 
فیلم ها را به صاحبان واقعی یعنی نمایندگان جمع منتفعین 
از اک��ران )صاحب��ان فیلم، کارگردان��ان، پخش کنندها و 
سینمادارها( که متعاقب آن در قالب شورایی صنفی تحت 
عنوان اکران تشکیل شد؛ سپرد. این سپردن از باب انتقال 
اختیار یا واگذاری و تفویض نبود، چرا که اساساً دولت حقی 
را به گزاف تصدیع کرده بود؛ فلذا با عقب نشینی از موضع 
تصدی گرِ مداخله کننده به یک عضو ناظرِ حامی بدل شد. 
در این میزانسن هم استقلال صنوف به رسمیت شناخته 
شد و حقوق ضایع شده منتفعین از اکران اعاده شد و هم بار 
سنگین تصمیم گیری در خصوص اموال شخصی خلق الله 
از عهده دولت خارج شد. رئیس جامعه صنفی تهیه کنندگان 
س��ینما بیان کرد: این اقدام البته در سال های بعد بارها از 
ناحی��ه معاونت های س��ینمایی وقت ب��ا ادعایی همچون 
ساماندهی اکران، حمایت از تماشاگران و … مورد تعدی 
واقع شد که بعضاً به دلیل نجابت صنوف منتج به تصرف 
غیرقانونی شورای صنفی اکران نیز شد. سازمان سینمایی 
در مقوله برنامه ریزی و اکران فیلم ها یک جایگاه ارشادی، 
حمایتی و نظارتی است نه مدیریتی و برنامه ریز! به همین 
دلیل معرفی نماینده به س��ازمان برای راه اندازی شورای 
صنفی اکران اساس��اً فاقد وجاه��ت قانونی بوده و صنوف 
قائل به وجود چنین حق و اختیاری برای دولت نیستند. وی 
ادامه داد: قرار نیست بر سر اموال و حقوق حقه مان معامله 
باخت، برد بکنیم، حق مدیریت و برنامه ریزی اکران فیلم ها 
تماماً متعلق به بهره برداران از اکران است و به تبع آن دولت 

هم هرکجا که تشخیص دهد از مدار قانون خارج شده ایم 
از ابزار قهری خود استفاده می کند کما اینکه درگذشته بارها 
اس��تفاده کرده است. در نهایت باید بگویم که آنچه امروز 
رخ داده محصول عدم اش��راف همکاران صنفی ام از ابعاد 
و تبعات زیان بار این اقدام غیرقانونی س��ازمان سینمایی 
در انحلال شورای صنفی است. هاشمی در ادامه سخنان 
خود با اش��اره به آیین نامه اکران در س��ال جدید گفت: بر 
اس��اس آنچه به عنوان تعریف بنیادی از نهادی صنفی در 
امر اکران اشاره کردم، گردش کار تدوین آیین نامه اکران 
نیز به تبع آن باید از ناحیه صنف به سازمان سینمایی ارائه 
شود، رویه ای که بیش از دو دهه سابقه داشته، بدین گونه 
که آیین نامه جدید شورای صنفی براساس تجمیع نظرات 
کارشناسی سازمان سینمایی و دست اندرکاران صنفی تهیه 

و تدوین می شده و بعد از اخذ تاییدیه ها، یک نسخه آن در 
اختیار سازمان سینمایی برای نظارت و معرفی عضو ناظر 
ارائه می ش��د. در نسخه فعلی که توسط سازمان سینمایی 
تهیه شده، اساساً اس��تقلال و ماهیت صنفی شورا از بین 
رفته و تبدیل به شورایی فرمایشی و دولتی شده است. در 
این آیین نامه، ش��ورای صنفی در ذیل شورایی بالادستی 
تحت عنوان شورای راهبردی تشکیل می شود، اعضا اصلی 
این شورا مدیران دولتی به انضمام روسای برخی صنوف، 
پیش بینی شده است. ادعای دولت برای چنین امرِ مداخله 
گرایان��ه ای حمایت از اکران عنوان ش��ده که به نظرم به 

مطالبه بیشتر شباهت دارد تا نگاه راهبردی.
چرا می گوییم دخالت؟ ���

وی ادام��ه داد: چرا می گوییم دخالت؟ چون نس��بت رابطه 
حقوقی وزارت ارشاد با توزیع کتاب، آثار موسیقی، تجسمی و 
تئاتر همان است که باید با فیلم های سینمایی باشد. یعنی بعد 
از صدور پروانه انتشار یا نمایش مسئولیت و صلاحیت دولت 
بعُد نظارتی پیدا می کند؛ نمی ش��ود که وزارت ارشاد اختیار 
مداخله در فرایند توزیع کتب و آثار موسیقیایی و … را قانونا 
نداشته باشد و به آن تمکین کند ولی در حوزه سینما بنا به 
یک اجتهاد مدیریتی و از روی سلیقه، در فرایند اکران فیلم ها 
از صفر تا صد مداخله کند. این تهیه کننده سینما تاکید کرد: 
به صنوف و سازمان سینمایی وزارت ارشاد پیشنهاد می کنم 
حال که دولت برخلاف اصول مصرح در قانون اساسی و مواد 
مبین در قانون مدنی هیچ اختیاری برای مالکیت خصوصی 
صاحبان فیلم ها قائل نیست، مسئولیت مدنی و کیفری این 
تصرف در مال اشخاص را بپذیرد و تضمین کند که خسارات 

ناشی از این مداخله را تامین می کند. 

اختلافات در شورای صنفی نمایش از کجا شکل گرفت؟
فرهنگی

/ /

/ /  – 

/ /

/ /

/

-

/ /

/ /

/ /

/ /



روزنامه صبح ايران

روزنامه فرهنگي،اقتصادی،اجتماعي،ورزشي، سياسي
صاحب امتياز: موسسه انتشاراتي عصر ايرانيان

مديرمسئول: بيژن نوباوه وطن

»یوهان فیخته« که بود؟
یوه��ان گوتلی��ب فیخته یا فیش��ه نظریه پ��رداز و 
فیلس��وف آلماني در ۱۹ مه ۱۷۶۲م در خانواده اي 
فقی��ر در آلمان به دنی��ا آم��د.وي داراي هوش و 
حافظه اي فوق العاده بود؛ به همین دلیل مورد توجه 
یکي از اش��راف و ثروتمندان قرار گرفت و در پرتو 
حمایت او به تحصیل در رشته الهیات در دانشگاه 
»ینِ��ا« پرداخت.وي در این هنگام ب��ا آثار و افکار 
امانوئل کانتْْ فیلسوف مشهور هم وطنش آشنا شد 
و از او تأثیر زیادي پذیرفت.فیخته پس از مدتي به 
تدریس در دانش��گاه مشغول شد و رهبري مکتب 
ایده آلیسم جدید آلمان را برعهده گرفت.پیروان ایده 
آلیسم یا خیال پرستي بر این عقیده اند که بسیاري 
از اجسام، ساخته و پرداخته تصورند.خود فیخته که 
از ابتدا، مسئله ارتباط مشیّت الهي با آزادي و اختیار 
انس��ان نظرش را به خود جلب ک��رده بود پس از 
مدتي، فلس��فه را به دو دس��ته اعتقادي و اصالت 
تصور یا ایده آلیس��م تقس��یم کرد.براساس فلسفه 
اعتقادي، شي ء، موجود است و تصورات و مفاهیم و 
تجربیات ما را معین مي کند و ذهن انسان محصول 
آن اس��ت.ولي در فلسفه ایده آلیسم که فیخته پیرو 
آن اس��ت، شي ء في نفسه وجود ندارد و تصورات و 
مفاهیم، مانند تخیلات، محصول خود ذهن است 
و ناش��ي از حس آزادي و اختیار اس��ت؛ به عبارت 
دیگر، در فلس��فه ایده آلیس��م، ذهن انسان، آزاد و 

مختار است.

اجتماع بزرگ تجديد عهد با امام زمان )عج( - مسجد مقدس جمکران مشاهير

اخلاق

شرح صحیفه سجادیه دعابرای مرزداران )۱۰۳(
حجت الاسلام والمسلمین موسوی مطلق: بسم الله 
الرحم��ن الرحیم وَ انقُْصْ مِنْهُ��مُ العَْدَدَ… خدایا از 
دش��منان بکاه. کاس��تن تعداد دشمن یک اصل در 
مبارزه اس��ت و آن از چند طریق ممکن است: یک 
افزایش جمعیت جبهه حق، دو به هلاکت رساندن 
دش��من پ��س از اتمام حج��ت، س��وم راه انداختن 

جن��گ فرهنگی جه��ت آمدن نیروه��ای مقابل به 
جبه��ه خودی چهارم حفظ و حراس��ت از نیروهای 
خودی. نکته بعد که اهمیت دارد نترسیدن از تعداد 
زیاد دش��من و بعضاً از تعداد ک��م نیروهای خودی 
و باید جبه��ه حق بدانند پی��روزی از آن حزب الله 
اس��ت قرآن می گوید: »کَمْ مِنْ فِئَة قَلیلةَ غَلبََتْ فِئَةً 

کَثیرَةً باِذِْنِ اللهِ«; )چه بسیار گروه های کوچکی که 
ب��ه فرمان خدا بر گروه های عظیمی پیروز ش��دند( 
یبُِ وَ لوَْ اعَْجَبَکَ کَثْرَةُ  قُلْ لا یَسْ��تَوِی الخَْبیثُ وَ الطَّ
الخَْبی��ثِ«; )بگو ]هیچ گاه[ ناپاک و پاک مس��اوی 
نیس��تند، هر چن��د فزونی ناپاکها تو را به ش��گفتی 

اندازد(!
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دانشنامه

تولید پانسمان ضد باکتري و ضد تخریب گلبول  قرمز 
محققان کشور موفق شدند پانسماني ضدباکتري، ضد تخریب گلبول هاي 
قرم��ز و بهبوددهنده زخم بر پای��ه آلژینات تولید کنند.ب��ه گزارش مهر، 
ام��روزه تلاش قابل ملاحظه اي براي مبارزه ب��ا بیماري  هاي باکتریایي و 
غلب��ه بر مقاومت باکتري  ها انجام مي ش��ود.به همین دلیل س��اخت یک 
پانس��مان زخم مناسب و ضدمیکروبي که به شکل موثري باعث تخریب 
باکتري ها ش��ود اما از آسیب به سلول هاي طبیعي مانند گلبول هاي قرمز 
جلوگی��ري کند، ضروري به نظر مي رس��د.در همین راس��تا، محققان در 
پژوهش��گاه رویان و دانش��گاه تهران، پژوهشي را طراحي کردند که طي 
 آن، نمک هاي آمونیوم آلژینات متعددي س��اخته شد و نقش کاتیون هایي

  )counter-cations( ش��امل سدیم، تریتیل آمونیوم، تریبوتیل آمونیوم و دیهگزیل آمونیوم در تخریب 
باکتري ها و زنده نگهداش��تن فیبروبلاست ها )به عنوان نمونه اي از یک سلول طبیعي در محیط زخم( بررسي 
شد.نتایج این پژوهش نشان داد، متغیرهاي گوناگوني مانند آب  دوستي، خطي بودن و ساختار انشعابات، وزن 
مولکولي و چگالي ش��ارژ مي توان��د در اثر انتخابي کاتیون ها )counter-cations( موثر باش��د.مطالعات 
آزمایش��گاهي نش��ان داد، تریبوتیل آمونیوم آلژینات بهترین اثر آنتي باکتریال و آنتي همولیتیک )ضد تخریب 
گلبول هاي قرمز( را داشته و در عین حال در مقایسه با سایر نمک هاي آزمایش شده کمتر براي سلول ها مخرب 
اس��ت.علاوه بر این، آزمایش هاي انجام شده نشان داد، تریبوتیل آمونیوم آلژینات در مقایسه با پانسمان  هاي 
کلس��یم آلژینات آغشته به نقره که محصول تجاري معمول اس��ت، اثر آنتي همولیتیک بهتري داشته، براي 
سلول هاي فیبروبلاستي کمتر سمي است.در مجموع نتایج این پژوهش نشان داد پانسمان تریبوتیل آمونیوم 
آلژینات در مقایسه با سایر نمک هاي آلژینات بررسي شده در این طرح و پانسمان هاي معمول موجود در بازار 
اثر ضد میکروبي بهتر و تخریب گلبول قرمز کمتري داشته و براي سلول هاي فیبروبلاستي کمتر سمي است.
دکتر حامد دائمي، دکتر جواد محمدي، مریم زارع، پیام باعي و همکارانش��ان در پژوهش��گاه رویان و دانشگاه 

تهران این پروژه را به نتیجه رساندند.

تبدیل گاز گلخانه اي به ترکیبي با ارزش افزوده بالا
محققان نانوذراتي براي تبدیل گاز گلخانه اي به ترکیبي با ارزش افزوده بالا 
ساختند.به گزارش مهر، نانوذرات کاتالیستي فعال شونده با نور ساخته شده 
که قادر اس��ت دي اکسیدکربن و متان را به گازي تبدیل کند که از این گاز 
براي تولید س��وخت و کود شیمیایي استفاده مي شود.بنابراین این نانوذرات 
با تبدیل گازهاي گلخانه اي به ماده اي مفید به بهبود ش��رایط اقلیمي زمین 
کمک مي کنند.محققان دانش��گاه رایس موفق به ارائه نانوذراتي شدند که 
قادر است میزان دي اکس��یدکربن تولید شده در صنایع را کاهش دهد.این 
نان��وذرات کلید فرآیند تولید نوعي گاز س��نتزي بوده ک��ه از آن براي تولید 
سوخت و کود شیمیایي مي توان استفاده کرد.در این پروژه محققان دانشگاه 

رایس با همکاري پژوهش��گراني از دانشگاه کالیفرنیا روش��ي ارزان و با مصرف انرژي پایین براي تولید این گاز 
سنتزي موسوم به سینگاز ارائه کردند.نائومي هلاس از محققان این پروژه مي گوید: سینگاز با چند روش مختلف 
تولید مي شود، یکي از این روش ها رفورمینگ خشک متان است که اهمیت آن در حال افزایش است.دلیل اهمیت 
این روش آن است که ورودي این فرآیند متان و دي اکسیدکربن بوده که این دو ماده ازجمله مهم ترین گازهاي 
گلخانه اي هستند.سینگاز با ترکیب منوکسیدکربن و گاز هیدروژن به دست آمده از گاز طبیعي، زغال سنگ و دیگر 
منابع قابل تولید است.براساس گزارشي که در سال ۲۰۱۷ منتشر شد، سینگاز مورداستفاده براي تولید سوخت و 
مواد شیمیایي مختلف در صدها کارخانه موجود در سراسر جهان ارزش سالانه بیش از ۴۱٫۳ میلیارد دلار دارد.
استفاده از کاتالیست براي این فرآیند اهمیت زیادي دارد، در حال حاضر براي شکستن هیدروکربن ها از ترکیب 
بخار و کاتالیس��ت اس��تفاده مي شود.اتم هاي هیدروژن با هم جفت ش��ده تا گاز هیدروژن ایجاد شود و اتم هاي 
کربن نیز با اکس��یژن تشکیل منوکسید کربن مي دهند.در رفورمینگ خشک، اتم هاي اکسیژن به جاي بخار از 
دي اکسیدکربن تامین مي شود.با این حال رفورمینگ خشک به دلیل دما و انرژي مورد نیاز بالا چندان مورد توجه 
نیست.این گروه تحقیقاتي نانوذرات فعال شونده با نور ساختند که مي تواند انرژي ورودي را به واکنش شیمیایي 
تبدیل کند.لینان ژو از محققان این پروژه مي گوید: »کارایي بالا در این واکنش اهمیت زیادي دارد، اگر شما به 

فردي بگویید که یک کاتالیست با کارایي واقعي دارید از شما خواهد پرسید که چقدر این کاتالیست دوام دارد.«

کل��ر دالی با بی��ان اینکه آمریکا، اروپ��ا را به عنوان بازار 
اس��یر جدیدی برای صادرات LNG خود تضمین کرده 
اس��ت، افزود که کاخ س��فید از تعهدات سیاسی خود در 
قبال جنایات جنگی عربس��تان عقب نشینی کرده است. 
روابط ریاض و واش��نگتن پس از ورود جو بایدن به کاخ 
س��فید در ژانویه ۲۰۲۱ و پ��س از آن که وی در جریان 
مبارزات انتخاباتی خود قول داد عربس��تان س��عودی را 
به کش��وری حاش��یه ای و منزوی تبدیل کند، تیره شد. 
تیرگی روابط دو کشور پس از طرح مسائلی مثل سوابق 
حقوق بشر عربستان، قتل جمال خاشقجی و جنگ یمن 
بیش��تر ش��د. در حالی که بایدن در ابتدای دوره ریاست 
جمهوری خود مدعی بود که بر مس��ائل حقوق بش��ری 
در عربس��تان تمرکز کرده بود، اکنون قصد دارد در سفر 
منطقه ای خود به خاورمیانه با شاهزاده سعودی محمد بن 
سلمان دیدن کند. برخی تحلیلگران معتقدند که دیدگاه 
واش��نگتن نس��بت به ریاض تغییر کرده و رئیس جمهور 
ایالات متحده در س��فر آینده اش به عربستان، به دنبال 

تقویت روابط خود با عربس��تان سعودی برای رسیدن به 
اهداف خاص خود اس��ت. در همی��ن رابطه »کلر دالی« 
نماینده پارلمان اروپا به خبرگزاری مهر گفت: قدرت چانه 
زنی عربس��تان سعودی از زمان جنگ اوکراین به شدت 
افزایش یافته اس��ت. در واکنش به جنگ اوکراین، اروپا 
تحریم هایی را علیه روس��یه به تصویب رساند و این به 
طور فزاینده ای ش��امل ممنوعیت واردات انرژی روسیه 
می ش��ود که اروپا به شدت به آن وابسته بود. وی افزود: 
ایالات متحده بسیار مشتاق است که جنگ در اوکراین 
را طولان��ی کند و از هر گونه بهب��ود روابط بین اروپا و 
روسیه تا زمانی که ممکن است جلوگیری کند، زیرا این 
به نفع منافع اس��تراتژیک ایالات متحده است که ببیند 
روس��یه در یک درگیری طولانی گرفتار ش��ده است در 
حالی که اروپا در ائتلاف ناتو به رهبری آمریکا گیر افتاده 
اس��ت. اما اگر قرار اس��ت وضعیت به همین منوال ادامه 
یابد، باید جایگزینی برای واردات ممنوعه انرژی روسیه 
پیدا کرد وگرنه اروپا شروع به تزلزل خواهد کرد. نماینده 

پارلمان اروپا در ادامه تصریح کرد: اگرچه ایالات متحده 
یک صادرکننده انرژی اس��ت و اکنون اروپا را به عنوان 
یک بازار اسیر جدید برای صادرات LNG خود تضمین 
کرده است، اما نمی تواند به تنهایی نیازهای انرژی اروپا 
را تأمین کند. بنابراین بایدن بسیار مشتاق است که منابع 
ان��رژی جایگزین را برای اروپا ایجاد کند. ایالات متحده 
از چندین بار دیگر از تعهدات سیاست خارجی خود عقب 
نش��ینی کرده است. برای مثال، از س��رگیری گفتگو با 
ونزوئلا، یکی دیگر از کشورهای تولیدکننده نفت. دالی با 
اشاره به اینکه عربستان سعودی از لحاظ تاریخی روابط 
نزدیکی با ای��الات متحده دارد یکی دیگر از گزینه های 
طبیعی برای ایجاد بازار اس��ت، گفت: عربستان سعودی 
از افزای��ش تولید نفت برای رویاروی��ی با بحران انرژی 
امتناع کرده اس��ت - یک موضع چانه زنی واضح، و در 
نتیجه، ایالات متحده در حال عقب نش��ینی از تعهدات 
سیاست خود در مورد نقض حقوق بشر و جنایات جنگی 

عربستان است.

چشم پوشی بایدن از جنایات عربستان
نماینده پارلمان اتحادیه اروپا مطرح کرد؛

معاون وزیر خارجه روس��یه اعلام کرد غرب در تحریک 
تنش س��اختگی با روس��یه هیچ محدودیتی ن��دارد. به 
گ��زارش ریانووس��تی، مع��اون وزیر خارجه روس��یه به 
کشورهای غربی برای لفاظی های خطرناک در خصوص 
درگیری با این کشور هش��دار داد. »سرگئی ریابکوف« 
روز چهارشنبه اعلام کرد که مسکو به کشورهای غربی 
درب��اره بازی های لفاظ��ی خطرناک در م��ورد درگیری 
فرضی با روس��یه هش��دار می دهد. مع��اون وزیر خارجه 
روس��یه اعلام کرد ک��ه نیروهای با نف��وذ در غرب هر 
اقدامی انجام می دهند تا تش��دید بیشتر تنش در روابط 
با روس��یه را تحریک کنند و این )مسئله( هشداردهنده 
اس��ت. ریابکوف در واکنش به اظهارات ش��ب گذش��ته 

س��خنگوی وزارت خارجه آمریکا گفت که متأسفانه در 
غ��رب نیروهایی با نفوذ و مجهز به اهرم های قدرت، به 
معن��ای واقعی کلمه هر کاری می کنند تا تنش در روابط 
با روسیه را بیش��تر کنند. این یک واقعیت نگران کننده 
است. دیپلمات ارشد روسیه درجمع خبرنگاران تاکید کرد 
تصور بر این است که برخی از چهره ها هیچ محدودیتی 
از نظر ابداع سناریوهایی درگیری اجتناب ناپذیر مسلحانه 
با روس��یه ندارند. »ند پرایس« سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا شب گذش��ته گفت که واشنگتن تهدیدات علیه 
لیتوان��ی را جدی تلقی می کن��د. پرایس افزود آمریکا در 
کنار متحدان خود در ناتو، از جمله لیتوانی ایستاده است 
و تعه��د م��ا به ناتو و م��اده ۵ آن مبنی ب��ر اینکه حمله 

به یک��ی اعضا به معن��ای حمله به همه اس��ت، جدی 
اس��ت. مقامات لیتوانی به تازگی مانع حمل و نقل برخی 
کالاهای ارسالی از روسیه به کالینینگراد شدند. کالاهای 
ممنوعه از سوی لیتوانی مواردی هستند که پیش از این 
از س��وی اتحادیه اروپا در فهرست تحریم قرار گرفته اند. 
زغال سنگ، فلزات، مصالح ساختمانی و فناوری پیشرفته 
از جمله کالاهایی هستند که لیتوانی اجازه انتقال آنها از 
طریق خاک خود به کالینینگراد را نمی دهد. کالینینگراد، 
بخش جدا از خاک روس��یه اس��ت که میان لهس��تان و 
لیتوانی قرار دارد. روس��یه از طریق خ��اک لیتوانی و به 
واس��طه خطوط ریلی و لوله های گاز، کالاهای مورد نیاز 

این منطقه را تأمین می کند.

رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی »حماس« 
در دیدار با مفتی لبنان تأکید کرد: ما هرگز اجازه سیطره 
صهیونیس��ت ها بر مس��جدالاقصی را نخواهیم داد. به 
گزارش فلس��طین الیوم، هیئت بلندپایه جنبش مقاومت 
اسلامی حماس به ریاس��ت اسماعیل هنیه رئیس دفتر 
سیاس��ی این جنبش که روز گذشته وارد بیروت شد، روز 
چهارشنبه با ش��یخ عبداللطیف دریان مفتی لبنان دیدار 
کرد. هنیه مواضع اصیل ش��یخ دری��ان در قبال قدس و 
قضیه فلس��طین و فلس��طینیان داخل و خارج و آوارگان 

فلسطینی را ستود. اسماعیل هنیه برگزاری موفقیت آمیز 
انتخابات پارلمانی لبنان را تبریک گفت و بر حمایت کامل 
جنبش متبوعش از حقوق این کش��ور در بهره برداری از 
گاز و منابع طبیعی خود تاکید کرد. هنیه در این دیدار به 
تشریح آخرین تحولات سیاس��ی و میدانی فلسطین به 
ویژه قدس و مسجد الاقصی و تلاش های رژیم اشغالگر 
برای پیشبرد طرح تقسیم زمانی و مکانی مسجد الاقصی 
پرداخت و با اشاره به نقش محافظان و پاسداران مسجد 
الاقصی در ممانعت از اج��رای این طرح، تاکید کرد که 

ما ثابت و پایدار هس��تیم و هرگز اجازه س��یطره دشمن 
بر قبله نخست مس��لمانان را نمی دهیم. از سوی دیگر، 
مفتی لبنان نیز بر ادامه حمایت از ملت فلسطین و قضیه 
ملی و حقوق ثابت فلس��طینیان تاکید کرد و گفت قضیه 
قدس، دغدغه اصلی کل امت اس��لامی و عربی است و 
قدس تا ابد فلس��طینی و عربی باقی خواهد ماند. ش��یخ 
عبداللطی��ف دریان پیروزی ها و دس��تاوردهای مقاومت 
فلسطین و پایداری ملت فلس��طین و ادامه مبارزه علیه 

رژیم اشغالگر را ستود.

ریابکوف:

اسماعیل هنیه:

 لفاظی های غرب درباره درگیری با روسیه خطرناک است

اجازه سیطره صهیونیست ها بر مسجدالاقصی را نمی دهیم


